
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

تحولات پرشتاب پیرامون برجام در روزهای چهارم و پنجم 
اســفندماه با تصمیم تهران به اجرای مصوبه مجلس مبنی بر 
توقف اجرای داوطلبانه پروتکل الحاقی و توافق همزمان ایران 
و آژانــس بین المللی انرژی اتمی جهــت جلوگیری از تبعات 
دامنه دار اجرای ایــن قانون همراه بود. به گفته کاظم غریب 
آبادی، سفیر دائم ایران در آژانس بین المللی انرژی اتمی همه 
دسترسی های تکمیلی آژانس از ساعت 12 سه شنبه شب متوقف 
شد. تصمیمی که در پی پایان یافتن ضرب الاجل دوماهه ایران 
به طرف های توافق و عدم تحقق منافع اقتصادی ایران اجرایی 
شــد. با این حال مقام های ســازمان انرژی اتمی در پی سفر 
»رافائل گروسی«، مدیر کل آژانس به تفاهمی سه ماهه دست 
یافتند تا با در نظر گرفتن ملاحظات این سازمان پیرامون روند 
فعالیت های هســته ای ایران، اختلاف ایران و شرکای برجامی 
اش ابعاد بیشتری پیدا نکند و به نشست های سیاسی در سطح 
شورای امنیت علیه ایران منجر نشود. در همین چارچوب در 
پی سفر اخیر »گروسی« به تهران، بیانیه  مشترکی صادر شد 
که در آن ایران و آژانس در بیانیه ای مشترک اعلام کردند که 
ایران اجرای اقدامات داوطلبانه را از روز سه شنبه متوقف می کند 
و دسترسی آژانس به برخی فعالیت ها و تجهیزات نظارتی هم 

برای حداقل سه ماه متوقف می شود.
در حاشیه همایش بین المللی مطالبات حقوقی و بین المللی 
دفــاع مقدس، قانون توقف اجرای داوطلبانه پروتکل الحاقی و 
نظارت های فراپادمانی آژانس بین المللی انرژی اتمی را از روز 
گذشته وارد فاز اجرایی دانست و گفت:»از 2۷ بهمن به صورت 
رســمی به آژانس بین المللی انــرژی اتمی اعلام کردیم که از 
صبح پنجم اســفند ماه قانون در این باره اجرا خواهد شــد و 
به همین دلیل اجرای این قانون از امروز آغاز و عملیاتی شده 
است.«ظریف با اعلام اینکه توقف اجرای پروتکل الحاقی کاملًا 
در انطباق با بند ۳۶ برجام اســت، درباره توافق های حاصله با 
گروســی هم گفت که »اصل ترتیبات این است نوارهایی که 
از برنامه های ما ضبط می شــوند اما هیچ گاه به صورت زنده به 
آژانس ارائه نمی شد، بلکه روزانه و هفتگی ارائه می شد در ایران 

نگهداری می شود و در اختیار آژانس قرار داده نمی شود.«
رئیس دستگاه دیپلماسی با بیان اینکه پادمان تعهد جمهوری 
اســلامی ایران است و قانون مجلس هم اجازه اجرای فراتر از 
پادمان را نمی دهد و این بدان معناست که همکاری ما با آژانس 
ادامه پیدا می کند، یادآور شد: »اما این همکاری فراتر از قرارداد 
پادمان نخواهد رفت و در این چارچوب همکاری خواهیم کرد.«

رئیس دستگاه دیپلماسی درباره واکنش برخی نمایندگان 
مجلــس به بیانیه ســازمان انــرژی اتمی و آژانــس این طور 
گفت:»متأسفانه ما یک مشکلی پیدا کردیم که همه مسائل را 
با زاویه سیاســی می بینیم. آنچه آقای دکتر صالحی با آژانس 
تفاهم کرد یک موفقیت بی نظیر دیپلماتیک اســت که ایشان 
با شــجاعت و با توانمندی و اتکای به این ملت انجام داد. اگر 
دوستان ما در مجلس هماهنگی هایی که روز قبل انجام شده 
و مصوبه 2۵ بهمن شورای عالی امنیت ملی را نگاه کرده بودند 
متوجه می شــدند که ما براساس همان مصوبه روز 2۷ بهمن 
نامــه پایان اجرای پروتکل الحاقی را دادیم و براســاس همان 
مصوبه گروسی به ایران دعوت شد. اگر همه اینها را نگاه کرده 
بودند، آن رفتــار کاملًا غیرلازم که در مجلس صورت گرفت، 

انجام نمی شد.«
وزیر خارجه افزود: »ما این را به حساب این می گذاریم که 
چون تحولات خیلی سریع اتفاق افتاده بود، دوستان ما اطلاع 
نداشــتند و نخوانده بودند. اگــر ضمیمه را بخوانند هیچ چیز 
مشــکوکی نیست، همه چیز واضح و آشکار است. دوستان ما 
از زمان برجــام حرف هایی را دنبال کردند که برجام ضمیمه 
محرمانه و ســری دارد. هر چه هست در برجام هست. ما مثل 
امریکایی ها نبودیم برجامی را که به انگلیسی بود کنار بگذاریم 
و فکت شــیت چاپ کنیم.« ظریف افزود: ما خود برجام و کل 
آن را در اختیار همه گذاشتیم و همه می توانند آن را بخوانند. 
همین طور توافق اخیر بین ایران و آژانس را که ان شــاءالله در 
تاریخ مشخص خواهد شد که یکی از نقاط قوت ما بوده است. 
وزیــر امور خارجه علاوه بر این در صفحه شــخصی خود در 
توئیتر با اشاره به توقف اجرای داوطلبانه پروتکل الحاقی گفت: 
»به الزام قانون، ما اجرای داوطلبانه پروتکل الحاقی را متوقف 
کردیــم.« ظریف افزود: »این اقدام کاملًا در انطباق با بند ۳۶ 
برجام است، چراکه رئیس جمهوری امریکا هنوز نقض از سوی 
ایالات متحده را متوقف نکرده اســت و سه کشور اروپایی به 
عدم رعایت تعهداتشان ادامه می دهند. وی با بیان اینکه تفاهم 
با گروسی نشان دهنده حسن نیت ماست، گفت تمام اقدامات 

جبرانی بازگشت پذیر هستند.«
وزیر خارجه ایران در ادامه از بررسی برگزاری یک نشست 
غیررســمی میان وزرای خارجه ایــران و 1+4 با حضور وزیر 
خارجه امریکا خبر داد و گفت: ما نشســت رســمی نخواهیم 
داشــت به خاطر اینکه امریکا عضو برجام نیســت. درباره یک 
نشست غیررسمی که امریکا هم عضو نباشد و دعوت شود در 

حال بررسی هستیم.
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همایش بین المللی برای تبیین مطالبات حقوقی - بین المللی دفاع مقدس برگزار شد

 ۳۳ سال پس از پایان جنگ تحمیلی رژیم بعث عراق علیه ایران و یک سال پس 
از اقدام تروریستی دولت امریکا و ترور سردار شهید قاسم سلیمانی و یارانش مقامات 
عالی قضایی، دیپلماتیک و نظامی کشورمان گرد هم آمدند تا ضمن بیان مواضع خود 
در به چالش کشیدن کشورهای مدعی اما ناقض حقوق بشر غربی بر ضرورت پیگیری 

مطالبات بحق ایران در مجامع حقوقی و بین المللی تأکید کنند.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی رئیس قوه قضائیه، محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه، 
سردار سرلشکر محمد باقری رئیس ستاد کل نیروهای مسلح و سردار اسماعیل قاآنی 
فرمانده ســپاه قدس از جمله مقاماتی بودند که روز گذشــته با حضور در »همایش 
بین المللی مطالبات حقوقی - بین المللی دفاع مقدس« به بیان دیدگاه های خود پرداختند. 
رئیس قوه قضائیه با حضور در این همایش که توسط پژوهشگاه علوم و معارف دفاع 
مقدس )سردار سلیمانی( برگزار شده بود با یادآوری اینکه ورود ایران به جنگ پس از 
اشغال ۳0 هزار کیلومتر از خاک ایران توسط ارتش بعث عراق و بر اساس منشور ملل 
متحد و در تمام قوانین بین المللی دفاع مشروع بود، گفت: »باید نقض حقوق انسان ها 
توســط امریکایی ها و غربی ها را در دوران دفاع مقدس به جهانیان ارائه کنیم و برای 
مردم سراسر جهان تبیین کنیم که امریکایی ها و غربی ها چگونه در زمان جنگ تحمیلی 
برای دستیابی به امیال و بر مبنای شیطنت های خود، حقوق بشر را زیر پا گذاشتند.«

رئیسی با بیان اینکه صدام در جریان جنگ یک عامل و مباشر بود اما کشور های 
مختلفی به صدام از نظر اطلاعاتی، سیاسی، اقتصادی، تسلیحاتی و رسانه ای کمک کردند، 
افزود: سؤال این است که چرا سازمان ملل متحد در زمان خود نسبت به اعلام متجاوز 
اقدام نکرد و چرا شورای امنیت سازمان ملل به موجب وظایف مصرح قانونی از تجاوز 
نســبت به ایران اسلامی ممانعت نکرد و این سؤال هایی است که باید جامعه حقوقی 
دنیا از سازمان ملل متحد داشته باشند. رئیس دستگاه قضایی افزود: در صورت تنظیم 
کیفرخواست و قید تمامی جرایم امریکایی ها و برخی دیگر از کشور های مدعی غربی 
نظیر آلمان و فرانسه در دوران جنگ تحمیلی، شاهد خواهیم بود که این کیفرخواست 
بسیار قطور و بلند خواهد بود و این کیفرخواست باید پیش روی همه حقوقدانان در 
عالم قرار گیرد تا آنها احساس شرمندگی کنند. وی تأکید کرد: ما در دستگاه قضایی 
همان طور که در قبال همه پرونده ها و تضییع حقوق ها مسئولیت داریم نسبت به این 
پرونده بزرگ نیز که مدعی آن هزاران و میلیون ها نفر از انسان های آزاده مورد آسیب 
قرار گرفته هستند، خود را مسئول می دانیم. رئیس دستگاه قضا در ادامه با یادآوری 
اینکه به اعتراف خود امریکایی ها حاج قاسم سلیمانی قهرمان مبارزه با تروریسم بود؛ از 
حقوقدانان دنیا خواست نسبت به تروریسم دولتی امریکا که رسماً اعلام کرد ترور سردار 

شهید حاج قاسم سلیمانی و ابومهدی المهندس را انجام داده است ساکت ننشینند.
محمدجواد ظریف که همزمان با سال های دفاع مقدس به عنوان یک دیپلمات ارشد 

در نمایندگی ایران در سازمان ملل فعالیت می کرد و در تیم مذاکرات منتهی به تدوین 
قطعنامه ۵98 حضور داشته است نیز در این همایش به بیان روایت خود از ابعاد مختلف 
نقض قوانین بین المللی در جریان 8 سال جنگ تحمیلی علیه ایران پرداخت. وزیر امور 
خارجه کشورمان با بیان اینکه »حمله صدام به ایران نقض قوانین آمره بین المللی بود 
و طبق هر تعریفی تجاوز محسوب می شود«، گفت: این تجاوز با هدف توسعه طلبی بوده 
نه با هدف دفع یک مشکل، ادعای دفاع پیش دستانه هم نمی تواند برای حمله به ایران 
مورد توجه قرار بگیرد زیرا ماده ۵1 منشور ملل متحد کاملاً صریح است و می گوید اقدام 

نظامی تنها در صورتی مجاز است که قبل از آن حمله مسلحانه صورت گرفته باشد.
ظریف با یادآوری مصادیق جنایت جنگی و نقض کنوانسیون های ژنو از سوی صدام 
به نقد مواجهه شورای امنیت سازمان ملل با تجاوز صدام علیه ایران پرداخت و گفت: 
عراق در 22 ســپتامبر به ایران حمله کرد. در 2۳ سپتامبر شورای امنیت یک بیانیه 
بی حاصل داد و در 29 سپتامبر شورای امنیت قطعنامه 4۷9 را تصویب کرد که یک 
لکه ننگین همیشگی در تاریخ شورای امنیت خواهد بود. زیرا هر قطعنامه ای که شورای 
امنیت بعد از یک درگیری نظامی صادر می کند، دو نکته دارد. یک مورد آتش بس و 

دیگری عقب نشینی است که قطعنامه 4۷9 عقب نشینی نداشت.
وزیر امور خارجه کشورمان در ادامه سخنرانی خود با بیان اینکه دیپلماسی، قدرت 
نظامی و توان ایجاد اجماع بین المللی در جهان امروز از ابزارهای قدرت هستند، تغییر 
موضع ســازمان ملل در موضوع تعیین عراق به عنوان مسئول شروع جنگ تحمیلی 
را محصول افزایش قدرت ایران در صحنه نظامی و نیز رشد دیپلماسی ایران دانست 
و تأکید کرد: اســتفاده از این دو منبع قدرت با شــناخت واقعیت که در نظام جهانی 
ابزارها و مؤلفه های مختلف قدرت همراه با یکدیگر می توانند کار کنند. ظریف در عین 
حال شورای امنیت را یک ابزار قدرت دانست و گفت: باید از این ابزار استفاده کنیم و 
هیچ کس از جعبه آچار خود، پیچ گوشتی را دور نمی اندازد به این دلیل که یک مهره 

را باز نکرده است ولی باید حد و اندازه هر یک را بشناسیم.
وزیر امور خارجه کشورمان در ادامه سخنان خود با اشاره به اینکه کشورهای غربی 
به دنبال فروش بیشتر سلاح در منطقه هستند و 2۵ درصد کل تجارت سلاح جهان 
در منطقه ما اتفاق می افتد به تاریخچه تلاش های ایران برای تأمین امنیت منطقه ای 
درون زا اشاره کرد و گفت: از سال 198۵ تا سال 2019 که ریاست محترم جمهوری 
در مجمع عمومی سازمان ملل متحد پیشنهاد طرح صلح هرمز را مطرح کردند، همواره 
ایران اصرار کرده که این امنیت باید در منطقه، توســط کشورهای منطقه و براساس 
اصول و حقوق بین الملل یعنی احترام به حاکمیت، احترام به تمامیت ارضی، احترام به 
مرزهای شناخته شده بین المللی، عدم مداخله در امور داخلی یکدیگر بنا شود و دخالت 

خارجی جز ناامنی برای منطقه نداشته است. 

ظریف: در حال بررسی نشست غیررسمی 
با حضور نماینده امریکا هستیم

توافق موقت به دست آمده میـــــان آژانــــس بین المللی انرژی 
اتمی و کشــورمان در شامگاه یکشنبه از هیچ منظری نمی تواند خارج 
از چارچوب قانون مصوب مجلس باشــد. نکته مشــهود در این توافق 
هوشمندی دولت برای یافتن راهی است که هم چارچوب قانون مجلس 
حفظ شــود و هم امکان ادامه دیپلماسی و زمان دادن به تحولات این 
حوزه وجود داشته باشد. اینکه برداشت مجلس از آن توافق، دور زدن 
قانون توســط دولت است را هم می توان از منظر فنی به شکل جدی 
نقد کرد و هم از منظر سیاسی و با توجه به شواهد رفتارهای گذشته 

داخلی بر ســر مسأله هسته ای انتقاداتی بنیادین به آن مطرح کرد.
مجلس و حتی رئیس قوه مقننه تا قبل از این معترف بودند که دولت 
بخش های مختلف قانون هســته ای اخیر را اجرا کرده است. اختلافات 
شکل گرفته در روز گذشته بر سر موضوع پروتکل الحاقی است. نگاهی 
فنی به این اختلافات نشان می دهد که یا مجلس نمی داند در قالب این 
قانون چه چیزی را تصویب کرده یا اینکه می داند و می خواهد موضوع 
را جور دیگری نشــان داده و به مســیر متفاوتی ببرد. بیانیه مشترک 
ایران و آژانس به صراحــت از توقف اجرای داوطلبانه پروتکل الحاقی 
ســخن گفته و روی زمین نیز همین اتفاق رخ داده اســت. اما این به 
معنای پایان کامل نظارت ها نیســت چرا که ما همچنان در چارچوب 
پادمان و معاهده NPT با آژانس رابطه داشــته و نســبت به آن تعهد 
داریــم. قانون مجلس نیز در هیچ کجا تعلیق تعهدات پادمانی یا خروج 
از آن را درخواست و پیش بینی نکرده است. همان طور که بحث اخراج 
بازرســان نیز که در جلسه دیروز مجلس بارها به آن اشاره شد، هیچ 

جایی در قانون مصوب همین مجلس ندارد. 
با این توصیف معلوم نیست مراد نمایندگان مجلس از اینکه دولت 
همچنان در سطح پروتکل امکان دسترسی برای بازرسان آژانس فراهم 
کرده، چیست؟ به طور مثال یکی از اختلافات بحث دوربین های مورد 

اشاره در توافق شامگاه یکشنبه است.
 اولاً اینکه این دوربین ها اساســاً از قبل از این نیز بر خلاف برخی 
ادعاها نــه »آنلاین« بلکه »آفلاین« بوده  اند. بــه این معنا که آژانس 
بین المللی انرژی اتمی امکان دسترســی مســتقیم بــه اطلاعات آنها 
نداشته و بعد از درخواست، فیلم آنها در اختیار آژانس قرار می گرفته. 
یعنــی همین مورد هم نظارتی بســیار پایین تر از ســطح نظارت های 
معمول پروتکل الحاقی اســت. ثانیاً در توافق جدید مقرر شــده که تا 
۳ مــاه دیگر حتی همین فیلم های ضبط شــده هم در اختیار آژانس 
قــرار نگیرد، مگر اینکه طرف مقابــل تعهدات خود را اجرا کند. یعنی 
این فیلم ها نزد ایران و بدون دسترســی دیگران باقی می مانند و اگر 
تعهدات طرف مقابل بعد از مهلت ۳ ماهه همچنان در تعلیق باشــند، 
اطلاعات یاد شــده برای همیشه پاک خواهند شد. بسیار واضح است 
که این فرآیند هیچ نســبتی با ادعای دیروز نمایندگان مجلس مبنی 

بر وادادگی دولت و دور زدن قانون ندارد.
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 خبر
 ورود ۱۱۰ دستگاه اتوبوس و مینی بوس جدید به ناوگان اتوبوسرانی 

پایتخت در دهه فجر
 معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری تهران از ورود 110 دستگاه اتوبوس 
و تحقــق بخش دوم قرارداد خرید 2۵0 دســتگاه اتوبوس و مینی بوس جدید 
طی هفته آینده و همزمان با دهه مبارک فجر خبر داد. ســید مناف هاشمی با 
اشاره به اینکه مدیریت شهری تمام تلاش خود را بر تامین ناوگان اتوبوسرانی از 
کارخانه های تولید داخلی انجام داده است،  گفت: تا هفته آینده و همزمان با 
دهه فحر دومین بخش از اتوبوس ها و مینی بوس های جدید وارد پایتخت می 
شود.  هاشمی به دغدغه مدیریت شهری در ساماندهی ناوگان فرسوده حمل و 
نقل عمومی اشــاره کرد و افزود: در تلاش هستیم با استفاده از ظرفیت و توان 
تولیدات داخلی ناوگان اتوبوسرانی شهر تهران را که هم اکنون حدود ۶2 درصد 
آن فرســوده است، نوسازی و بازســازی کنیم.  بر اساس گزارش روابط عمومی 
معاونت حمل و نقل وترافیک شــهرداری تهران، معاون حمل و نقل و ترافیک 
شهرداری تهران با بیان اینکه هماهنگی لازم برای خرید ۵00 دستگاه اتوبوس 
و مینی بوس جدید صورت گرفته که ورود و بهره برداری از 2۵0 دستگاه آن تا 
پایان سال تکمیل می شود، خاطر نشان کرد: قراردادهای دیگری هم در حال 
انجام است و همه این اقدامات برای بهبود و ارتقای خدمات رسانی به شهروندان 

عزیز تهرانی صورت می گیرد.

 آغــاز توزیع کارنامه دانش آموزان، دریافت وجه برای »کارنامه« 
ممنوع

 مدیر کل ارزیابی عملکرد و رسیدگی به شکایات آموزش وپرورش اظهار کرد: 
دریافت هرگونه وجه با هر عنوان از اولیای دانش  آموزان برای ارائه کارنامه تخلف 
محسوب می شــود. محمدحسین کفراشی اظهار کرد: با مجازی شدن آموزش 
مدارس، هیچ فوق برنامه ای در مدارس ارائه نشده است بنابراین دریافت وجه از 

اولیاء برای کمک به مدرسه هیچ توجیه قانونی ندارد.
وی تأکید کرد: خانواده هــا در صورت موافقت می توانند به صورت اختیاری 

به مدرسه فرزند خود کمک کنند، اما دریافت وجه اجباری غیرقانونی است.
مدیرکل ارزیابی عملکرد و رســیدگی به شــکایات آموزش وپرورش افزود: 
خانواده ها در صورت مشاهده می توانند به دفاتر رسیدگی به شکایات و تخلفات 
در ادارات آموزش وپــرورش مراجعه و موضوع را گــزارش کنند و یا با ورود به 
سامانه shekayat.medu.ir شکایت خود را ثبت کنند تا با متخلفان برخورد شود.

رئیس جمهــور روابط ایران و ترکیه به 
عنوان دو کشور مهم و تاثیرگذار در منطقه 
را خوب و رو به توسعه توصیف و بر تقویت 
همکاری ها و مناسبات تهران – آنکار برای 
مقابله با تهدیدات مشترک و همچنین حل 

و فصل مشکلات منطقه تاکید کرد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی دولت، 
حجت الاســلام والمســلمین دکتر حسن 
روحانی عصر یکشنبه در گفت و گوی تلفنی 
با »رجب طیب اردوغان«، با اعلام حمایت از 
ترکیه در مقابل تحریم های آمریکا ، تاکید 
کــرد: تنها راه مقابله بــا اقدامات یکجانبه 
و غیــر قانونــی آمریکا، اتحــاد و همدلی 

کشورهای تحت تحریم است.
رئیس جمهور با تاکید بر ضرورت افزایش 
سطح مناسبات تجاری و اقتصادی دو کشور 
با اصــلاح موافقتنامه تجــارت ترجیحی، 
تسریع در اجرای توافقات ششمین نشست 
شــورای عالی همکاری های ایران و ترکیه 
را مورد اشــاره قرار داد و از آمادگی ایران 
برای میزبانی بیســت و هشتمین نشست 
کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی 

در آینده نزدیک خبر داد.
دکتر روحانی با اشاره به رفتارهای غیر 
قانونی دولت قبلی آمریکا  تاکید کرد: رفع 

تحریم ها از سوی آمریکا یک مطالبه قانونی 
و معقو.ل از طرف ایران است که باهار مورد 
تاکید قرار داده ایم و ایران نیز با رفع تحریم 
ها به تعهدات خود بازخواهد گشت. راهبرد 
ایران همانطور که بارها اعلام شــده ، اقدام 

در برابر اقدام خواهد بود.
رئیس جمهور با بیان اینکه ایران همواره 
طرفدار گفت و گــو و بهره گیری از روش 
های مســالمت آمیز حل و فصل اختلافات 
در ســوریه بوده است، بر تدوام روند گفت 

و گو های ســران سه کشور ایران ، ترکیه 
و روســیه ) ضامن روند آســتانه( با هدف 
تلاش برای حل و فصل مشــکلات سوریه 
از جملــه فراهم شــدن زمینه بازگشــت 
آوارگان ســوری به کشورشــان و تدوین 

قانون اساســی این کشور تاکید کرد.دکتر 
روحانی همچنین با اشاره به بحران قره باغ 
میان آذربایجان و ارمنستان و وضعیت آتش 
بس بین دو کشور، رویکرد ایران را حمایت 
از حــل و فصل اختلافات به کمک گفت و 
گو و مذاکره عنــوان کرد.رئیس جمهور با 
اســتقبال از ابتکار همکاری منطقه ای با 
حضور کشــورهای ایران ، روسیه ، ترکیه ، 
آذربایجان و ارمنستان، گفت: این طرح می 
توانــد منافع قابل توجهی برای همه طرف 
ها داشته باشــد و ایران برای همکاری در 
زمینه های تخصصی با کشــورهای منطقه 
آماده اســت. رئیس جمهور ترکیه نیز در 
این گفت وگو درخصوص راه های توســعه 
روابط دو جانبه، برگزاری سریعتر کمیسیون 
مشترک همکاری های دو کشور، گسترش 
مناسبات تجاری بویژه با استفاده از ظرفیت 
های تجــارت ترجیحی و همکاری و گفت 
وگوهای موثــر برای تقویت صلح و امنیت 
منطقه  تاکید کــرد. رجب طیب اردوغان 
همچنین با اســتفاده از فضــای مثبت و 
مناســب بین المللی در جهت حل و فصل 
مشکلات و رفع تحریم های ناعادلانه آمریکا، 
بر اســتفاده از راه حل های دیپلماتیک و 

گفت و گو تصریح کرد.

 

تنها را مقابله با اقدامات یکجانبه آمریکا اتحاد و همدلی کشورها است

راهنمایان گردشگری، سرمایه های ارزشمند فرهنگی
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی با ارسال پیامی به مناسبت 
فرا رســیدن روز جهانی راهنمایان گردشــگری، با تبریک فرارسیدن 21 
فوریه )روز جهانی راهنمایان گردشگری( از راهنمایان گردشگری به عنوان 

سرمایه های ارزشمند این سرزمین یاد کرد.
به گزارش روابط عمومی وزارت میراث فرهنگی، در پیام دکتر علی اصغر 
مونسان که پیش از ظهر امروز یکشنبه ۳ اسفند 99  در گردهمایی مجازی 
راهنمایان گردشــگری پخش شد، آمده اســت:»زبان گویا و بیان شیوای 
راهنمایان گردشگری، همواره روشنایی بخش ابنیه تاریخی و طبیعی است و 
احساسی زیبا و نشاط انگیز را در  دل گردشگران زنده می کند. روایت جذاب 
این راویان فرهنگ و تاریخ و طبیعت اســت که جنگل های زیبای شمال، 
جزایر خلیج همیشــه فارس، کاشی های مسجد شیخ لطف الله، ستون های 
تخت جمشــید، بادگیرهای یزد و کاشان، کویر و کلوت ها، البرز و زاگرس، 
ابنیه تاریخی و فرهنگی، قلعه های عظیم و باشکوه را جانی دوباره می بخشد.

بر ایــن باوریم که راهنمایان گردشــگری، نیــروی متخصص صنعت 
گردشگری و ســرمایه های ارزشمند فرهنگی سرزمین مان هستند که در 
کنار گردشــگران داخلی و خارجی قرار می گیرند، با ظرافت های گفتاری 
داستان های جذاب و شنیدنی شهرهای تاریخی را برای آنان روایت می کنند 
و آنان را به ســیاحت در هزارتوی تاریخ دعوت می کنند.و چه ســنجیده و 

زیبا در افتتاحیه هفدهمین کنوانسیون جهانی راهنمایان گردشگری، ریاست 
محترم جمهور کشــورمان جناب آقای دکتر روحانی، راهنمایان را پل های 
میان ملت ها، فرهنگ ها و تمدن های جهانی توصیف کردند.بی تردید سرمایه 
اصلی صنعت گردشگری، مبتنی بر انسان و تعاملات انسانی است؛ انسانی که 
نام او گردشگر است و اگر نباشد وجود این صنعت بی معناست و از سوی 
دیگر انسان هایی که در جایگاه های مختلف به او خدمات گردشگری ارائه 
می دهند. بر این سیاق جایگاه راهنمایان در چرخه این صنعت بسیار اساسی 

و اثرگذار است و نقش تعیین کننده ای در جذب و ماندگاری گردشگران دارد.
راهنمایان گردشگری نه تنها سفیران فرهنگی، بلکه مفسران و روایتگران 
تاریخ و تمدن درخشــان این مرز و بوم هســتند ، پس آمیزه دانش ورزی و 
مهارت آمــوزی و مهمان نوازی در آنان باید در اوج باشــد و تحقق چنین 
ایده آلی بی شک مستلزم آموزش مستمر و به روز رسانی دانسته ها و ارتقای 
توانمندی های این صنف تلاشــگر است.ســالی که گذشت، سالی سخت 
بــرای همه و به ویژه برای صنعت گردشــگری و دغدغه مندان این حوزه 
بود. در چنین موقعیت دشــواری، کنار هم بودن تصمیم گیران و فعالان و 
دلسوزان صنعت گردشگری گذر این روزها را آسان تر می کند.خوشبختانه 
امسال با همراهی وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی وکانون 
انجمن های صنفی راهنمایان گردشگری سراسر کشور و حمایت نمایندگان 
محترم مجلس توانســتند بیمه راهنمایان گردشگری را به عنوان خواسته 
دیرین این قشر زحمتکش محقق ساخته و بار سنگین این روزها سبک تر 
کند.امیدواریم به زودی شاهد بازگشت روزهای بالنده گردشگری باشیم و 
راهنمایان گردشگری مانند همیشه خوش بدرخشند و در رونق این صنعت 

نقش آفرینی کنند.
21 فوریه، روز جهانی راهنمایان گردشــگری بر سفرای فرهنگی ایران 

زمین مبارک باد.«

 متهم پنهان شوک اقتصادی
دولت یازدهم هم عینا مثل دولت نهم و دهم، تنها ابزاری را که برای مهار 
قیمت ها انتخاب کرده بود، لنگر منســوخ نرخ ارز بود که مدت هاست در همه 
اقتصادهای جهان، اســتفاده از این ابزار بــرای مهار تورم به دلیل اثرپذیری از 
انبوه متغیرهای برون زا کنار گذاشــته شده است چه برسد به اقتصادی که در 
معرض تهدید بمباران اقتصادی در همین ناحیه قرار گرفته باشد.شوک اقتصادی 
سال های اخیر به دو دلیل بی سابقه بود: اول به این دلیل که در چرخه هم افزایی 
سیاســت گذاری غلط و تحریم ها به شکلی دومینووار تخریب های دنباله داری 
را به بار آورد و دوم اینکه با فاصله ای بســیار کوتاه از شــوک قبلی به وقوع 
پیوست؛ در شرایطی که اقتصاد ایران هنوز از آثار مخرب شوک قبلی بهبودی 
نیافته بود. اخیرا بحث جالبی مطرح شده است با این مضمون که کدام موتور 
از دو موتور تحریم و خطاهای سیاست گذاری در قدرت تخریبی شوک، سهم 
بیشتری داشت. برخی منتقدان و شبه کارشناسان، خطاهای سیاست گذاری را 
چنان تهاجمی نقد می کنند که گویی اگر خود به جای سیاســت گذار نشسته 
بودند از این خطاها پیشــگیری می کردند؛ در حالی که نسخه همین افراد برای 
اداره اقتصاد هیچ تفاوتی با دولتمردان نداشت و در روزگاری که همه حرف ها 
و ســخن پراکنی ها ثبت و ضبط شده است، فرار از مسوولیت تقریبا غیرممکن 
اســت.اخیرا مصاحبه ای از صدا و ســیما پخش شد که در آن فردی به عنوان 
کارشــناس، مدعی سهم بیش از دوبرابری خطاهای سیاست گذاری در شوک 
اخیر نســبت به اثر تحریم ها شــد. البته جا داشت اینجا سوالی مطرح می شد 
که منظور کدام خطای سیاســت گذاری اســت که متاسفانه مطرح نشد؛ ولی 
تقریبا عموم کارشناسان در پاسخ این سوال به سیاست ارز 4200 تومانی اشاره 
می کنند تا به صورت غیرمســتقیم نقش خود را در این سیاســت انکار کنند؛ 
سیاستی که باعث اتلاف منابع وسیعی از مهمات مقابله با تحریم یعنی ذخایر 
ارزی و طلای بانک مرکزی در همان چند ماه اول بعد از اتخاذ این سیاســت 
شد.در عین حال، تعیین سهم دقیق این دو عامل نیازمند پاسخ یابی برای یک 
سوال پیشینی است و آن اینکه آیا سیاست گذاری غلط باعث تشدید تحریم ها 
شــد یا برعکس، این تحریم ها بود که باعث خطای سیاست گذاری شد؟ علت 
طرح این ســوال آن است که اکثریت منتقدان روی خطاهای سیاست گذاری 
بعد از تحریم ها انگشت می گذارند؛ در حالی که خطای اصلی سیاست گذاری به 
قبل از تحریم ها مربوط می شــود و اتفاقا خیلی از کسانی که نقاب کارشناس 
بر چهره زده اند، این صحنه بسیار مهم از ماجرا را سانسور می کنند؛ چون در 
خطاهای قبل از تحریم شــریک هستند. شاید بهترین رهیافت برای درک اثر 
خطاهای سیاســت گذاری بر تشدید تحریم ها که درواقع نوعی تهاجم و جنگ 
اقتصادی اســت، رهیافت نظامیان باشــد که معتقدند هیچ حمله ای صورت 
نمی گیرد مگر اینکه نیروی مهاجم از آســیب پذیری طرف مقابل و نیز قدرت 
ضربه خود مطمئن باشد. این راهبرد در وضعیتی که نیروی مهاجم، ابرقدرتی 
در حد و اندازه آمریکاســت اهمیتی مضاعف دارد که قاعدتا اثرات ضربه خود 
را قبل از حمله با دقت محاسبه می کند تا به قول معروف شلیکی انجام ندهد 
که مضحکه عام و خاص شود.  این رهیافت صرفا یک فرضیه نیست و عینا در 
مانیفست آمریکایی »هنر تحریم ها« تصریح شده است؛ آنجا که ریچارد نفیو، 
معمار جنگ اقتصادی از دلهره خود نوشــته اســت که اگر طرف مقابل، نقاط 
هدف گذاری شده برای تحریم را شناسایی کند و این نقاط را به پناهگاه ببرد، 

اثرگذاری تحریم بسیار ناچیز خواهد شد.
حال سوال این است که نقطه هدف گذاری شده برای تحریم کجا بود؟ اگر 
پاسخ این پرسش در دور اول تحریم ها )اواخر دهه 80( معلوم نبود )که البته 
معلوم بود( برای دور جدید تحریم ها از اواســط دهه 90 کاملا روشن بود که 
مهم ترین نقطه آســیب پذیر برای بمباران اقتصادی، بازار ارز است و باید این 
بازار به پناهگاه می رفت. آیا این اتفاق افتاد؟ پاســخ منفی است هم برای دور 
اول تحریم هــا و هــم برای دور دوم. در این دوره ها، نه تنها سیاســت پولی و 
ارزی از بازار ارز پشتیبانی لازم را نداشت، بلکه برعکس، لنگر بی ثبات نرخ ارز 
به عنوان اهرم ثبات اقتصادی تعیین شــده بود. به عبارت دیگر، دولت یازدهم 
هم عینا مثل دولت نهم و دهم، تنها ابزاری را که برای مهار قیمت ها انتخاب 
کرده بود، لنگر منسوخ نرخ ارز بود که مدت هاست در همه اقتصادهای جهان، 
استفاده از این ابزار برای مهار تورم به دلیل اثرپذیری از انبوه متغیرهای برون زا 
کنار گذاشــته شده است چه برسد به اقتصادی که در معرض تهدید بمباران 

اقتصادی در همین ناحیه قرار گرفته باشد.
با این شاخص، کارنامه همه مدعیان اعم از دولتمردان، منتقدان، کارشناسان 
و شبه  کارشناســان قابل ارزیابی است. کســانی که از لنگر نرخ اسمی ارز در 
ســال های 9۳ تا 9۶ دفاع می کردند و برای چنددرصد افزایش نرخ ارز هیاهو 
راه می انداختند تا با دلارپاشــی بانک مرکزی از منافع خاص بهره مند باشند، 
آیا نمی دانستند این ارزپاشی ها و این لنگرسازی از ابزاری بی ثبات، کشور را در 
آینده ای نه چندان دور نه با افزایش چنددرصدی ارز که با افزایش چندبرابری 
مواجه می کند؟ اگر نمی دانســتند چرا نقــاب صاحب نظر بر چهره زدند و اگر 

 می دانستند، اکنون از کدام خطا سخن می گویند؟
 

بیش از ۵۰۰۰ پهنه معدنی حبس شده تا پایان سال آزاد می شود
وزیر صنعت، معدن و تجارت در حاشیه بازدید از شرکت 
سنگ آهن مرکزی ایران )بافق( در گفتگو با خبرنگاران، 
بیان کرد: بیش از ۵000 پهنه معدنی حبس شــده را تا 
پایان سال آزاد خواهیم کرد و برای فعال سازی به مزایده 

خواهیم گذاشت.
به گزارش شاتا، علیرضا رزم حسینی با بیان این مطلب 
افزود: آزادســازی پهنه های معدنی فرصت مناسب برای 
شــرکتهای بزرگ معدنی اســت که با شرکت در مزایده 
از آن می توانند اســتفاده کننــد.وی در بخش دیگری از 
ســخنان خود، تصریح کرد: یزد دومین اســتان کشور از 
لحاظ معدنی است که ۵2 عنصر معدنی شناخته شده در 

این استان وجود دارد.

 معدن ســرب و روی مهدی آبــاد یکی از 
بزرگترین معادن روی دنیاست

وزیر صمت با بیان اینکه یکــی از معادن بزرگ روی 
جهــان در منطقه مهدی آباد قــرار دارد، اضافه کرد: این 
واحد با سرمایه گذاری بیش از یک میلیارد دلاری بخش 

خصوصی شروع شده است.

 ظرفیت 2۵ هزار تنی کنسانتره سرب و روی 
در معدن تاجکوه

رزم حســینی با اشــاره بــه افتتاح و بهــره برداری 
معــدن ســرب روی تاجکــوه در بافق نیز گفــت: این 
معدن ظرفیت تولید 1۵ هزار تن کنســانتره روی و 10 
 هزار تن کنســانتره ســرب دارد که با ســرمایه گذاری

 بیش از 120 میلیارد تومان برای 400 نفر اشتغال زایی 

داشته است.

 باید به سمت اکتشافات معدنی جدید در حوزه 
سرب و روی برویم

وی با بیان اینکه سرمایه گذاری خوبی در حوزه سرب و 
روی کشور در حال انجام است، تصریح کرد: باید اکتشافات 
جدیدی در حوزه سرب و روی انجام شود تا ظرفیت تولید 

در این حوزه هم برای صادرات و هم تولید داخل اضافه شود.

 تکمیل تر شــدن زنجیره فــولاد با انجام 
اکتشافات جدید و شناسایی محدوده های امیدبخش

وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین ســنگ آهن 
مرکزی چغارت را از معادن بزرگ کشــور دانست و ادامه 
داد: استان یزد مناطق معدنی امیدبخش زیادی دارد که 
باید در حوزه اکتشافات در زمینه سنگ آهن نیز اقدامات 
گســترده تری انجام دهیم تا زنجیــره فولاد را تکمیل تر 

نماییم.

 خام فروشی در فولاد وجود ندارد
رزم حســینی در پاسخ به سوال یکی از خبرنگاران در 
خصوص خام فروشی مواد معدنی، گفت: خوشبختانه در 
حوزه فولاد خام فروشــی وجود ندارد و در این حوزه کار 
روی زنجیره و در چارچوب تکمیل زنجیره انجام می شود.

گفتنی است که وزیر صنعت، معدن و تجارت از شرکت 
سنگ آهن مرکزی ایران-بافق و معدن مرکزی چغار ت 

بازدید به عمل آورد.

 رییس اتحادیه مشاوران املاک با بیان اینکه در بهمن ماه معاملات ملک 
در تهران ۳۳ درصد نسبت به دی ماه کاهش داشته است گفت: در هر دوره 
که قیمت مسکن بالا رفته، سپس کاهش یافته است؛ هم اکنون نیز سازندگان 
و مالکان به خریداران اصرار می کنند اما بازار کســاد اســت و بعد از افت تا 
1۵ درصدی قیمت ها در آبان، نرخ های پیشنهادی در بهمن ماه نیز حدود 8 

درصد کاهش یافت.
مصطفی قلی خســروی اظهار کرد: ماه گذشته 29۵0 فقره معامله ملک 
در شــهر تهران به امضا رسیده که نسبت به ماه قبل ۳۳ درصد و نسبت به 
ماه مشابه ســال قبل ۷2 درصد کاهش نشان می دهد. همچنین در بهمن 
ماه 1۳99 بالغ بر 9۵۳0 قرارداد اجاره در تهران منعقد شــده که از کاهش 
۳8 درصد در مقایسه با دی ماه امسال و افزایش 1۳ درصد نسبت به بهمن 

پارسال حکایت دارد.
رییس اتحادیه مشاوران املاک درباره آخرین وضعیت معاملات در کشور 
نیز گفت: در کل کشور طی بهمن ماه 1۳99 تعداد 2۷ هزار و ۶۳8 مبایعه نامه 
)قرارداد خرید و فروش ملک( به امضا رسیده که نسبت به ماه قبل و ماه مشابه 
سال قبل به ترتیب ۳2 درصد و ۳8 درصد کاهش یافته است. بازار اجاره نیز 
در مقایسه با دی ماه افت کرده است. بهمن ماه سال جاری 4۵ هزار و 2۵2 
اجاره نامه در کل کشور منعقد شده که در مقایسه با دی ماه امسال 48 درصد 

کاهش یافته و نسبت به بهمن سال قبل 49 درصد افزایش نشان می دهد.
خسروی در تحلیل وضعیت کنونی بازار مسکن گفت: کسادی معاملات به 
گونه ای است که فروشندگان و سازندگان به خریداران اصرار می کنند. این 
نشان می دهد که بازار مسکن در مسیر کاهشی قرار گرفته است. امیدواری 

به احیای برجام در بازار مسکن تاثیرگذار بود؛ به طوری که از آبان ماه قیمتها 
10 تا 1۵ درصد کاهش یافت و در بهمن ماه نیز بر اساس گزارشهای واصله از 
مشاوران املاک قیمتها حدود 8 درصد پایین آمده و انتظار داریم روند کاهش 

قیمت ادامه پیدا کند. بعد از عید نوروز هم افزایش قیمت نخواهیم داشت.
رییس اتحادیه مشاوران املاک با انتقاد از جوسازی برخی افراد برای القای 
گرانی در بازار مسکن گفت: گزارش برخی مراکز آماری در التهاب بازار مسکن 
تاثیرگذار است. بساز و بفروشها و بخر و بفروشها هم سعی در دامن زدن به 
تورم دارند. برخی افراد هم که معلوم نیست مدرکشان را از کجا گرفته اند به 

اسم کارشناس درباره بازار مسکن اظهارنظر می کنند.
وی درباره کف قیمت ها در بازار مسکن شهر تهران گفت: الان در بعضی 
مناطق جنوب تهران قیمت متری 12 تا 1۵ میلیون تومان است. قیمت ساخت 

با احتســاب زمین، متری 8 میلیون تومان در می آید و در گرانترین حالت 
قیمت زمین و ساخت به 20 میلیون تومان می رسد. چرا بعضی سازندگان 

متری 80، 90 و 120 میلیون تومان می فروشند؟
خسروی خاطرنشان کرد: در هر دوره ای که قیمت مسکن جهش داشته 
پس از آن با تخلیه حباب همراه بوده است. سال 1۳۶8 قیمتها بالا رفت و بعد 
پایین آمد. سال 1۳8۶ قیمت رشد کرد و مجددا کاهش یافت. سال 1۳92 
نیز این اتفاق افتاد. جهش سال 1۳9۶ نیز از این قاعده مستثنی نیست و هم 

اکنون نیز زمان تخلیه حباب قیمت مسکن فرا رسیده است.
رییس اتحادیه مشاوران املاک با بیان اینکه هرچقدر قیمت مسکن پایین 
بیاید به نفع مشاوران املاک است گفت: وقتی خانه ارزان باشد معاملات بیشتری 
انجام می شــود و مشاوران املاک زودتر به کمیسیون می رسند. پس مدام 
نگوییم که مشاوران، عامل گرانی هستند. بعضی مسئولان نه خانه ساختند، 
نه کاری انجام دادند بعد گفتند بخش خصوصی و مشاوران املاک قیمت خانه 
را بالا بردند. ما پایین آورنده قیمتها هستیم و به تمام دفاتر املاک بخشنامه 
کرده ایم که هرکس بر روی فایلهای با قیمت نامتعارف کار کند طبق ماده 

28 با او برخورد می کنیم.
خســروی نقش رســانه ها را در آرامش بخشــی به بازار مســکن موثر 
دانســت و گفــت: اینکه اعلام کنیــم دوره انتظار برای خانه دار شــدن به 
بیش از 100 ســال رســیده باعث ناامیدی می شــود. ممکن است با رونق 
اقتصادی و بهبود فضای کســب و کار به یکباره خانواده ها نقدینگی خرید 
 مســکن را به دست بیاورند. لذا نمی توان به طور قطعی استاندارد تحلیلها و

آمارها را تضمین کرد.

 روند نزولی قیمت دلار متوقف شد
تاثیر اتفاقات رخ داده در حوزه سیاست، بازار ارز در فاز احتیاط قرار گرفت.

، در حالی که بازار ارز صبح امروز، در هنگام بازگشایی، روندی کاهشی را تجربه کرد اما از میانه روز روند نزولی قیمت ها متوقف شد و در شرایط کنونی فعالان بازار از ورود معامله گران به فاز احتیاط خبر می دهند.
جلسه امروز مجلس که با شکایت نمایندگان از رییس جمهور و رییس سازان انرژی اتمی همراه بود، از نظر بسیاری از معامله گران مهمترین دلیل تغییر فز بازار بوده است. پیش بینی ها نشان می داد توافق ایران و آژانس تا حدی بتواند فشار 

سیاسی وارده بر بازار راز را مهار نماید اما مواضع سیاسی نمایندگان مجلس مانع از تاثیر مثبت این اتفاق بر بازار ارز گردید.
با این حال به دلیل توافق ایران و کره جنوبی برای آزادسازی بخشی از منابع بانکی ایران در این کشور، انتظار می رود بازار ارز بار دیگر با خروج از فاز احتیاط، با شرایطی مثبت روبرو شود.

هر دلار آمریکا در صرافی های بانکی در حال حاضر به قیمت 24 هزار و ۳۶۵ تومان فروخته می شود که در قیاس با صبح امروز افزایشی نزدیک به صد تومان را نشان می دهد. معامله گران در بازار ازاد اما در شرایط کنونی از فروش خودداری 
کرده و معتقدند قیمت ها روندی افزایشی را شاهد خواهد بود. بر اساس این گزارش قیمت یورو نیز در شرایط کنونی به 29 هزار  ۳۳9 تومان رسیده است.

برخی صرافان معتقدند ادامه این وضعیت می تواند فضا را برای نوسانگیران جهت بالا بردن قیمت ها مساعد کند از این رو برخی موضع گیری بازاراز در شرایط کنونی را مهمترین فاکتور تاثیر گذار می دانند.

فشار قیمت ها در بازار مسکن افتاد



3

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
چهارشنبه  1399/12/06

شماره : 1034

مجلس در شــرایطی موضــوع تحقیق و 
تفحص از بازار ســرمایه را پیش کشیده که 
خبر ســلب صلاحیت 220 مدیر بورسی که 
یا در معاملات ذی نفع بــوده یا صورت های 
مالی غیرواقعی صــادر کرده اند، بازار را تکان 

داده است.
 بازی های الاکلنگی شــاخص بازار سهام 
تمامی ندارد؛ یک روز سبزپوش می شود و روز 
دیگر قرمز. ســهامداران نه می توانند به رشد 
دلخوش باشــند و نه با افت نگران؛ بلکه باید 
بپذیرند که این روند طبیعی بورس اســت و 
باید با نگاهی بلندمدت اقدام به سرمایه گذاری 

در این بازار کرد.
روند صعودی شاخص در ماه های ابتدایی 
امســال که بســیاری را نگران کرده و آنها را 
در مــورد این حرکت تند و تیز شــاخص به 
فکر فرو برده بود، توانست ابعاد بازار سرمایه 
ایران را بزرگ کرده و از ۵ میلیون ســهامدار 
به بالغ بر 40 میلیون سهامدار برساند. آن هم 
سهامدارانی که اغلب سرمایه های خرد خود 
را وارد این بازار کرده و در انتظار سود بودند. 
دولت هم در همان زمان ها همراهی های لازم 
را با بورس داشــت و هر یک از دولتمردان را 
سفیرانی برای تبلیغ ورود مردم و سرمایه های 
آنها به بورس کرده بود؛ اما از مردادماه به بعد 
که حمایت دولت هم از روی شاخص برداشته 
شد و اختلاف نظرهایی بین دولتمردان بر سر 

ادامه عرضه های اولیه شکل گرفت، بازار هم 
کم کم واکنش نشان داد و دیگر در مقابل روند 

صعودی، سر تعظیم فرود نمی آورد.
امــا این تمام ماجرای بــورس نبود، بلکه 
اتفاقاتــی که برخــی از مدیران بورســی و 
کارگزاری ها در ایــن حوزه رقم زدند، اکنون 
نمایان شده و تخلفات آنها، پای مجلس و قوه 
قضائیه را هم به بررسی روندهای شکل گرفته 
در بورس تهران طی ماه های گذشته، باز کرده 
و قرار است گزارش تحقیق و تفحص از بورس 

بزودی در صحن مجلس قرائت شود.

خبرها از سازمان بورس از سلب صلاحیت 
بیــش از 220 مدیر بورســی حکایت دارد. 
تخلفات آنها، از ذینفع بودن در معاملات تا ارائه 
صورت های مالی غیرواقعی را در بر می گیرد.

جمالی، معاون حقوقی بورس در این رابطه 
می گوید: برای ۶ ماهه آخر سال 99 بالای 220 
نفــر را از مدیریت در نهادهای مالی بورس و 

ناشران، سلب صلاحیت کرده ایم.
وی می افزایــد: بیشــتر تخلفات صورت 
گرفته مربوط به مدیران شرکت هایی بوده که 
صورت های مالی غیر واقعی ارائه کرده اند و یا 

معاملاتی با شرکت های تابعه انجام داده اند، که 
خودشان ذینفع بوده اند.

در ایــن رابطــه، مجیــد عبدالحمیدی، 
کارشــناس ارشد بازار ســرمایه در گفتگو با 
خبرنگار مهر، با تاکید بر ضرورت شــفافیت 
سازی درباره عوامل مستقیم و غیرمستقیمی 
که در ایجاد چنین شرایطی برای بازار سرمایه 
دخیل هستند، طرح تحقیق و تفحص از بورس 
را اتفاقی مثبت برای عموم ســرمایه گذاران 

می داند.
وی با اشــاره به وضعیــت کنونی بورس 

می افزاید: آنچه کــه امروز باید باعث نگرانی 
فعالان بازار و سرمایه گذاران و سهامداران شود، 
عدم اعتماد مردم به بورس است؛ به خصوص 
اینکه مدتی اســت شــاهد خیل عظیمی از 
سهامدارانی هستیم که سرمایه آنها در بورس 
نصف شده و حاضر نیستند حتی به شاخص 
و وضعیت بورس نگاه کنند؛ که این به معنای 
از دســت رفتن اعتماد ســهامداران در بازار 

بورس است.
عبدالحمیدی ادامــه داد: بورس مردم را 
دچار زیان کرده اســت و همــه فعالان این 
بازار و مسئولان موظف هستند سریعاً عوامل 
مستقیم و غیرمستقیمی که در ایجاد چنین 
شرایطی در بازار سرمایه نقش داشته و به آن 
دامن زده اند را شناسایی کرده و برای کنترل 

آن، اقدامی مناسب در نظر بگیرند.
وی اظهار داشت: در این راستا اگر ضعف 
و مشکلی هم وجود دارد، باید در رابطه با آن 
شفاف سازی شــده و با پیگیری های بیشتر، 

جلوی ضرردهی سهامداران گرفته شود.
عبدالحمیدی با بیــان اینکه ما باید بازار 
ســرمایه را به فرصتی برای جذب سرمایه در 
جهت توسعه و پیشرفت کشور تبدیل کنیم، 
اظهار داشت: رشد ســریع بازار بورس در ۵ 
ماه ابتدای ســال به خاطر تصمیم گیری های 
غیردلســوزانه و یکی از دلایل ریزش بورس 

دخالت هایی بود که انجام شد.

 
 

 بانک مهر ایران به کمک مردم سی سخت شتافت
بانک قرض الحسنه مهر ایران بیش از ۵۵ میلیارد ریال، برای کمک به مردم 
سی ســخت که از زلزله اخیر آسیب دیده اند، در نظر گرفت. این بانک در قالب 
پرداخت وام، ســاخت و بازسازی مراکز بهداشت روســتایی و پرداخت کمک 
بلاعوض، اقداماتی را برای مردم سی سخت در نظر گرفته است.برای آسیب دیدگان 
زلزله، ۵0 میلیارد ریال اعتبار در نظر گرفته شده که در چارچوب وام قرض الحسنه 
پرداخت می شود.همچنین ۵ میلیارد ریال برای ساخت و بازسازی مراکز بهداشت 
روســتایی از سوی این بانک در نظر گرفته شده است. در این راستا، بانک مهر 
ایران ۵00 میلیون ریال نیز به صورت کمک بلاعوض به آســیب دیدگان زلزله 
اخیر پرداخت می کند.گفتنی است ساعت 22 و ۵ دقیقه چهارشنبه شب 29 
بهمن زمین لرزه ای به بزرگی ۵.۶ ریشتر شهر سی سخت مرکز شهرستان دنا را در 
استان کهگیلویه و بویراحمد لرزاند. مرکز لرزه نگاری کشور اعلام کرد این زمین 
لرزه در عمق 8 کیلومتری زمین رخ داده و کانون آن در فاصله 10 کیلومتری 
سی سخت در کهگیلویه و بویراحمد، 19 کیلومتری کمه در استان اصفهان و 24 

کیلومتری یاسوج مرکز استان کهگیلویه و بویراحمد بوده است.

 بحران ارزی نوع اول و علل شکل گیری آن
بحران های ارزی، یکی از اصلی ترین چالش های اقتصاد ایران در دهه  اخیر 
بوده است؛ به طوری که در کمتر از یک دهه، نرخ ارز بازار آزاد افزایش حدود 
۳0 برابری را تجربه کرده اســت که در میان تجربه ســایر کشورها، کم سابقه 
بشــمار می آید. در این یادداشت به ســازوکارهای شکل گیری بحران ارزی از 
منظــر ادبیات اقتصادی می پردازیم.بحران ارزی از نگاه عموم به افزایش قابل 
توجه نرخ ارز در کوتاه مدت اطلاق می شــود. مثلًا از تابستان 90 تا زمستان 
91 نرخ دلار از حدود 1000 تومان به محدوده ۳۵00 تومان رسید. همچنین 
قیمت دلار از حدود 4 هزار تومان در زمســتان 9۶ به بیش از 18 هزار تومان 
در پاییز 9۷ رسید. در یک تعریف گسترده تر  از بحران ارزی، این امکان وجود 
دارد که بحران ارزی با عدم تغییر قابل ملاحظه در نرخ ارز شــکل بگیرد. در 
این شــرایط بانک مرکزی با استفاده از ذخایر خود، نرخ ارز را کنترل می کند 
اما این ذخایر به ســرعت در حال کاهش هستند. بنابراین تخلیه شدن سریع 
ذخایر بانک مرکزی بر اثر افزایش تقاضای ارز هم می تواند به عنوان بحران ارزی 
تلقی شود. هرچند هنوز نرخ ارز در ظاهر افزایش شدیدی را تجربه نکرده باشد.

بحران ارزی برای اقتصاد بسیار پرهزینه است و به طور متوسط باعث کاهش 
۵ تا 8 درصدی تولید ناخالص داخلی طی دو تا چهار سال می شود و حتی تا 
دو سال بعد از وقوع بحران، تولید داخلی زیر خط روند بلندمدت اقتصاد قرار 
می گیرد.در ادبیات اقتصادی ســه نســل از بحران ارزی معرفی شده است که 
در هر نسل سازوکار های متفاوتی باعث وقوع بحران ارزی می شود که در این 
یادداشت و یادداشت های بعدی به بررسی این نسل ها می پردازیم. پبحران ارزی 
نسل اول در واقع داستان اقتصاد های در حال توسعه به همراه کسری بودجه  
ســاختاری دولت را روایت می کند که احتمــالا دولت با صادرات مواد خام از 
جمله نفت، گاز و مواد معدنی، از درآمد های ارزی قابل توجهی برخوردار است. 
تصور کنید در یک کشــور نفتی مثل ایران، بخش قابل توجهی از درآمد های 
دولت از طریق صادارت نفت تامین می شــود و دولت دارای ذخایر ارزی قابل 
توجه اســت. به دلایل مختلف از جمله تحریم و یا کاهش قیمت جهانی نفت 
ممکن اســت درآمد های ارزی دولت کاهش یابد. چون مخارج دولت از جنس 
تعهدات به افراد و بخش های مختلف - همچون پرداخت دســتمزد کارمندان 
که برای مدت زمان به نسبت طولانی استخدام شده اند و پرداخت تعهدات به 
پیمان کاران طرف قرارداد در پروژه های عمرانی- اســت و دولت نمی تواند به 
راحتی مخارج خود را کاهش دهد؛ لذا مخارج دولت بیشتر از درآمدها شده و 
در نتیجه دچار کسری بودجه می شود. حال فرض کنید که کاهش درآمد های 
نفتی قرار است برای مدت زیادی ادامه داشته باشد. بنابراین دولت با کسری 

بودجه ساختاری مواجه خواهد بود.
در چنین شرایطی دولت برای جبران کسری بودجه ، شروع به فروش ذخایر 
ارزی خود می کند. بدین معنا که مثلًا دولت به مردم دلار می فروشد و در ازای 
آن ریال از مردم دریافت می کند و در آخر ماه همین پول های دریافت شــده 
از طــرف مردم را در قالب حقوق کارمندان و پرداخت تعهدات پیمان کاران و 
... به اقتصاد باز می گرداند. در این حالت نقدینگی تقریباً ثابت است و ذخایر 
ارزی به تدریج کاهش می یابد. از طرف دیگر تقاضای ارز از طریق فروش ذخایر 
پاسخ داده می شود و لذا نرخ ارز هم تقریباً ثابت می ماند. مشکل آن جا است 
که ذخایر ارزی بی نهایت نیست و سرانجام روزی تمام خواهد شد و مردم هم 
می دانند که درآمدهای ارزی دولت کاهش یافته و دولت کســری بودجه را با 

فروش ذخایر ارزی جبران می کند.
فرض کنید که ذخایر ارزی تمام شــده اســت و دولــت دیگر نمی تواند با 
فروش آن، تامین مالی کند؛ حال چه می شود؟ بله، دولت مجبور است با چاپ 
پول کسری بودجه  را جبران کند. )فرض بر این است که دولت به هر دلیلی، 
نمی توانــد یا نمی خواهد مالیات را افزایــش و یا مخارج خود را کاهش دهد( 
چاپ پول موجب افزایش نقدینگی و در نتیجه افزایش تقاضا می شود، اما چون 
بــه دلیل تخلیه ذخایر، دولت نمی تواند مازاد تقاضای ارز را پاســخ دهد، نرخ 
ارز شــروع به افزایش می کند. مردم هم صبر نمی کنند تا ذخایر کاملًا تخلیه 
شود و نرخ ارز افزایش یابد. چرا که این امر موجب کاهش قدرت خرید آن ها 
می شــود، زیرا افزایش نقدینگی اثرات تورمی دارد. بنابراین، انتظارات عقلائی 
آحاد اقتصادی ســبب می شود اندکی قبل از این که ذخایر ارزی کاملًا تخلیه 
شــود، آن ها برای خرید ارز هجوم بیاورند تا قبل از افزایش قیمت، بتوانند ارز 
تهیه نمایند تا با افزایش قیمت کسب سود کنند و قدرت خرید خود را حفظ 
کنند. به این عمل حمله سوداگرانه گفته می شود. زیرا افراد برای کسب سود 
از طریق افزایش نرخ ارز رو به خرید ارز می آورند و این امر موجب تخلیه کامل 
ذخایر ارزی می شود و از آن پس نرخ ارز بر اساس عرضه و تقاضای بازار بصورت 
شناور تعیین می  شود و دولت نمی تواند با دخالت در بازار، نرخ را ثابت نگه  دارد.

این یک بیان ســاده از بحران نســل اول بود که ریشه اصلی ایجاد بحران 
ناســازگاری های سیاســت های اقتصاد کلان با ثابت نگه داشتن نرخ ارز است. 
برای جلوگیری از وقوع این دســته از بحران ارزی نیاز اســت که زمینه های 
ایجاد کســری بودجه دولت مرتفع شود و خصوصاً برای نمونه ای مثل اقتصاد 
ایران، بودجه  دولت باید به نحوی باشــد که شو ک های درآمد نفتی، کمترین 
تاثیر را بر ناترازی بودجه داشته باشد و تکیه اصلی دولت بیشتر بر درآمد های 
باثبات تری مثل مالیات باشــد. البتــه تحریم ها در هر صورت از کانال کاهش 
عرضه  ارز، سبب افزایش نرخ ارز تعادلی خواهد شد اما اگر دولت وابستگی قابل 
توجه به درآمدهای نفتی داشــته باشد، بحران با شدت بیشتری رخ می دهد؛ 
چرا که چاپ پول و افزایش نقدینگی سبب می شود که از کانال افزایش تقاضا 
هم بر نرخ ارز فشار وارد شود.نکته مهم دیگر این است که سرکوب نرخ ارز از 
طریق فروش ذخایر آثار ویرانگرتری به همراه دارد؛ زیرا سرانجام ذخایر ارزی 
تمام خواهد شــد و هر چه مدت سرکوب نرخ ارز بیشتر باشد، بحران ارزی با 
شدت بیشتری رخ می دهد. این اتفاق مثل آن است که یک تن مواد منفجره 
داشته باشیم و بدانیم سرانجام منفجر خواهد شد و انتخاب سیاست گذار این 
اســت حجم و زمان انفجار را تعیین کند. طبیعتاً اگر اجازه دهیم این یک تن 
مواد انفجاری، به تدریج در طول زمان منفجر شــود به نســبت این که برای 
مدتی هیچ اتفاقی نیفتد اما ســرانجام همه  یک تن همزمان منفجر شود، آثار 
تخریبی آن کمتــر خواهد بود. بنابراین در صورتی که افزایش نرخ ارز ناگزیر 
باشــد، بهتر است از همان ابتدا سیاســت گذار اجازه دهد نرخ ارز به آرامی بر 
اساس شرایط بنیادی اقتصاد تعدیل شود و در این صورت بخش های مختلف 
این فرصت را دارند که تصمیمات خود را بر اساس تغییرات تدریجی نرخ ارز 
بهینه یابی کنند و در نتیجه اقتصاد با شوک های شدید ارزی مواجه  نمی شود 

و یا لااقل با شدت کمتری مواجه می شود.

پرداخت بیش از ۶ هزار میلیارد تومان تسهیلات اشتغالزایی

۲۰ درصد از درآمدهای نفتی سهم صندوق توسعه ملی شد

رئیس کمیته امداد امام خمینی )ره( با بیان اینکه بیش از ۶ هزار میلیارد 
تومان تسهیلات اشتغالزایی به مددجویان پرداخت شده است گفت: این رقم 

سال آینده به 10 هزار میلیارد تومان خواهد رسید.
 سید مرتضی بختیاری در بازدید از کارگاه تولید چرم شهرستان آبگرم با اشاره 
به وضعیت اشتغال اظهار کرد: در سال جاری حدود ۶ هزار و 100 میلیارد تومان 
تسهیلات قرض الحسنه برای اشتغال مددجویان در نظر گرفته شده در حالی که 

این رقم در سال آتی به 10 هزار میلیارد تومان می رسد.
رئیس کمیته امداد امام خمینی )ره( اذعان کرد: مبحث اشتغالزایی نکته بسیار 
مهمی است که می تواند اقتصاد کشور را در مسیر صحیح و درست جهت دهی 
کند و ما تلاش کردیم تا با اشتغالزایی برای مددجویان تحول عظیمی در راستا 

اشتغال و اقتصاد ایجاد کنیم.
وی افزود: طی تحقیقاتی که در خصوص پیشــرفت اقتصادی کشور چین 
انجام شد متوجه شدیم یکی از اصلی ترین راه های کمک به اقتصاد کشور مسئله 
اشتغالزایی و توجه به خرده اشتغال ها است که در مسیر اقدامات کوچک اتفاقات 
بزرگی را رقم می زند.این مسئول ابراز کرد: برای تحقق امر اشتغالزایی از مراکز 
دانش بنیان تقاضا کردیم تا با کمیته امداد همکاری کنند و تاکنون راهبران 
شغلی حوزه دانش بنیان توانسته اند زمینه اشتغال را برای بسیاری از مددجویان 
ما فراهم کنند.وی بیان کرد: باتوجه به اینکه رویکرد ما در کمیته امداد به سوی 
توانمندسازی که یکی از زیرمجموعه آن اشتغالزایی است جهت یافته، باید گفت 

که در سال 1400 راهبران شغلی بسیاری تقویت می شوند و حضور این افراد 
کمک بزرگی به توانمند سازی جوانان، رشد و توسعه اقتصاد کشور می کند.

این مسئول تاکید کرد: با توجه به اشتغال خانگی و روستایی و تأثیر آن در 
اقتصاد مقاومتی، رشد این فرایند می تواند ایران اسلامی را به جایگاه واقعی خود 

در اقتصاد برساند.
بختیاری تصریح کرد: بیش از ۶۳ درصد از مددجویان کمیته امداد را بانوان 
سرپرست خانوار تشکیل می دهند که به همین سبب مسئله اشتغالزایی نیز 
برای همین قشر انجام می شود اما با توجه به اینکه اصلی ترین شغل برای یک 
زن مادر بودن و یا همسر بودن است توجه ما برای اشتغالزایی بیشتر گرایش 

به اشتغالزایی خانگی دارد.
وی گفت: توجه به اشــتغال خانگی و حمایــت مددجویان در این زمینه 
می تواند مشــکلات اقتصادی و اجتماعی را کاهش دهد و مادران سرپرســت 
خانــوار می توانند علاوه بر آنکه در کنار خانواده و فرزندان حضور دارند، درآمد 

پایداری نیز داشته باشند.
در ادامه این مراســم روح الله عباسپور نماینده مردم بویین زهرا و آوج در 
مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: شعار اصلی انقلاب اسلامی اجرای عدالت 

است که این شعار باید به عنوان اهداف مشترک و اصلی همه ما تبدیل شود.
وی گفت: عدالت محوری و برقراری عدالت اجتماعی رسالت تمام انبیا الهی 

بوده و حال وظیفه بزرگ برقراری عدالت بر دوش ما است.
این مسئول ابراز کرد: با توجه به جایگاه والای عدالت و تحقق این امر مهم 
در جامعه، امام خمینی )ره( سازمان های مختلف جهاد سازندگی، بنیاد مسکن 

و کمیته امداد امام خمینی )ره( را راه اندازی کردند.
وی تصریح کرد: تاکنون کمیته امداد امام خمینی )ره( در کنار بنیاد مسکن 
توانسته طی گذشت 42 سال از عمر با عزت انقلاب اسلامی قدم های بزرگ و 

مؤثری را در راستا برقراری عدالت اجتماعی بردارد.
عباسپور در پایان گفت: خوشبختانه کمیته امداد ارتباط مؤثری با مجلس 
شــورای اســلامی برقرار کرده و ما امیدواریم که نتیجه این تعامل به خدمت 

رسانی های بیشتر نسبت به مددجویان منتهی شود.

نمایندگان مجلس با ســهم صندوق توســعه ملی به میزان 20 درصد از 
درآمدهای حاصل از صادرات نفت و میعانات گازی تا سقف یک میلیون بشکه در 
روز موافقت کردند.نمایندگان مجلس شورای اسلامی در نشست علنی )یکشنبه 
۳ اسفند ( قوه مقننه و  در جریان بررسی بخش درآمدی لایحه بودجه سال 
1400، با بند )الف( تبصره )1( ماده واحده در ارتباط با سهم صندوق توسعه 

ملی از درآمدهای نفتی موافقت کردند.
 در این مصوبه مجلس آمده است:

 سهم صندوق توسعه ملی از منابع حاصل از صادرات نفت خام و میعانات 
گازی تا ســقف یــک میلیون بشــکه در روز و خالص صادرات گاز بیســت 
درصد)20درصد( و مازاد بر یک میلیون بشکه در روز نفت خام و میعانات گازی 
سی و هشت درصد)۳8درصد( تعیین می شود. با گزارش وزارت نفت مبنی بر 
فروش و با اعلام خزانه داری کل، بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران مکلف 
اســت پس از وصول منابع بلافاصله نسبت به واریز این وجوه و سهم چهارده 

و نیم درصد)14/۵درصد( شــرکت ملی نفت ایران از کل صادرات نفت خام و 
میعانات گازی)معاف از تقســیم ســود سهام دولت( و نیز سهم چهارده و نیم 
درصد)14/۵درصد( شــرکت دولتی تابعه وزارت نفت از محل خالص صادرات 

گاز طبیعی )معاف از تقسیم سود سهام دولت و مالیات با نرخ صفر( و همچنین 
ســهم ۳درصد موضوع ردیف درآمدی 210109 جدول شماره)۵( این قانون 
اقدام کند. مبالغ مذکور به صورت ماهانه واریز و از ماه یازدهم ســال محاسبه 
و تســویه می شــود. مابه التفاوت سهم 20درصد از سقف یک میلیون بشکه 
صادرات مذکور تا سهم قانونی سی و هشت درصد)۳8درصد( صندوق توسعه 
ملی از محل ورودی این صندوق به نسبت سهم صندوق و دیگر اجزاء در سال 
1400 به عنوان بدهی دولت و وام تلقی می شود و بازپرداخت آن به صندوق 

با سازوکاری است که در بودجه سنواتی  مشخص می شود.
 گفتنی است نمایندگان در جریان بررسی جزئیات این بند پیشنهادهایی را 
در ارتباط با شفاف سازی کلمه »گاز« در عبارت مذکور و افزایش سهم صندوق 
توسعه به 22.۵ درصد و حذف ارائه گزارش وزارت نفت به خزانه داری و همچنین 
در ارتباط با شفاف سازی نوع وامی که به عنوان بدهی دولت تلقی می شود، ارائه 

کردند که با آنها موافقت نشد.

حمایت فعالان بازار از تحقیق و تفحص از بورس

 خبر

 
 

مدیر امور شعب بانک کشاورزی استان ایلام عنوان کرد:
کسب رتبه دوم در سال 98/ شعبه دشت عباس؛ شعبه برتر کشور!

ایلام- مدیر امور شعب بانک کشاورزی استان ایلام گفت: سال گذشته و 
بر اساس ارزیابی های به عمل آمده، مدیریت بانک کشاورزی استان ایلام در 
همه شاخص ها و در بین تمامی مدیریت ها، به رتبه دوم کشور دست یافت.

»بهزاد عزت پناه لطیفی« امروز)یکشنبه سوم بهمن ماه( در بازدید از دفاتر 
سرپرستی روزنامه قدس، سخن روز و آوای اقتصاد و سایت و کانال بازتاب ایلام 
با بیان اینکه بانک کشاورزی بانکی تخصصی و توسعه محور است و تعامل با 
سازمان جهاد کشاورزی و ارائه خدمات متنوع به بهره برداران و جامعه هدف، 
جزء اولویت ها و رسالات اصلی این بانک می باشد، اظهار داشت: این بانک با 
هدف توسعه کسب و کارهای کشاورزی، دامپروری و...، تسهیلات مناسبی را 

به متقاضیان پرداخت و انجام وظیفه می کند.
وی با بیان اینکه برای اشتغال پایدار روستایی، مبلغ یکهزار و ۳2۵ میلیارد 
ریال تسهیلات ارزان قیمت)در قالب یک هزار و 92۵ پرونده( به روستائیان 
عزیز پرداخت شده است، افزود: این تسهیلات با سود 4 درصد برای مناطق 
مرزی و برای مناطق غیر مرزی با سود ۶ درصد در اختیار بهره برداران بانک 

کشاورزی قرار گرفته است.
مدیر امور شعب بانک کشاورزی استان ایلام با اشاره به اینکه این بانک در 
راستای حمایت از اقشار خاص در طول دو سال گذشته یک هزار و پانصد فقره 
تسهیلات ازدواجی با ۵۳۵ میلیارد ریال اعتبار به زوج های جوان پرداخت کرده 
است، یادآورشد: در این مدت ۳۵0 میلیارد ریال)در قالب ۷00 فقره( به افراد 

تحت پوشش نهادهای حمایتی استان پرداخت شده است.
» عزت پناه لطیفی« خاطرنشــان ساخت: در راســتای افزایش ضریب 
مکانیزاســیون و درجه مکانیزاسیون، در قالب یک هزار و ۷۵0 پرونده، مبلغ 
900 میلیارد ریال برای بهبود و به روز شــدن ادوات مورد نیاز کشــاورزان، 

تسهیلات در سطح استان)طی دو سال( پرداخت شده است.
وی با اشاره به نگاه راهبردی استان به تولید بذور گواهی شده، بیان داشت: 
طی دو سال گذشته، مبلغ ۳۵0 میلیارد ریال برای اصلاح و تولید بذور گواهی 

شده، تسهیلات پرادخت شده است.
مدیر امور شعب بانک کشاورزی استان ایلام تصریح کرد: در طول دو سال 
گذشته و از محل صندوق توسعه ملی، مبلغ ۷۵0 میلیارد ریال به بهره برداران 

این بخش پرداخت شده است.
»بهزاد عزت پناه لطیفی« به خسارات سیل در سنوات گذشته اشاره کرد 
و گفت: برای جبران این خسارت ها مبلغ 240 میلیارد ریال تسهیلات قرض 

الحسنه در اختیار متقاضیان قرار گرفته است.
وی به پرداخت تسهیلات بلاعوض به سیل زدگان ناشی از سیل سال 9۷ 

در سطح استان اشاره کرد و اظهار داشت: برای جبران بخشی از خسارات وارده، 
44۷ میلیارد ریال تسهیلات بلاعوض به سیل زدگان استان اعطاء شده است.

مدیر امور شعب بانک کشاورزی استان ایلام با بیان اینکه برای کمک به 
کشــاورزان در راستای خرید نهاده های کشاورزی)کود و سموم کشاورزی( 

صدور »کشاورز کارت« در دستور کار قرار گرفته است، یادآور شد: در همین 
راستا مبلغ 2۵۵ میلیارد ریال)در قالب یک هزار و ۵۵۵ پرونده( به کشاورزان 

پرداخت شده است.
»عزت پناه لطیفی« گفت: مبالغ شارژ شده در کارت های »کشاورز کارت« 

تا سقف 200 میلیون ریال بوده است.
وی با اشاره به پرداخت تسهیلات از محل منابع داخلی بانک در دو سال 
گذشته، تصریح کرد: در این مدت، هفت میلیارد و 800 میلیون ریال تسهیلات 

در زمینه های مختلف پرداخت شده است.
مدیر امور شعب بانک کشاورزی استان ایلام با بیان اینکه در قالب مساعدت 
و امهال وام ها و مطالبات)برابر ماده ۳۳ قانون بودجه( 8 هزار پرونده با مبلغی 
برابر با 208 میلیارد ریال امهال شده است، یادآورشد: با توجه به بند«ل« ماده 
1۶ قانون بودجه، 200 میلیارد ریال از جرائم تســهیلات زیر یکصد میلیون 

تومان در سطح استان بخشیده شده است.
»عزت پناه لطیفی« افزود: بانک کشاورزی استان ایلام در راستای تحقق 
رسالت های اجتماعی خود، در ساخت یک واحد آموزشی ۶ کلاسه در روستای 
پاکل گراب از توابع شهرستان ایلام با صرف 8 میلیارد ریال مشارکت داشته 
است.وی به کسب رتبه دوم بانک کشاورزی استان ایلام در سال گذشته در 
ســطح کشور و بر اساس شاخص های تعیین شده اشاره کرد و خاطر نشان 
ســاخت: این مدیریت در استان دارای ۳0 شــعبه و 2۶0 نیروی فعال و در 

حال خدمت است.
مدیر امور شــعب بانک کشــاورزی استان ایلام با اشــاره به کمک های 
خیرخواهانه همکاران بصورت نقدی و غیرنقدی در پویش«کمک های مومنانه« 
در شرایط کرونایی حاکم بر کشور، بیان داشت: بر اساس ارزیابی های به عمل 
آمده در فضای مجازی، بانک کشاورزی شعبه دشت عباس از توابع شهرستان 
دهلران، در همه شاخص ها و در بین تمامی شعب بانک های دولتی و خصوصی 

کشور، حائز رتبه برتر شده و مورد تقدیر ویژه قرار گرفت.
»بهزاد عزت پناه لطیفی« به جمع تســهیلات پرداختی بانک کشاورزی 
استان ایلام در سال گذشته به جامعه هدف اشاره و تصریح کرد: سال گذشته 
در مجمــوع ۶ هــزار و 290 میلیارد ریال در قالب 28 هزار و 841 پرونده به 

متقاضیان پرداخت شده است.
وی در پایان با تقدیر از جامعه رســانه ای استان به خاطر اطلاع رسانی، 
شفاف سازی، آگاهی بخشی، تنویر افکار عمومی و روشنگری؛ تاکید کرد: یکی 
از مهمترین راه ها برای تحقق اهداف سازمانی و برون سازمانی؛ بهره گیری از 

ظرفیت رسانه های دیداری و شنیداری است.
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 خبر
 ٨۰ درصد ارز صادرکنندگان تهران به کشور برگشت

رئیس سازمان صمت استان تهران از صادرات سالانه هشت میلیارد یورو در این 
استان خبر داد و گفت که تاکنون 80 درصد ارز صادرکنندگان تهران به کشور 
بازگشت.یداله صادقی، با اشاره به فعالیت حدود 1۷ هزار واحد صنعتی در استان 
تهران در زمینه تولید و خدمات فنی و مهندســی، اظهار کرد: بالغ بر 1۶ هزار 
کارت بازرگانی در استان تهران و 2991 صادرکننده در این استان فعال هستند 
و ارزش صادرات استان تهران از ابتدای سال 1۳9۷ تا ۳1 مرداد 1۳99 بیست و 
یک میلیارد یورو بوده است. اما پیش بینی می شود در سال جاری صادرات استان 

تهران به هشت میلیارد یورو برسد.
وی با بیان اینکه 19 میلیارد یورو ارز حاصل از صادرات استان تهران به کشور 
برگشته، گفت:  بازگشت ارز صادراتی صادرکنندگان استان تهران 80 درصد بوده 
است. همچنین در ســال جاری ۵0 هزار پرونده ثبت سفارش در استان تهران 
بررسی شده است.به گفته این مقام مسئول یکی از شاخص های روند رشد سرمایه 
گذاری جواز تاسیس است که بر اساس آمارها اقدام برای اخذ زمین شروع فعالیت 
سرعت گرفته و در عین حال، اقدامات خوبی در جهت خلع ید از کسانی که شروع 

فعالیت نکنند انجام خواهد شد.

از 2۷۵ هزار و 800 میلیارد تومان چک 
وصول شده در دی امسال ۶0.8 درصد آن 
مربوط به چک های عادی اســت که ۳9.2 
درصــد دیگر آن را نیــز چک های رمزدار 

تشکیل می دهند.
 مجموع چک های مبادله شــده در دی 
ســال جاری به هفت میلیون و 800 هزار 
فقره رسید که ترکیبی از انواع چک از جمله 

عادی، رمرزدار و... را تشکیل می دهد.
جدیدترین آمار بانک مرکزی بیانگر این 
اســت که از مجموع چک های مبادله شده 
معادل هشــت میلیــون و 400 هزار فقره 
وصول شــده که از این تعداد حدود هفت 
میلیــون و 800 هزار فقره عادی و بالغ بر 
0.۶ میلیون فقره رمز دار بوده است؛ بنابراین 
در کل کشور 92.۵ درصد از کل چک های 
وصولــی را چک های عادی و ۷.۵ درصد را 

چک های رمز دار تشکیل می دهند.
از نظــر مبلغی نیز، از 2۷۵ هزار و 800 
میلیــارد تومان چک هــای وصولی در کل 
کشــور معادل 1۶۷ هــزار و ۶00 میلیارد 
تومان برای چک های عادی و 108 هزار و 
200 میلیارد تومان خاص چک های رمزدار 
بوده اســت. بر این اســاس، در کل کشور 
۶0.8 درصد از کل مبلغ چک های وصولی 

را چک هــای عادی و ۳9.2 درصد دیگر را 
چک های رمزدار به خود اختصاص داده اند.

طبق این گزارش، در دی ماه امسال در 
کـل کشـور ۶2۶ هـزار فقـره چـک رمـزدار 
بـه ارزشـی معادل 108 هزار و 200 میلیارد 

تومان وصول شده که نسبت به ماه قبل از 
نظــر تعداد و مبلغ به ترتیب 28.۵ و 14.9 

درصد افزایش داشته است.
در ماه مورد بررســی، در استان تهران 
198 هزار فقـره چـک رمـزدار بـه ارزشـی 

معادل ۵9 هزار و ۳00 میلیارد تومان وصول 
شــد که در این ماه، 49.4 درصد از تعداد 
چک های رمزدار وصولی در ســه اســتان 
تهـــران )۳1.۷ درصـــد(، اصفهان )9.9 
درصد( و خراســان رضــوی )۷.8 درصد( 

وصول شــده است که بیشترین سهم را در 
مقایسه با سایر استان ها دارا بوده اند.

همچنــــین ۶۶.1 درصــــد از ارزش 
اســتان هــای  در  فــــوق  چــک هــای 
تهــران )۵4.8 درصــــد(، اصفهان )۶.4 
درصد( و خراســان رضــوی )4.9 درصد( 

وصول شده است.
گفتنــی اســت؛ چک های عــادی به 
چک هایی گفته می شــود که اشخاص به 
حســاب جاری خود صادر کرده و دارنده 
آن تضمینــی جز اعتبــار صادرکننده آن 
ندارد. گیرنده وجه چک ممکن است خود 
صادرکننده یا حامــل آن بوده یا چک در 
وجه شــخصی معین یا بــه حواله کرد آن 

صادر شده باشد.
علاوه براین، چک های رمزدار چک هایی 
هستند که بنا به درخواست مشتری و به نام 
اشخاص حقیقی یا حقوقی توسط بانک به 
عهده همان بانک یا شــعب آن و همچنین 
می توانند بر عهده سایر بانک ها تحت عنوان 
چــک رمزدار بین بانکی صادر شــود. این 
قبیل چک ها جهت تســهیل و تسریع در 
نقل و انتقال وجوه بین بانکی صادر شده و 
پرداخت وجه آن توسط بانک صادرکننده 

تضمین می شود.

 

حدود ۴۰ درصد از چک های وصولی رمزدار است 

خیز سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور در سال جدید
ســی و نهمین کنگره ملی و چهارمین کنگره بین المللی علوم زمین با 
حضور متخصصان و استادان داخلی و خارجی از کشورهای فرانسه، سوئد، 

ایتالیا و چین به صورت بین المللی و به وبینار آغاز به کار کرد.
به گزارش شــاتا بر اســاس این گزارش، معاون وزیر صنعت و معدن و 
تجارت و رئیس سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور ضمن خوش 
آمدگویی به حاضران در این نشست گفت: به خاطر شرایط خاص بیماری 
کووید 19 امسال نحوه برگزاری گردهمایی با سال های گذشته برای حفظ 
ســلامتی افراد شرکت کننده و تک تک مردم عزیز تغییر کرده و به صورت 

وبینار برگزار می شود.
به گفته علیرضا شهیدی، درست است امسال از در کنار بودن پیشکسوتان 
علوم زمین محروم هستیم ولیکن این نیز خود تجربه ای جدید در برگزاری 

این همایش بزرگ ملی و بین المللی است.
وی در ادامه ضمن ارائه برنامه های سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی 
ایران در سال آینده گفت: سال آینده سال بسیار مهمی است و پایان برنامه 
پنج ساله ششم توسعه کشور و همچنین پایان یک قرن و ورود به قرن جدید 
را شاهد خواهیم بود که امیدواریم ما در این سازمان بتوانیم منشاء خیر و 

برکت برای کشور باشیم.
معاون وزیر صنعت و معدن و تجارت ضمن اشاره به برنامه های پیش روی 
سازمان متنبوع خود در بخش زمین شناسی تصریح کرد: ادامه برنامه های 
ســال های گذشــته در تولید اطلاعات پایه زمین شناســی که به صورت 
نقشــه های زمین شناسی چاپ و منتشر می شود و همچنین تغییر مقیاس 
اطلاعــات تولیدی در تمامی برداشــت ها به مقیاس یک پنجاه  هزارم را در 
دستور کار خواهیم داشت.رئیس سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی 

کشور ادامه داد: به روزرسانی اطلس نقشه های ملی مخاطرات در زمینه های 
زلزله، سیل، فرونشست، آب و زمین لغزش و همچنین توجه جدی به بحث 
تغییرات اقلیم، تولید نقشه های ساحلی ژئوتوریسم و نقشه های آلاینده های 
زیست محیطی سواحل کاسپین، دریای عمان و خلیج فارس، احیای کمیته 
ملی چینه شناسی، دریافت کرسی یونسکو در بحث مقالات مخاطرات سواحل 
و آغاز تهیه نقشه های نسل دوم زمین شناسی همگام با کشورهای پیشرو از 
دیگر برنامه های سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور در بخش 

مطالعات زمین شناسی در سال جدید خواهد بود.
شهیدی، درباره فعالیت های جاری سازمان متبوع خود در بخش اکتشاف 
گفت: آغاز برداشت های اکتشافی به صورت سیستماتیک در کشور که در 
این روش در هر ســلول یک پنجاه هزارم اکتشافی 4 لایه فلزی، غیرفلزی، 

عناصر نادر خاکی و سنگ های غیرقیمتی برداشت می شود.
وی، تصحیح و به روزرســانی نقشه های ژئوشیمی را از دیگر برنامه های 

پیش روی سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور در سال آینده یاد 
کرد و گفت: واگذاری محدوده های معدنی این سازمان به بخش خصوصی 
جهت رونق بخشــیدن به این بخش، آزادســازی محدوده های ســازمان 
در راســتای سیاســت های مقام عالی وزارت صمت جناب آقای مهندس 
رزم حسینی، توســعه همکاری با بخش خصوصی در زمینه اکتشاف مواد 
معدنی و برداشــت های ژئوفیزیک هوایی در جهت کمک به اکتشــافات 
ذخایر پنهان نیز از دیگر دستورالعمل های سازمان در سال جدید در بخش 

اکتشاف است.
معاون وزیر صنعت و معدن و تجارت در ادامه درباره بخش منابع نیروی 
انســانی و برنامه های پیش روی این ســازمان در این زمینه گفت: آموزش 
همکاران، توجه به دریافتی ها و بالابردن بودجه ســازمان زمین شناسی و 
اکتشافات معدنی کشور و بازسازی سازمان در بخش زیرساخت های کلان 

را در دستور کار داریم.
رئیس سازمان زمین شناسی و اکتشــافات معدنی کشور با بیان این که 
آزمایشگاه آنالیز نمونه های معدنی را به روزرسانی خواهیم کرد، افزود: ظرفیت 
آزمایشگاه های آنالیز نمونه های معدنی را از 10 هزار عنصر به یکصد و ده 

هزار عنصر را افزایش خواهیم داد.
به گفته شهیدی، در بخش بین الملل نیز انعقاد قرارداد با دانشگاه سوربن 
فرانسه جهت آموزش نیروی انسانی و همچنین تهیه نقشه –۳ زمین شناسی 
کشــور را شاهد خواهیم بود.شایان ذکر است، سی و نهمین کنگره ملی و 
چهارمیــن کنگره بین المللی علوم زمین صبح امروز با حضور متخصصان و 
اســتادان داخلی و خارجی از کشورهای فرانســه، سوئد، ایتالیا و چین به 

صورت بین المللی و به وبینار آغاز به کار کرد.

 سرنوشت عجیب پول های بلوکه ایران در چین
بحثی که از اوایل سال 1۳92 در کشور سر باز کرده است و همچنان بر ابعاد 
آن افزوده می شود، موضوع منابع و دارایی های مالی بلوکه شده ایران در کشورهای 
دیگر است. این کشورها که عمدتاً شرکای تجاری، مشتریان نفت و دیگر منابع 
طبیعی هستند، مدت هاست که به واسطه بروز تحریم های بین المللی و مشکلات 
نظام بانکی کشــور در تبادلات بین المللی از پرداخت پول  سر باز می زنند.چین 
یکی از آن  ها است که دست کم در 10 سال گذشته با کنار رفتن رقبای تجاری 
به مرور تبدیل به بزرگترین بازیگر بازارهای ایران شده و در کنار آن کشورهای 
هند، ژاپن، عراق، کره جنوبی و لوکزامبورگ بیشترین میزان منابع مالی ایران را 

در اختیار دارند که در موسسات و بانک های آنان مسدود شده است.
این رابطه شفاف نیست

ســوابق رایزنی وزارت خارجه جمهوری اسلامی درباره بازپس گرفتن منابع 
مالی ایران و ارتباطات تجاری با چین شــفاف نیست. چین یکی از کشورهایی 
است که روابط تجاری تقریباً گسترده ای با ایران دارد و حتی با وجود تحریم های 
ایالات متحده در چهار سال اخیر خرید نفت را ادامه داده و یکی از تنها کانا ل های 
باز تجارت کشــور بود.اما این دوستی و شراکت یک طرفه است! چینی ها برای 
مدتی طولانی پیش از کشــیده شــدن موضوع به رسانه ها مشغول جارو کردن 
کف اقیانوس های ایران و از بین بردن زیســت بوم گیاهی و جانوری در محیط 
زیست بودند.مناطق کویری ایران تبدیل به محیطی برای آزمایش و احداث بی 
سر و صدای مزارع اســتخراج ارز دیجیتال )بیت کوین( شده و در شرایطی که 
ایرانیان با خاموشــی های متعدد روبه رو می شوند، قیمت پایین برق ایران برای 
چین به فرصتی طلایی برای تجارت و سودآوری بدل گشته است.از سوی دیگر، 
مسدود شدن دارایی در چین با بلوکه شدن پول در کشورهای اروپایی متفاوت 
اســت. طرف غربی مسدود شدن را اعلام می کند و در صورت حصول توافق یا 
سازش آن ها را آزاد کرده و در اختیار کشور قرار می دهد.این در حالی است که 
چینی ها از لفظ امانت داری استفاده می کنند و به طور رسمی بلوکه شدن منابع 
مالی را اعلام نمی کنند. متأســفانه نماینــدگان وزارت خارجه ما هم می گویند 

منابع ارزی ذخیره شده!
این در حالی اســت که وقتی مسئولان و نمایندگان کشور به آن ها مراجعه 
می کنند هزاران بهانه می آورند و در نهایت به دلیل مسائل مختلفی که بخشی 
از آن به بخاطر نبود رایزنی مناســب میان دستگاه سیاست خارجی دو کشور و 
دست پایین است، پیشنهاد پرداخت با ارز خودشان )یوآن( می دهند یا مبادله 
کالا به کالا! رابطه ای که شفاف نیست و طرف چینی دوستی بی تفاوت است که 

فقط به منافع خود می اندیشد.
رقم دقیق چقدر است؟

آمار و میزان دقیق دارایی  های بلوکه شــده ایران در چین مشــخص نیست. 
متأسفانه اعداد و ارقام بسیار زیادی در مورد میزان دقیق طلب ایران از چین در 

رسانه ها توسط مسئولان عنوان می شود.
خبرگزاری ترند با مرور آمار تجارت سالانه ایران و چین و نیز اظهارات پیشین 
مقامات ایرانی در سال 201۳، حجم احتمالی همه دارایی های بلوکه شده ایران 

در چین را تا 4۷ میلیارد دلار ارزیابی کرده است.
این گزارش می افزاید: »براســاس آمار گمرک چین، در 9 ماه ابتدایی ســال 
201۳، 1۶.01 میلیون تن نفت از ایران وارد شــده اســت که برابر با 4281۶0 
بشــکه نفت در روز اســت. با در نظر گرفتن این آمار، چین در این مدت 12.۳ 
میلیارد دلار نفت از ایران وارد کرده است.«چین هزینه نفت وارداتی از ایران را 
به واحد پولی خود یعنی یوان به حســاب داخلی در بانک های این کشور واریز 
کرده و تهران حق دارد تنها برای خرید و واردات کالا چینی از آن استفاده کند. 
در همین سال آمار گمرک ایران نشان می دهد ۵.۷91 میلیارد دلار کالا از چین 
به ایران وارد شــده است.این در حالی است که محمد باقر نوبخت در زمانی که 
ســخنگوی دولت ایران بود در ســال 1۳92، گفته بود 22 میلیارد یورو از پول 
ما در چین مانده اســت. او این موضوع را در روز نخست سفر رئیس مجلس به 
چین در صحن علنی مجلس طرح کرده بود. پیش از این اعلام حمید صافدل، 
معاون قبلی وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام کرده بود صد میلیارد دلار از 
دارایی های ایران در خارج از کشــور بلوکه شده است.همچنین روزنامه شرق، 
1۷ بهمن 1۳9۵ در گزارشــی به نقل از مدیرعامل شــرکت ملی نفت، از بلوکه 
شــدن 18 میلیارد دلار پول ایران در چین خبر داده بود که قرار بوده از محل 
این 18  میلیارد دلار ســه برابر آن وام از ســوی چینی ها در اختیار شرکت های 
ایرانی قرار داده شود که هنوز تکلیف آن مشخص نشده است. این در حالی است 
که ما شاهد تمایل به تعمیق دوستی و روابط بیشتر با چین و امضاء قراردادی 

2۵ ساله با آنها هستیم.
طلب ملی را با فناوری مبادله کنیدهمان طور که اشــاره شد، بخش زیادی 
از پول های بلوکه شــده مربوط به فروش نفت است. قسمتی دیگر نیز از انتقال 
حدود 2۵ میلیارد دلار از دارایی های بلوکه شده ایران در کشورهای اروپایی به 
بانک هــای چینی حکایت دارد و به ایران فقط امکان و اجازه خرید کالا چینی 
داده شــده اســت.پس عجیب نیست که بارها می شنویم مســئولان به دنبال 
دریافت کالا در ازای طلب کشور هستند، روشی که در سال های گذشته تکرار 
شد و آثار زیان بار آن همچنان قابل مشاهده است. متأسفانه در آن سال ها پول 
نفت به واردات محصولات کشاورزی، پارچه و دیگر کالاهایی که به تولید ملی 
ضربه می زدند، تبدیل می شــد.در واقع، تاوان تصمیم  دولتمردان، قدرت رایزنی 
و چانه زنی بسیار پایین کشور را تولیدکنندگان و کارگران این واحدها پرداخت 
می کردند که با از دست رفتن بازار و ناتوانی برای رقابت با کالاهای چینی روبه رو 
می شدند و مجبور به تعطیلی واحدهای تولیدی یا ادغام با دیگر کارخانه ها شدند.

معلوم نیست این ماجرا صرفاً بخاطر تحریم این اتفاق می افتاد یا باز در صورت 
جست وجو به سرنخی از فساد سیستماتیک دست پیدا می کنیم. بیان می شود 
این پول ها از طریق واردات تجهیزات به کشــور جبران خواهند شد.در صورت 
صحت این ادعا، میل ما این است که طلب ایرانیان از راه واردات فناوری، دانش 
فنی و تجهیزات به روز پرداخت شود تا به دست تولیدکنندگان داخلی برسد تا 
با این روش امکان اشتغال زایی، ارزش افزوده و راه اندازی ظرفیت  کارخانه های 
تولید شده و حذف وابستگی به کالای چینی در داخل به وجود آید.همچنین، 
شــرکت های ایرانی به جای تحمل آن همه سختی برای پرداخت پول به چین 
و تأمین کالاهای مورد نیاز خود از این مسیر با کشور خودمان و تأمین کننده 

داخلی نیازهای خود را مبادله نمایند.

 
 

انعقاد تفاهم نامه همکاری مشترک موسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی و سازمان 
تجاری سازی فناوری و اقتصاد دانش بنیان جهاد دانشگاهی

به منظور تبادل تجربیات علمی و فراهم آوردن زمینه های همکاری برای 
توسعه تحقیقات کاربردی، مشاوره علمی و اطلاع رسانی پژوهشی و آموزشی، 
تفاهم نامه همکاری موسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی و سازمان تجاری 

سازی فناوری و اقتصاد دانش بنیان جهاد دانشگاهی)ستقا( منعقد شد.
به گزارش شــاتا ،  در این تفاهم نامه طرفین بر گســترش همکاری های 
مطالعاتی، پژوهشــی و آموزشی در خصوص تهیه طرح جامع افزایش میزان 
صــادرات محصولات و خدمات دانش بنیان در کشــور از طریق همکاری در 
مطالعات و پژوهش های کاربردی در خصوص تهیه بانک اطلاعاتی محصولات 
و خدمات دانش بنیان فایل رقابت و صادرات در کشور و همکاری در مطالعات 
و پژوهش های کاربردی جهت مشخص کردن بازارهای هدف صادراتی منطقه 
ای و بین المللی و اولویت بندی این بازارها با توجه به توان صادراتی محصولات و 

خدمات دانش بنیان کشورتاکید کردند.
همچنین در این تفاهم نامه بر همکاری در آموزش شرکت ها، موسسات و 
مجموعه های تولید کننده خدمات و محصولات دانش بنیان جهت ارتقاء سطح 

دانش صادراتی آنها، همکاری در زمینه آموزش مسئولین، کارشناسان، رایزنان 
بازرگانی و تصمیم گیران در حوزه صادرات کشور در زمینه آشنایی با پتانسیل 
های دانش بنیان در قالب دوره های کوتاه مدت آموزشــی،همکاری در زمینه 
استفاده طرفین از تجربیات و دستاوردهای پژوهشی یکدیگر در خصوص دانش 
بنیان ها و همکاری در زمینه برگزاری همایش ها و نمایشگاه های تخصصی 

دستاوردهای دانش بنیان در داخل و خارج کشور تاکید شد.
از دیگر محورهای این تفاهم نامه می توان به همکاری در خصوص ارتباط 
با فعالان حوزه دانش بنیان و استخراج نظرات و مشکلات آنها در خود موانع 
صادراتی و ایجاد پل ارتباطی مابین این فعالان و تصمیم گیران حوزه صنعت و 
صادرات کشوره و همکاری در زمینه تهیه طرح نهایی و جامع راهکارها و روش 

های افزایش صادرات محصولات و خدمات دانش بنیان در کشور اشاره کرد.

در جلسه روز یکشنبه هیأت دولت به ریاست حجت 
الاسلام والمسلمین دکتر حســن روحانی، وزرای راه و 
شهرسازی و کشور گزارشی از وضعیت زلزله زدگان استان 
های کهگیلویه و بویراحمد و اصفهان و خدمات رســانی 

های انجام شده، به هیأت وزیران ارایه دادند.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت، رئیس جمهور در 
این جلسه ضمن اظهار تأسف از آسیب های وارده به زلزله 
زدگان و دستور تداوم خدمت رسانی به آسیب دیدگان، 
به دستگاه های مسئول دستور داد کوشش کنند تا تمام 
واحدهای ساختمانی آسیب دیده حداکثر تا پایان تیر ماه 
نوسازی، بازسازی و تعمیر شوند.دکتر روحانی همچنین 
دستور تخصیص و تأمین منابع مالی لازم در این خصوص 
را به سازمان برنامه و بودجه کشور صادر کرد.رئیس جمهور 
در پایان، ضمن تشکر از حضور به موقع و خدمت رسانی 
فشرده وزارت راه و شهرسازی، جمعیت هلال احمر، ستاد 
مدیریت بحران کشور و بنیاد مسکن انقلاب اسلامی، از 
همدلی و هماهنگی مسئولان استان ها، نیروهای مردمی 

و نهادهای انقلابی قدردانی کرد.

 اختصاص کمک بلاعوض و تسهیلات بانکی به 
زلزله زدگان در استان های کهگیلویه و بویراحمد 

و اصفهان
هیأت وزیران در ادامه، با پیشنهاد سازمان برنامه و بودجه 
کشور برای اختصاص مبلغ 1۷2 میلیارد تومان به عنوان 
کمک بلاعوض و نیز مبلغ ۳0۷ میلیارد تومان تسهیلات 

بانکی به خانواده های آســیب دیده از زلزله در اســتان 
 های کهگیلویه و بویراحمد )سی سخت و دنا( و اصفهان 

)سمیرم( موافقت کرد.

  تصمیم گیری درخصوص چگونگی محاسبه 
مالیات حقوق و مزایای کارمندان خارج از کشور 

بهره مند از فوق العاده اشتغال
دولت به منظور رفع اختلاف بین وزارت امور خارجه با 
سازمان امور مالیاتی کشور درخصوص چگونگی محاسبه 
مالیات حقوق و مزایای کارمندان خارج از کشور بهره مند 
از فوق العاده اشتغال، مصوب کرد مبالغ ریالی فوق العاده 
اشتغال خارج از کشور و مأمورین ثابت، در محاسبه مالیات 
بر درآمد حقوق مأموران ثابت خارج از کشــور بر اساس 
مأخذ محاسبه ارز پیش بینی شده، به منظور حل و فصل 

اختلافات موجود ملاک باشد.

 ارجاع اساسنامه فدراسیون فوتبال جمهوری 
اسلامی ایران به مجمع عمومی فدراسیون

هیــأت وزیــران با توجه بــه ماهیــت غیردولتی و 
غیرعمومــی فدراســیون فوتبــال و نظــر بــه اینکه 
فدراســیون مزبور، فدراسیون حرفه ای می باشد، تهیه 
و تصویب اساســنامه فدراسیون فوتبال را در صلاحیت 
 دولت ندانســته و آن را به مجمع عمومی فدراســیون

 فوتبال اعاده کرد.

معاون مهندسی و توسعه امور زیر بنایی سازمان بنادر و دریانوردی با بیان 
اینکه در سال جاری ۳۷۶ پروژه عمرانی راهبری شد، گفت: بیش از 80 درصد 
سامانه های اعلام و اطفای حریق بنادر بازرگانی و بنادر کوچک ارتقاء داشته است.

به گزارش روابط عمومی وزارت راه و شهرسازی، محمدرضا اله یار در تشریح 
اقدامات شاخص معاون مهندسی و توسعه امور زیر بنایی سازمان از راهبری بیش 
از ۳۷۶ پروژه عمرانی با اعتباری بالغ بر 19,۳00 میلیارد ریال در سال جاری خبر 
داد و گفت: پیشرفت بیش از 80 درصدی و ارتقای سامانه های اعلام و اطفای 
حریق بنادر بازرگانی و بنادر کوچک از اقداماتی است که در سال 99 دنبال شده 
است.وی در نشست معاونان مهندسی و توسعه امور زیر بنایی سازمان بنادر که 
به صورت ویدئو کنفرانس برگزار شد، افزود: اخذ گواهینامه استاندارد مدیریت 

مصــرف انرژی ایزو ۵0001 در بنادر انزلی، امام خمینی)ره(، شــهید رجایی، 
نوشهر و امیرآباد، از فعالیت های مهمی است که در سال جاری انجام شده است.

عضو هیأت عامل سازمان بنادر و دریانوردی در خصوص اقدامات انجام شده 
در بخش تجهیزات با اشاره به تدوین ابلاغ و اجرای شیوه نامه هدایت و نظارت 
پروژه های تجهیزاتی، اظهار داشــت: تحویل یک فروند بارج مقابله با آلودگی، 
خارج سازی مغروقه اس ال- استار، حویل شناور دریاپاک1  و تکمیل شروع به 
حمل لایروب های هاپرساکشن 4000 متر مکعبی تا پایان سال، از اهم اقدامات 
تجهیزاتی به شمار می آید.وی درباره رویکردها و کارهای انجام شده توسعه ای 
در حوزه سواحل و بنادر از اتمام و تصویب مطالعات طرح جامع بنادر بازرگانی 
11 بنــدر اصلی خبر داد و افزود: اتمام طرح تدقیق مدیریت یکپارچه مناطق 

ساحلی بوشهر، شروع مطالعات سیستان و بلوچستان، تکمیل پروژه پایش و 
شبیه سازی سواحل خوزستان و همچنین انجام هیدروگرافی ۵0 بندر اصلی و 
فرعی و منطقه از دیگر کارهای است که در بخش سواحل و بنادر انجام شده است.

اله یار در خصوص اقدامات انجام شده در بخش گردشگری دریایی از بازسازی 
ترمینال مسافری آبادان، بهسازی بازوی غربی موج شکن بندر انزلی و اجرای ۵0 

درصدی طرح توسعه بندر مسافری چمخاله خبر داد.
معاون مهندسی و توسعه امور زیر بنایی سازمان بنادر درباره طرح توسعه 
ســواحل مکران، به تکمیل فاز اول طرح توسعه شهید بهشتی چابهار، شروع 
عملیات اجرایی احداث سیلوی 100 هزار تنی غلات و شروع عملیات احداث 

کریدور لجستیکی بندر شهید بهشتی چابهار اشاره کرد.

 ارائه گزارش وزرای راه و شهرسازی و کشور از وضعیت خدمات رسانی به زلزله زدگان

ارتقاء بیش از 8۰ درصد سامانه های اعلام و اطفای حریق بنادر بازرگانی و بنادر کوچک



۵

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
چهارشنبه  1399/12/06

شماره : 1034

وزیر صنعــت معدن و تجــارت با تاکید 
بــر ضرورت توجه به شناســایی گلوگاه های 
ســرمایه گذاری، اســتفاده از ظرفیت هــای 
سرمایه گذاران بخش خصوصی را گامی موثر 

در توسعه صنایع دانست.
به گزارش شــاتا، علیرضا رزم حسینی در 
نشست تخصصی با مدیران کل معاونت امور 
صنایع وزارت صنعت،معدن و تجارت که بعد 
از بازدید ســرزده )دوشنبه 4 اسفند ماه(، از 
این مجموعه داشت ضمن قدردانی از زحمات 
این معاونت، با اشــاره به شــرایط تحریم و 
محدودیت های اقتصادی تحمیل شده به کشور 
گفت: با توجه به تحریم های ظالمانه تحمیل 
شده به کشور ، وزارت صنعت،معدن و تجارت، 
سیاست های متناسب با این شرایط را اجرا کرد 
تا بتواند از شرایط جنگ اقتصادی عبور کند.

وزیــر صنعت، معدن و تجــارت با تاکید 
بر اینکه ســرمایه گذار و بخــش تولید باید 
کمتریــن دغدغه را بــرای انجــام فعالیت 
اقتصادی داشــته باشند، افزود: وزارت صمت 
وظیفه دارد در چارچوب قوانین و در حیطه 

اختیارات قانونی خود، اقدامات و حمایت های 
لازم از ســرمایه گذاران را جهت روان سازی 

سرمایه گذاری و تولید داشته باشد.

ظرفیــت  از  اســتفاده  ادامــه  در  وی 
سرمایه گذاران بخش خصوصی را برای رونق 
تولید و توســعه صنایع ضروری دانست و با 

تاکید بر ضرورت شناســایی سرمایه گذاران 
تصریح کرد: شناسایی سرمایه گذاران و فرصت 
های سرمایه گذاری یکی از اقدامات مهم در 

حوزه صنعت است و راه اندازی یک سامانه در 
وزارتخانه به این منظور می تواند بسیار کمک 

کننده باشد.
رزم حســینی در ادامه نشســت حذف 
بروکراسی اداری را در مدیریت اقتصاد کشور 
موثر دانست و ایجاد امتیازات ویژه و مشوق های 
مالیاتی برای سرمایه گذاران را از جمله اقدامات 
موثر در جذب سرمایه در حوزه صنایع خواند.

وزیر صنعت معدن و تجارت با مهم خواندن 
معاونت امور صنایع در ترغیب تولید کشور و 
تحقق شعار جهش تولید، توجه و شناسایی 
گلوگاه ها و موانع مربوط به سرمایه گذاری را 
یادآور شد و بر انجام اقدامات لازم در تسهیل 
و تســریع صدور مجوزها و ســرمایه گذاری 
توســط بخش های خصوصی در چارچوب 
قوانین، تاکید کرد.گفتنی است در جریان این 
بازدید ســرزده، تعدادی از تولیدکنندگان و 
صنعتگران که برای پیگیری و انجام امور خود 
به این معاونت مراجعه کرده بودند، مشکلات 
و مسائل خود را به طور مستقیم با وزیر صمت 

مطرح کردند.

 
 

 بانک ها چگونه خانه را گران می کنند؟
آیا بانک ها عامل گرانی مسکن اند و به افزایش قیمت مسکن دامن می زنند؟ برای 
پاسخ به این سوال ابتدا باید بررسی کرد که قیمت مسکن چرا و چگونه افزایش 
می یابد؟ قیمت مســکن به دو عامل بستگی دارد؛ یکی عرضه و تقاضا و دیگری 

میزان تورم موجود در اقتصاد.
زمانی که میزان عرضه و تقاضا تغییر کند، این تغییر بر قیمت مسکن هم اثر 
می گذارد. اصولا بعد از یک دوره ثبات قیمت در بازار مســکن، تقاضا برای خرید 
مســکن افزایش پیدا می کند. اما چون بازار مسکن ثابت بوده، ساخت وساز راکد 
است و عرضه محدود است. افزایش تقاضا در کنار ثابت ماندن میزان عرضه سبب 
می شود قیمت مسکن افزایش یابد و قیمت مسکن روی اعداد بالاتری تثبیت شود. 
در این حال با افزایش تقاضا و قیمت ها، کم کم میزان عرضه رو به افزایش می گذارد.

اما ســاخت مسکن یک فرایند زمان بر حداقل یکســاله است و یکسال زمان 
می برد که عرضه بتواند جواب تقاضای موجود در بازار را بدهد. تا زمانی که عرضه 
مسکن بتواند شوک تقاضا را جواب دهد، شکاف بین عرضه و تقاضا باعث شوک 

قیمتی می شود.
از طرف دیگر، مجموعه تورم موجود در کشور هم می تواند بر قیمت های بازار 
مسکن اثر بگذارد. اندازه جهش های قیمتی تحت تاثیر مجموعه تورمی است که 

اقتصاد از سیکل افزایش قبلی تا سیکل افزایش جدید تجربه کرده است.
ساخت مسکن یک فرایند زمان بر حداقل یکساله است و یکسال زمان می برد که 
عرضه بتواند جواب تقاضای موجود در بازار را بدهد. با این مقدمه می توان بررسی 

کرد که بانک ها چگونه و به چند طریق باعث افزایش قیمت مسکن می شوند.
پرداخت وام مسکن بانک های خصوصی

در دهه 80 بانک های خصوصی یکی پس از دیگری تاســیس شــد. آنها باید 
سپرده هایی را که جذب کرده بودند در قالب تسهیلات پرداخت می کردند تا از محل 
سود تسهیلات بتوانند سود سپرده های مردم را پرداخت کنند. بر این اساس در این 
دوره بانک ها و به خصوص بانک های خصوصی به پرداخت وام مسکن روی آوردند.

افزایش تسهیلات مسکن در این دهه، کم کم تقاضا را افزایش داد. از سال 84 
افزایش تقاضا برای خرید مســکن منجر به ایجاد شوک قیمتی شد و تا سال 8۶ 
هم ادامه یافت. در سال های 8۵ و 8۶ قیمت مسکن حدود 200 درصد رشد کرد.

مســکن یک کالای بادوام اســت که هر روزه خریداری نمی شود. افراد زمانی 
خانه می خرند که یا به خانه نیاز داشته باشند یا سرمایه انباشته ای داشته باشند.

افزایش تسهیلات مسکن در دهه 80، کم کم تقاضا را افزایش داد. از سال 84 
افزایش تقاضا برای خرید مســکن منجر به ایجاد شوک قیمتی شد و تا سال 8۶ 
هم ادامه یافت. در سال های 8۵ و 8۶ قیمت مسکن حدود 200 درصد رشد کرد.

اما در شرایط پول سوزی و رشد مدوام قیمت ها، افراد تلاش می کنند پول خود 
را به کالای ســرمایه ای و بادوامی چون مسکن تبدیل کنند. در این دوره مسکن 
در حال افزایش بود و شوک قیمتی مردم را مجددا به سمت این بازار سوق داد و 

سبب افزایش بیشتر قیمت مسکن شد.
در این دوره اولین اثر بانک ها بر رشد قیمت مسکن، پرداخت تسهیلات مسکن 
بود که به افزایش تقاضا و قیمت دامن زد. در این حالت مسکن به کالای سرمایه ای 
تبدیل شد. برخی از افراد چندین و چند خانه خریدند و با فروش آن به قیمت بالاتر 

به افزایش قیمت ها دامن زدند.
پذیرش مسکن به عنوان وثیقه بانکی

پذیرش مســکن به عنوان وثیقه بانکی، شیوه دیگری است که بانک ها با آن بر 
قیمت مسکن اثر می گذارند. بانک ها اصولا تمایل دارند که در ازای تسهیلاتی که 
می دهند، املاک مسکونی به خصوص در تهران را به عنوان وثیقه بپذیرند. این مساله 

خود می تواند به افزایش تقاضا و قیمت مسکن تاثیر بگذارد.
چون افراد حقیقی و یا حقوقی که قرار است تسهیلاتی از بانک دریافت کنند، 
ترجیح می دهند ملکی داشته باشند که از آن در فعالیت های اقتصادی خود به عنوان 
وثیقه استفاده کنند. حتی اگر این ملک در تمام مدت خالی بماند. اما هم دریافت 
تســهیلات برای مالک واحد مسکونی راحت تر اســت و هم خرید مسکن نوعی 

سرمایه گذاری محسوب می شود.
بانک ها اصولا تمایل دارند که در ازای تسهیلاتی که می دهند، املاک مسکونی 
به خصوص در تهران را به عنوان وثیقه بپذیرند. این مساله خود می تواند به افزایش 

تقاضا و قیمت مسکن تاثیر بگذارد.
خرید مسکن برای توسعه شعب بانکی

بانک ها اصولا یکی از مهم ترین مشتریان واحدهای مسکونی و تجاری هستند. 
بانک ها اصولا برای توسعه شعب و واحدهای ادارای و پشتیبانی خود نیاز به خرید 

ملک دارند. پس بخش مهمی از تقاضای آنها، تقاضای حقیقی است.
اما تمام تقاضای بانک ها برای خرید مستغلات، تقاضای حقیقی نیست. بانک ها 
اصولا یکی از مشتریان املاک مسکونی و تجاری به خصوص در تهران و مناطق 
بالای شهر هستند. چراکه اصولا افزایش قیمت مسکن در تهران بیش از شهرهای 
دیگر و در مناطق بالای تهران بیشتر از مناطق پایین و متوسط است. پس خرید 

مسکن توسط بانک ها در مناطق بالای شهر، نوعی سرمایه گذاری است.
به همین دلیل است که گاها می بینیم در مناطق بالای شهر ممکن است در 
یک خیابان خاص، همه بانک ها شــعبه داشته باشند و حتی برخی از بانک ها در 

یک خیابان بیش از یک شعبه داشته باشند.
درست است که در برخی از مناطق بالا و تجاری شهرها، گردش سرمایه بیشتر 
است و بانک ها باید آنجا شعبه داشتند. اما هدف دیگر بانک ها این است که دارایی 
خود را در جایی ســرمایه گذاری کنند که پتانسیل افزایش قیمت داشته باشد و 

نسبت به تسهیلاتی که می دهند سود بیشتری ببرند.
افزایش قیمت مســکن در تهران بیش از شــهرهای دیگر و در مناطق بالای 
تهران بیشتر از مناطق پایین و متوسط است. پس خرید مسکن توسط بانک ها در 
مناطق بالای شهر نوعی سرمایه گذاری است. چون سود تسهیلات بانکی بین 18 
تا 2۵ درصد است. اما افزایش قیمت مسکن بالاتر از این است. پس بانک ها ترجیح 
می دهند به جای پرداخت تسهیلات با سود 2۵ درصد وارد سرمایه گذاری املاک 

مسکونی و تجاری شوند.
پرداخت تسهیلات به زیرمجموعه خود

این چهارمین روشی است که بانک ها از طریق آن وارد بازار مسکن می شوند و 
به افزایش تقاضا و قیمت دامن می زنند. بنگاه داری بانک ها و ورود آنها به مستغلات 
به خصوص از ابتدای دهه 90 مورد انتقاد جدی قرار گرفت و بانک مرکزی سعی 
کرد مانع ورود بانک ها به بخش مسکن شود و اجازه ندهد آنها بیش از این زمین 
و مستغلات بخرند.بخشی از تورمی که در سه سال اخیر شاهد آن هستیم، از بازار 
مسکن آغاز شد. قیمت مسکن در زمستان 9۶ کمی افزایش پیدا کرد و این افزایش 
قیمت با خروج آمریکا از برجام در اردیبهشت 9۷ بازار ارز را هم متاثر کرد و در نهایت 
سرریز افزیش قیمت مسکن به بازار ارز و از بازار ارز به دیگر بازارها رسید.اما بانک ها 
برای دور زدن این تلاش بانک مرکزی، اولا اقدام به خرید شعب بانکی و واحدهای 
ادارای کردند. دوما بخش مهم تسهیلات خود را به موسسات و بنگاه های وابسته 
به خود پرداخت می کنند. تسهیلاتی که کمک می کند شرکت های زیرمجموعه و 

وابسته به بانک ها وارد ساخت وساز و بخش مسکن شوند.
افزایش گردش پول و رشد نقدینگی

بانک ها از طریق افزایش نقدینگی و افزایش سرعت گردش پول، منجر به ایجاد 
تورم در اقتصاد می شوند. زمانی که اقتصادی با تورم مواجه می شود، قیمت ها در 
بازارهای مختلف بالا می رود و افزایش قیمت در یک بازار، سرریز خود را بر بازارهای 

دیگر نشان می دهد.

بانک ها بخش مهم تسهیلات خود را به موسسات و بنگاه های وابسته به خود 
پرداخت می کنند. تسهیلاتی که کمک می کند شرکت های زیرمجموعه و وابسته 

به بانک ها وارد ساخت وساز و بخش مسکن شوند.
بخشــی از تورمی که در سه سال اخیر شاهد آن هستیم، از بازار مسکن آغاز 
شد. قیمت مسکن در زمستان 9۶ کمی افزایش پیدا کرد و این افزایش قیمت با 
خروج آمریکا از برجام در اردیبهشت 9۷ بازار ارز را هم متاثر کرد و در نهایت سرریز 

افزیش قیمت مسکن به بازار ارز و از بازار ارز به دیگر بازارها رسید.

سیاست هاي راهبردي براي افزایش امنیت غذایي

موضوع متناسب سازي حقوق بازنشستگان غیرقابل بازگشت است؛ حتي در دولت بعد

تقاضاي سوییس برای افزایش سرمایه گذاری در ایران

امنیت غذایي و همچنین ســلامت و ایمني غذایي از ارکان سیاســت ها و 
اهداف برنامه هاي توسعه اي کشور بوده و در سال هاي اخیر نیز با توجه به ابلاغ 
سیاست هاي کلي اقتصاد مقاومتي، موضوعي ویژه و امري بدیهي نیز در دولت 
یازدهم و دوازدهم شده است.به گزارش روابط عمومی سازمان برنامه و بودجه 
کشور، در پي انتشار گزارشي خبرگزاري مهر با عنوان » چهار دلیل عقب ماندگي 
در طرح خوداتکایي دانه هاي روغني «این سازمان با ارائه گزارشي اعلام کرد:.

1  - امنیت غذایي و همچنین سلامت و ایمني غذایي از  ارکان سیاست ها و 
اهداف برنامه هاي توسعه اي کشور بوده و در سال هاي اخیر نیز با توجه به ابلاغ 
سیاست هاي کلي اقتصاد مقاومتي، موضوعي ویژه و امري بدیهي نیز در دولت 

یازدهم و دوازدهم شده است. 
2  - اساساً حمایت از تولید محصولات مختلف بخش کشاورزي، از سنوات 
گذشته، در قالب طرح هاي عمراني و ردیف هاي خاص موضوعي )زراعي، باغي و ...( 
و بعضاً محصولي انجام مي شده است. در خصوص دانه هاي روغني نیز حمایت ها 
در قالب تأمین نهاده هاي مورد نیاز از قبیل بذر، کود )شیمیایي(، سم، ادوات و 
ماشین آلات کشاورزي، خرید تضمیني و تأمین سرمایه در گردش محصولات 
زراعي، به اشکال مختلف اعم از اعتبارات هزینه اي یارانه نهاده ها و عوامل تولید و 
اعتبارات تملکي در چهارچوب طرح هاي عمراني مختلف نظیر اجراي عملیات آب 
و خاک و تجهیز و نوسازي اراضي کشاورزي، کمک هاي فني و اعتباري توسعه 
مکانیزاسیون، توسعه شیوه هاي آبیاري نوین، کمک هاي فني و اعتباري افزایش 
تولید محصولات زراعي و اجراي کشــاورزي حفاظتي و همچنین ایجاد خط 

اعتباري مکانیزاسیون بانک کشاورزي و ... همواره مورد توجه و برقرار بوده است.
۳ - در سال جاري نیز علاوه بر منابع اعتباري پیش بیني شده از محل ردیف 
)۳۶ - ۵۵0000( موضوع »توسعه کشت دانه هاي روغني« با اعتباري معادل 
۶40 میلیارد ریال و ردیف )41  - ۷۵0000( موضوع »ارتقاء ضریب خوداتکایي 
در تولید محصولات راهبردي کشاورزي«، با اعتباري معادل 8۳0 میلیارد ریال، به 
منظور افزایش عملکرد و بهره وري گندم دیم و آبي و سایر محصولات راهبردي 
کشــاورزي، یارانه نهاده هــا، عوامل تولید و خرید تضمیني محصولات بخش 
کشاورزي )به مبلغ معادل ۶۵00 میلیارد ریال( و از محل طرح هاي عمراني ملي 
مرتبط نیز از جمله طرح »توسعه روش هاي آبیاري نوین )علاوه بر منابع بودجه 
عمومي با اعتباري معادل 1۵000 میلیارد ریال از محل منابع صندوق توسعه 

ملي( یا براي طرح »کمک-هاي فني و اعتباري براي افزایش تولید محصولات 
زراعي«، که از سال 1۳۷8 در دست اجرا مي باشد اعتباري بالغ بر ۵9۵ میلیارد 
ریال، پیش بیني شده است که با توجه به اهمیت موضوع، بالغ بر 84 درصد در 

مرحله نخست، براي طرح مذکور در سالجاري تخصیص ابلاغ گردیده است.
4 - شایان ذکر است اعتبار پیش بیني شده در لایحه بودجه سال 1400 براي 
ردیف »حمایت از توسعه کشت دانه هاي روغني« معادل 1۳00 میلیارد ریال 
و ردیف »ارتقاء ضریب خوداتکایي در تولید محصولات راهبردي کشاورزي«، 
معادل 1۷۷1 میلیارد ریال، به منظور افزایش عملکرد و بهره وري گندم دیم و 
آبي و سایر محصولات راهبردي کشاورزي، یارانه نهاده ها، عوامل تولید و خرید 
تضمیني محصولات بخش کشاورزي )به مبلغ معادل 24800 میلیارد ریال( و از 
محل طرح هاي عمراني ملي مرتبط نیز از جمله طرح »توسعه روش هاي آبیاري 
نوین« معادل 4۷00 میلیارد ریال و با احتساب اعتبار ذیل ردیف متفرقه مربوط 
بالغ بر 21۷00 میلیارد ریال و طرح »کمک هاي فني و اعتباري براي افزایش 

تولید محصولات زراعي«، معادل ۷۶0 میلیارد ریال، مي باشد.
۵ - در خصوص قیمت و خرید تضمیني محصولات کشاورزي، سیاست خرید 
تضمیني این محصولات یکي از مهمترین ابزارهاي حمایتي دولت براي افزایش 
و پایداري تولید بخش کشــاورزي محسوب شده و در این راستا قیمت خرید 
تضمیني دانه هاي روغني به عنوان محصولات اساسي مهم در الگوي کشت، 
متناسب با افزایش هزینه هاي تولید و روند تورم رشد مناسبي را طي سال هاي 

اخیر بویژه سال 1400داشته است.

دکتر محمدباقر نوبخت در دیداري با نمایندگان بازنشســتگان غیرهیأت 
علمي دانشگاه فرهنگیان و فني حرفه اي اظهار داشت: با نگاه ملي و راهبردي 
براي توسعه و رفاه کشور تلاش مي کنیم به وظیفه ملي خود در متناسب سازي 
حقوق بازنشستگان و شاغلین به گونه اي عمل کنیم که این امر بصورت زیربنایي 

و دائمي براي سال هاي آتي نیز به اجرا درآید.
به گــزارش روابط عمومی ســازمان برنامه و بودجه کشــور، نمایندگان 
بازنشستگان غیرهیات علمي دانشگاه فرهنگیان و فني حرفه اي در دیداري با 
معان رئیس جمهور، ضمن تقدیر از وفاي به عهد دکتر نوبخت و شجاعت در 
اجراي متناسب سازي حقوق بازنشستگان؛ خواستار تشکیل کارگروهي  براي 
نظارت بر اجراي این موضوع شــده و رعایت عدالت در  سازي حقوق تمامي 
بازنشستگان شدند. آنها عنوان کردند سفره هایشان کوچک شده اما تعداد نفرات 

دور آن با حضور فرزندان بیکار و نوه هایشان بیشتر شده است.
دکتر نوبخت در این جلســه اظهار داشت: بر اســاس قانون، رصد توسعه 
کشور، برعهده سازمان برنامه و بودجه کشور است. بر این اساس از سال 92 تا 
9۷، براي دستیابي به توسعه اقتصادي و ایجاد رفاه نسبي از طریق کاهش نرخ 
تورم و حفظ ارزش پول ملي تلاش هایي صورت گرفت و این مساعي تا حدي 

باعث تقلیل تورم  و تبدیل نرخ دو رقمي آن به نرخ یک رقمي با حداقل کاهش 
ارزش پول ملي شد. رییس سازمان برنامه و بودجه کشور ادامه داد: از سال 9۶ 
متناسب سازي حقوق بازنشستگان شروع شد؛ هر سال ۳000 تا ۳400 میلیارد 
تومان و امسال نیز 20 هزار میلیارد تومان براي متناسب سازي پرداخت شد. 

به گفته وي، براي افزایش قدرت خرید کارمندان دولت در ســال گذشته، 
۵0 درصد به حقوقشان اضافه شد و این باعث شکاف و تبعیض میان دریافتي 

شــاغلین و بازنشستگان شد. همین امر باعث شد اجراي طرح متناسب سازي 
حقوق قوت بیشتري بگیرد. از همین رو کار تازه اي آغاز شد. البته هنوز عده اي 
از طرح متناسب سازي بازمانده اند؛ به همین دلیل در هیات دولت نیز مقرر شد 
که این موضوع کماکان بررسي شود و همه مشکلات اجرایي به تدریج مرتفع و 

احقاق حق شود تا هیچ احدي از این نظام پرداخت جا نماند.
معاون رئیس جمهور اجراي قانون متناسب سازي حقوق را غیرقابل بازگشت 
خواند که حتي در دولت بعد هم ادامه خواهد یافت و در مواجهه با درخواست 
بازنشستگان براي تدوین لایحه اي در دولت به منظور تثبیت دائم متناسب سازي 
حقوق بازنشستگان با شاغلین، افزود: اگرچه مجلس هنوز لایحه دو فوریتي دولت 
براي این منظور را با گذشت دو ماه اعلام وصول نکرده اما دولت براي اطمینان 
خاطر بازنشستگان محترم مي تواند لایحه  اي براي دائمي کردم اجراي متناسب 
سازي حقوق به مجلس ارائه دهد.دکتر نوبخت با اظهار امیدواري درخصوص 
اصلاح یا تغییر نظام پرداخت بازنشستگي، اذعان داشت که اجراي طرح به نحو 
شایسته اي شروع شده و امیدواریم بنحو بایسته نیز آن را به سرانجام برسانیم.

در پایان این مراسم لوح یادبودي از طرف حاضرین در جلسه به نمایندگي از 
طرف بازنشستگان به دکتر نوبخت اهدا شد.

مارکوس لایتنر ســفیر سوییس در ایران با رئیس سازمان برنامه و بودجه 
کشــور، دیدار و گفت و گو کرد. در این دیدار سفیر سوئیس از اعلام آمادگي 
برخي شرکت هاي این کشور براي حضور و سرمایه گذاري در ایران سخن گفت 

که با استقبال معاون رئیس جمهور همراه شد.
به گزارش روابط عمومی سازمان برنامه و بودجه کشور، معاون رئیس جمهور 
در این دیدار که خانم شنتال دلي رایزن اقتصادي سوییس نیز در آن حضور 
داشت، مذاکرات اخیر روساي جمهور دو کشور را مثبت و نشانه اعتماد دو کشور 
عنوان و همکاري  سوییس در دوران تحریم با ایران را ارزشمند توصیف کرد. 
سفیر سوئیس نیز با ابراز خرسندي از مذاکرات دو کشور در بالاترین سطح، از 

تقاضاي مشــارکت و سرمایه گذاري بیشتر شرکت هاي تولیدي این کشور در 
ایران سخن گفت. 

به گفته ســفیر ســوئیس علي رغم تحریم هاي آمریکا؛ شرکت هاي فولر، 
سینجنتا، روشه، نوارتیس علاوه بر نستله، تمایل دارند که در ایران سرمایه گذاري 
کنند. لایتنر از حضور دکتر نوبخت در مراسم افتتاح خط تولید جدید نستله 
در قزوین، نیز تقدیر کرد و آن را نشانه استقبال معاون رئیس جمهور از حضور 
شرکت هاي خارجي در ایران دانست که با تایید دکتر نوبخت نیز همراه شد. 

 رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور، بر آمادگي این سازمان براي فعال کردن 
ظرفیت همکاري دو کشور تاکید کرد و در پاسخ به درخواست سفیر سوییس دال 

بر رفع موانع سرمایه گذاري شرکت هاي خارجي در ایران در کنار موانع ناشي از 
تحریم ها، تصریح کرد: تیمي را مامور بررسي تقاضاهاي شرکت هاي سوئیسي 
براي حضور در ایران مي کنم که مشکلات را هم تا حصول نتیجه بررسي کند.

 دکتر نوبخت با اشاره به اینکه روابط ایران با کشورها همیشه با فراز و نشیب 
هایي همراه بوده اســت؛ ادامه داد: اما مهم براي ما کشورهایي هستند که در 
شرایط تحریمي در کنار ایران باقي مي مانند. علت سرپا ماندن ایران، علي رغم 
تحریم ها؛ نهاد سازي هایي بود که در ایران شکل گرفته و امکان اتخاذ تصمیم 
در شرایط تحریم را به ما داد. خرسندیم که کشور سوئیس همواره کوشیده که 

روابط خوب و منطقي با ایران داشته باشد.

استفاده از ظرفیت سرمایه  بخش خصوصی در صنایع

 
تخصیص ارز برای واردات کالا در شش ماهه نخست سال آینده 

دبیر ستاد تنظیم بازار، از همکاری خوب بانک مرکزی 
و وزارت صمت جهت تخصیص ارز برای واردات کالا خبر 
داد و با اشــاره به میزان تولیدات داخل و میزان واردات 
کالاهای اساسی به کشور، نسبت به بهبود وضعیت بازار 

داخلی ابراز امیدواری کرد.
به گزارش شاتا، عباس قبادی در جمع خبرنگاران در 
خصوص آخرین تصمیمات ستاد تنظیم بازار، با اشاره به 
ترخیص بیش از چهار میلیون تنُ کالا از بنادر کشور در 2 
ماه گذشته گفت: علاوه بر کالاهایی که بر روی کشتی ها 
و در حال ورود به بنادر هستند، حدود چهار میلیون تنُ 
کالا در بنــادر وجــود دارد؛ و با توجه به این ارقام به نظر 
می آید برای ورود به سال آینده از پشتوانه خوبی در این 

زمینه برخوردار هستیم.
دبیر ستاد تنظیم بازار میزان واردات کالاهای اساسی 
در ســال جاری را 21 میلیــون تنُ با ارزش تقریبی 10 
میلیــارد دلار اعلام کرد و افزود: میزان وزنی واردات کل 
کالا در مقایسه با سال گذشته، حدود 2۵ درصد کاهش 
داشته است؛ درحالیکه گروه کالایی یک و 22 که شامل 
کالاهای اساســی ،نهاده ها و مواد اولیه تولید هستند، از 
نظر وزنی رشد 10 درصدی داشتند و واردات کالاهایی 
بــا اهمیت کمتر در گروه 2۶ و 2۷ از نظر تناژ با کاهش 

2۳ همراه بوده است.
وی در ادامــه با اســتناد به گزارشــات وزارت جهاد 
کشاورزی، شرایط بازار مرغ و تخم مرغ را مناسب توصیف 

کرد و افزود: با توجه گزارشــات مربوط به میزان ورودی 
مرغ به بازار کشور، در روزهای آینده شاهد تعدیل قیمت 

مرغ خواهیم بود.
طبق توضیحات قبادی، هماهنگی خوبی بین وزارت 
صمت و جهاد کشــاورزی در زمینــه تامین نهاده برای 
مرغداران شکل گرفته است و با توجه به گزارشات وزارت 
جهاد کشاورزی، در حال حاضر مشکلی در تامین نهاده 
وجود ندارد و نوسانات اخیر قیمت مرغ به دلیل اقدامات 
وزارت جهادکشــاورزی در خصوص زمینه سازی برای 
تنظیم بازار موثــر این کالا برای ایام نوروز و ماه مبارک 
رمضــان بوده که به صورت موقتی در برخی اســتان ها 

نوسانات افزایش قیمت مرغ شد.دبیر ستاد تنظیم بازار 
در بخش دیگر صحبت های خود از همکاری خوب بانک 
مرکــزی در خصوص تخصیص و تامیــن ارز خبر داد و 
گفت: با همکاری خوبی که با بانک مرکزی شکل گرفت 
برای شش ماهه نخست سال آینده تخصیص ارز از امسال 
شروع شده و مراحل ثبت سفارش برای واردات کالاهای 
اساسی در حال انجام است.وی ذخیره سازی برای تامین 
کالا از محل تولیدات داخلی جهت تنظیم بازار موثر میوه 
ایام عید و کالاهای مورد نیاز ماه مبارک رمضان خبر را 
مناسب توصیف کرد و ادامه داد: فرآیند حمل و نقل سیب  
و پرتقال برای اســتان های متقاضی آغاز شده است و در 

صورت درخواســت و اعلام نیاز مازاد ، امکان تامین این 
اقــلام وجود دارد.قبادی در ادامه ضمن تکذیب موضوع 
کمبود روغن خوراکی در کشــور متناسب با نیاز واقعی 
کشــور، میزان مصرف ماهیانه روغن کشور را 1۵0 هزار 
تنُ و میزان تولید روغن در ماه گذشــته را بیش از 1۷0 
هزار تنُ اعلام کرد و اظهار داشت: به دلیل فضای روانی که 
ایجاد شد، شاهد افزایش تقاضای مصارف خانوار و تبدیل 
نیــاز آتی به تقاضای حال این کالا بودیم؛ ما در کشــور 
کمبود روغن خوراکی نداریم و با توجه به شرایط فعلی و 
ادامه سیاست تخصیص ارز ترجیحی به کالاهای اساسی 
،قیمت این کالا برای سال آینده افزایشی نخواهد بود. ضمنا 
باید توجه داشته باشیم که افزایش قیمت جهانی روغن 
خام طی ماه جاری رکود داشته و بشدت افزایشی است.

دبیر ستاد تنظیم بازار در پایان با اشاره به تاثیرات شیوع 
کرونا بر اقتصاد جهانی و افزایش ۷0 درصدی قیمت کالاها 
در سایر کشورها، نسبت به بهبود شرایط بازار در آینده 
ابراز امیدواری کرد و افزود: در کنار همه مشــکلاتی که 
وجود داشــت، واردات گوشت قرمز از 900 میلیون دلار 
در سنوات گذشته به کمتر از 200 میلیون دلار در سال 
جاری کاهش پیدا کرده است و نیاز بازار از محل تولیدات 
داخل تامین شده است و تلاش ما در ستاد تنظیم بازار 
استفاده از ابزار و سیاست های کاهش نوسانات و تلاطم 
های احتمالی قیمت ها و تامین کالا به مقدار کافی برای 

مصرف کننده است.
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فوتبال غیردولتی؛ اقدامی که شعار نبود
 هیــات دولت با بازگرداندن اساســنامه 
فدراسیون فوتبال به مجمع عمومی نشان داد 
که به شعار فوتبال غیر دولتی پایبند و آن را 
راهکاری برای عبور از تصمیمات فدراسیون 

بین المللی تعریف نمی کند.
 اساسنامه فدراسیون فوتبال در چند سال 
گذشته به مناقشه ورزش ایران و فدراسیون 
بین المللی فوتبال )فیفا( تبدیل  شــده بود؛ 
مناقشــه ای که در برخی مواقع سایه تعلیق 
را بر سر این رشته گسترانید. هرچند که در 
یــک دوره زمانی و به خاطر برخی از عزل و 
نصب های دستوری، فوتبال ایران و هواداران 
آن طعم تلخ تعلیق را چشیدند و در نهایت 
بند غیردولتی در اساسنامه وارد شد، اما تأکید 
بر فوتبال غیردولتی تنها زمانی مورد توجه 
قرار گرفت که به خاطر قوانین داخلی ایران 
جایگاه برخی از مســوولان با خطر مواجه و 
فدراسیون نشین ها با استناد به این بند برای 
ماندن در میز مدیریت به نهادهای بین المللی 

ورزش پناه می بردند.
این بند برای مدیران پیشین فدراسیون 
یک سپر اطمینان بود، سپری که از آن برابر 
قوانین داخلی محافظت می کرد و کمترین 
گزندی به کرسی ریاست آنان وارد نمی شد. 
اما فیفا در بزنگاه انتخابات فدراسیون فوتبال 
تمام معادلات آنان را به هم ریخت و با اعلام 
اینکه اساسنامه فدراسیون اشکالات جدی 
دارد به مجمع فرصــت داد تا در یک زمان 

مشخص اشکالات را رفع کند.
یکــی از مهم ترین ایرادهای اساســنامه 

قدیمی بند حضــور وزیر ورزش و حق رأی 
او در مجمــع انتخاباتی بود؛ بندی که بیش 
از سایر ایرادها توسط رسانه ها و کارشناسان 
برجســته شــد. هرچند که وزیر ورزش و 
جوانان با چشم پوشی از حق خود در مجمع 
انتخاباتی عملًا کلیــد فوتبال غیردولتی را 
به اعضای مجمــع انتخاباتی داد، اما برخی 
این کار را یک اقدام نمایشی برای دور زدن 
ایرادهای فیفا قلمداد کردند. اما دولت برای 
محقق کردن فوتبال غیردولتی مصمم بود و 
با برگرداندن اساسنامه فدراسیون به مجمع 
نشــان داد که از مواضع خود نه تنها کوتاه 
نخواهــد آمد بلکه با قانونی کردن این اقدام 

به دنبال آن اســت که دست سیاسیون را از 
این رشته پرطرفدار کوتاه کند.

دولت با بازگرداندن اساسنامه فدراسیون 
بــه مجمع عملًا اعلام کــرد که بنا به اصل 
یکم اساســنامه، فدراسیون فوتبال به عنوان 
نهادی مســتقل، غیرانتفاعی، غیردولتی و 
دارای شخصیت حقوقی شناخته شده است 

و دولت بنایی برای دخالت در آن را ندارد.
هرچند که برخی ایرادهای قانونی را به این 
بند وارد دانسته و آن را مغایر با قوانین داخلی 
می داننــد اما دولت با تصمیم خود این پیام 
را برای مسوولان کنونی و آینده فدراسیون 
صادر کرد که بنــد غیردولتی بودن فوتبال 

تنها برای عزل و نصب ها نیســت بلکه این 
فدراســیون باید به عنوان نهادی غیردولتی، 
مستقل از دولت و بودجه آن به حیات ورزشی 

خود ادامه دهد.
ســیگنال هایی هم دولت بــا این اقدام 
خود برای مجمع عمومی فدراسیون فوتبال 
فرســتاد که اگر دولت و مجلس شــورای 
اسلامی بند یک اساسنامه را مطابق قوانین 
داخلی کشور اصلاح کنند آنگاه فدراسیون 
نشین ها نیز باید نســبت به قوانین مصوب 
قوه مجریــه و مقننه پایبند و به آن احترام 
بگذارند؛ قوانینی که در سال 1۳98 از سوی 
فدراسیون دور زده شــد. در این سال و در 

حالی که بسیاری از روسای فدراسیون ها به 
خاطر قانون منع به کارگیری بازنشســتگان 
داوطلبانــه کنار رفتند رئیس فدراســیون 
فوتبال با استناد به بند غیردولتی بودن این 
فدراســیون قانون مصوب مجلس و شورای 

نگهبان را نادیده گرفت.
دولت با بازگرداندن اساسنامه فدراسیون 
به مجمع عمومی فوتبال با یک تیر دو نشان 
را زد. اقدام دولت نه تنها دســت سیاسیون 
آینده را از فوتبــال کوتاه خواهد کرد بلکه 
از ریخت وپاش های دولتی نیز جلوگیری به 

عمل خواهد آورد.
بر اساس قانون کمک دولت به فدراسیون ها 
که از طریق وزارت ورزش انجام می شود، تنها 
باید در بخش استعدادیابی، توسعه زیرساخت 
و ورزش آماتور هزینه شــود و دولت اجازه 
کمــک به ورزش حرفه ای را نــدارد. با این 
شــرایط فدراســیون فوتبال به  عنوان نهاد 
غیردولتی باید در زمینــه- اقتصادی خود 
به دنبال کســب درآمد باشد، درآمدی که 
دیگر از جیب دولــت و صندوق های خاص 
نیســت و هزینه تصمیمات غیر کارشناسی 
مسوولان فدراسیون از جیب مردم پرداخت 

نخواهد شد.
اقــدام کابینــه دولت تدبیــر و امید در 
غیردولتی اعلام کردن فدراســیون فوتبال 
به  صورت رسمی نشــان داد که تدبیر این 
دولت یک امید در مــردم را به وجود آورد 
که مانند گذشته دیگر نگران دخالت و عزل 
و نصب های جهت دار در فدراسیون نباشند 
بلکه بنا به اساسنامه مورد تائید فیفا امورات 

فدراسیون به مجمع واگذار خواهد شد.

 
فرمول عجیب خطیبی؛ بازگشت رسول  به تراکتور بعد از ۶ سال 

 رسول خطیبی بازهم در نیم فصل تیم خود را تغییر 
داد و این بار بعد از حدود ۶ سال به تراکتور بازگشت.

 روز شــنبه بود که در اتفاقی ناگهانی و غیر منتظره، 
رسول خطیبی به عنوان سرمربی جدید تیم فوتبال تراکتور 
تبریز انتخاب شد و جای مسعود شجاعی را گرفت. خطیبی 
به سومین سرمربی تی تی ها در لیگ بیستم تبدیل شد.

این سرمربی 42 ســاله در فصل 1۳94-1۳9۳ هم 
سرمربی تراکتور بود اما 2 هفته بعد از نیم فصل علی رغم 
عملکرد قابل قبول از هدایت این تیم کنار رفت و تونی 
اولیویرا، هدایت نماینــده تبریز را بر عهده گرفت. حالا 
بعد از حدود ۶ ســال رسول پاشا به تراکتور بازگشته تا 
ماموریت نیمه تمام آن فصل را تمام کند و بعد از اینکه 
موفق شد تراکتور را در آن سال قهرمان نیم فصل اول کند، 
این بار آرزوی دیرینه پرشورها را برآورده کند و تراکتور 
را به قهرمانی در لیگ برتر برساند. البته که فاصله با صدر 
جدول هشت امتیاز است و کار خطیبی برای تمام کردن 

ماموریت مذکور، دشوارتر از حد تصور است.
رســول خطیبی همانند فصل قبــل در نیم فصل، از 
سرمربیگری تیمی که هدایتش را به عهده داشت انصراف 

داد. او در لیگ نوزدهم هدایت ماشین سازی را به عهده 
داشت اما بعد از فرا رسیدن تعطیلات نیم فصل به یک باره 
از این تیم جدا شد و به اراک رفت تا در لیگ یک هدایت 
آلومینیوم را به دست بگیرد. خطیبی، نماینده اراک را برای 

اولین بار به لیگ برتر رساند و در نیم فصل اول لیگ بیستم 
این تیم را تا رده ششم بالا آورد تا شگفتی ساز لقب بگیرد 
اما بازهم در اقدامی عجیب در نیمه راه تصمیم به جدایی 
گرفت و حالا تراکتور، مقصد جدید اوست. باید دید این 

تصمیمات ناگهانی بازیکن اسبق تیم ملی فوتبال ایران از 
کجا نشات می گیرد.

او در دوران مربیگری خود تا به حال هدایت پنج تیم را 
به عهده داشته است. ماشین سازی تبریز، گسترش فولاد 
تبریز، سیاه جامگان مشهد، آلومینیوم اراک و تراکتور تبریز. 
البته که حضور در ماشین سازی و تراکتور در بیش از یک 
برهه بوده است. خطیبی همه این تغییرات را در حدود 
یک دهه تجربه کرده است. البته که در دوران بازیگری 
نیز رسول در 10 تیم مختلف توپ زد و در تیم هایی چون 
پاس تهران، استقلال تهران، تراکتور و گسترش فولاد تبریز 

در بیش از یک مقطه فعالیت داشت.
حالا باید دید تی تی ها در نیم فصل دوم با ســرمربی 
خوش آتیــه خــود چه نمایشــی را خواهند داشــت و 
چــه عملکــردی را بر جــای می گذارنــد. خطیبی با 
محبوبیت فراوانی که دارد به دنبال این است تا سرانجام 
تراکتــور را در لیــگ صاحب قهرمانی کنــد و در لیگ 
قهرمانان آســیا راهی مرحله دوم شــود. البته که دفاع 
 از عنــوان قهرمانی در جام حذفی هــم می تواند مورد 

هدف این تیم قرار بگیرد.

آنا براتی می گوید از سطح مسابقات قهرانی کشور آلیش زنان راضی است و 
تقسیم مدال های طلا بین استان های مختلف را نشانه ای از نزدیک شدن سطح 
ورزشکاران بهم می داند. مسابقات قهرمانی کشور کشتی آلیش زنان دیروز )یکشنبه( 
برگزار و نفرات برتر اوزان مختلف مشــخص شد. کشتی زنان که پس از شیوع 
ویروس کرونا فعالیتی نداشت و تنها یک اردوی کوتاه مدت تیم ملی برگزار شد، 
شاهد رقابت دختران کشتی گیر بود. آنا براتی، سرمربی تیم ملی با اعلام رضایت از 
سطح مسابقات، بیان کرد: مسابقات خیلی خوب برگزار شد و راضی بودم. هر چند 
تعطیلی های ناشی از شیوع کرونا سطح برخی از کشتی گیران را پایین آورده بود اما 
خوشحالم که مسابقات برگزار و مدال های طلا بین استان های مختلف تقسیم شد. 
او افزود: خیلی از اســتان ها با اینکه فکرش را نمی کردیم، مدال گرفتند که 
این موضوع نشــان می دهد سطح کشتی گیران بهم نزدیک شده است. به نفع 
ماســت چون اســتان ها برای ارتقای سطح خود تلاش می کنند.  براتی با بیان 

اینکه دوری از مسابقات تاثیر زیادی روی کشتی گیران نداشته است، گفت: در 
این مدت دختران، مخصوصا اعضای تیم ملی تمرینات خود را داشتند. هرچند 
برخی از ملی پوشان باختند و کسی مثل زهرا یزدانی هم جز تیم مازندران قرار 
نگرفته و در مسابقات حضور نداشت اما در کل برای قهرمانی کشور خوب بود. 

از طرفی تکنیک خوبی هم داشتند و مشخص بود که مربیانمان کار می کنند.
او در مورد دلیل حضور نداشتن زهرا یزدانی، دارنده  مدال برنز مسابقات جهانی 
قزاقســتان است، گفت: او در انتخابی اســتان مازندران مقابل یکی از رقبایش 
شکست خورده و در تیم اعزامی قرار نگرفته بود. براتی در مورد اردوی تیم ملی 
گفت: قرار است اردوی تیم ملی را هفته سوم اسفند برگزار کنیم اما همه چیز 
بستگی به شرایط کرونا دارد. از طرفی اگر مجوز تعداد بالا را  بدهند، نفرات اول 
تا سوم هر وزن را دعوت می کنیم در غیر این صورت نفرات اول و دوم را خواهیم 
داشت.ســرمربی تیم ملی در مورد امکان حضور زهرا یزدانی در اردوی اســفند 
بیان کرد: هنوز تصمیمی در این مورد گرفته نشــده است. نمی دانم او آمادگی 
دارد یا نه اما اگر آماده باشد باید با فدراسیون صحبت کنیم چون در بخش زنان 
 تبصره ای نداریم که آیا قهرمانانی که در مسابقات کشوری شرکت نمی کنند امکان

 حضور در تیم ملی را دارند یا نه.

 بیرانوند بازی برابر گلاسکو رنجرز را از دست داد
دروازه بان ایرانی باشگاه آنتورپ بلژیک به دلیل مصدومیت نمی تواند تیمش را 
در دیدار پنج شنبه برابر نماینده اسکاتلند همراهی کند. علیرضا بیرانوند که شب 
گذشته در دیدار تیمش برابر سنت ترویدن در دقیقه ۳0 مصدوم و زمین مسابقه 
را ترک کرد حالا به احتمال فراوان نمی تواند تیمش را در دیدار پنج شــنبه برابر 
گلاســکو رنجرز در لیگ اروپا همراهی کند.این بازیکن از ناحیه عضله سفیدران 
دچار مصدومیت شــده و امروز را در تمرین تیمش به صورت اختصاصی زیر نظر 
فیزیوتراپ تمرین کرد. او قرار اســت فردا هم به صورت اختصاصی تمرین کند تا 

دوران نقاهت خود را پشت سر بگذارد.

 سمیعی: مگر مسئولان شهرخودرو گم شده اند؟
مدیرعامل پرســپولیس می گوید شکایت شــهرخودرو از این باشگاه به خاطر 
دریافت مبلغ رضایت نامه گل محمدی باید بررسی شود که به نتیجه برسد.جعفر 
سمیعی، مدیرعامل باشگاه پرسپولیس با حضور در مجمع انتخاباتی هیات فوتبات 
تهران درباره شکایت باشگاه شهر خودرو برای دریافت پول رضایتنامه گل محمدی 
و گفت: شــکایت کرده اند و باید بررســی شود که به نتیجه برسد.وی در واکنش 
به اینکه به گفته شــکوری، معاون ورزشی باشگاه، گویا مسئولان شهر خودرو را 
پیدا نمی کنند، گفت: مگر گم شده اند که آنها را پیدا کنیم؟ مشکلی وجود ندارد.

مدیرعامل باشگاه پرسپولیس در واکنش به شکایت شایان مصلح و اینکه عده ای 
می گویند احتمالا پنجره نقل و انتقالات این باشگاه بسته خواهد شد خاطرنشان 
کرد: این را از آنهایی که می گویند سؤال کنید، چرا از من سؤال می کنید؟سمیعی 
درباره روند جذب شــهریار مغانلو گفت: در نقل و انتقالات کار خودمان را انجام 
می دهیم، هر وقت به سرانجام رسید، نتایج آن اعلام می شود.مدیرعامل این باشگاه 
درباره پرداخت مطالبات ماریو بودیمیر، مهاجم سابق این تیم و باز شدن پنجره نقل 
و انتقالات باشــگاه از سوی فیفا اظهار کرد: پرونده بودیمیر ظرف چند روز آینده 
بســته می شــود. ما پول را پرداخت کردیم و به علت تحریم ها هنوز به حساب او 
ننشسته است.وی درباره انتخاب حبیب الله ابوالحسن شیرازی به عنوان رئیس این 
هیات برای چندمین دوره متوالی گفت: انتخابات خوب بود و روند خوبی داشت.

ســمیعی درباره اینکه برخی نامزدها به شفاف نبودن روال برگزاری این انتخابات 
ایراد گرفته اند گفت: درباره شفافیت انتخابات باید دوستان نظر بدهند.

 تمرین اســتقلال با یک مصاف درون تیمی و تبریک تولد فرشید 
اسماعیلی

تیم فوتبال استقلال در تمرین امروز )دوشنبه( یک مصاف درون تیمی برگزار 
کرد. اســتقلالی ها در تمرین امروز )دوشــنبه( یک مصاف درون تیمی را برگزار 
کردند. بازیکنان پیش از شــروع بازی، از ســاعت 11:۳0 به گرم کردن بدن های 
خود مشغول شدند. پیش از شروع بازی درون تیمی امروز، بازیکنان تولد فرشید 

اسماعیلی را به او تبریک گفتند.
اســتقلالی ها در این مصاف درون تیمی به دو تیم زرد و سفید تقسیم شدند. 
برای تیم سفید رشید مظاهری، عارف غلامی، آرش داجلیری، وریا غفوری، فرشید 
باقری، رضا آذری، متین کریم زاده، فرشید اسماعیلی، آرش رضاوند، ارسلان مطهری 
و سبحان خاقانی بازی کردند و برای تیم زرد سید حسین حسینی، محمد حسین 
مرادمند، محمد دانشــگر، علی خدابخشی، سینا خادمپور، مسعود ریگی، محمد 
نادری، مهدی مهدی پور، احمد موســوی، شیخ دیاباته و معین عنایتی به میدان 
رفتند.این بازی در دو نیمه 40 دقیقه ای برگزار شد و دو تیم به تساوی یک بر یک 
رضایت دادند اما در ضربات پنالتی تیم سفید برنده بازی شد.در ضربات پنالتی دو 
تیم 4 ضربه پنالتی زدند و برای تیم سفید وریا غفوری، عارف غلامی، علی سنایی 
و فرشــید باقری پنالتی های خود را به گل تبدیل کردند و برای تیم زرد دیاباته، 
مسعود ریگی و احمد موسوی پنالتی های خود را گل کردند و سینا خادمپور ضربه 
اش را از دست داد تا تیم سفید برنده این بازی شود.بابک مرادی به دلیل احساس 
درد نظاره گر این بازی بود  و داریوش شجاعیان و مهدی قایدی غایب بودند. غیبت 

مهدی قایدی در تمرینات استقلال به ۷ روز رسید.

 ادامه تغییرات در تبریز/ اخباری استعفا داد
سرمربی تیم  فوتبال ماشین سازی از سمتش استعفا داد.

به گزارش ایســنا، فوتبال تبریز این  روزها شــاهد تغییرات زیادی اســت و از 
جمله مهم ترین آن ها، انتخاب شــدن رسول خطیبی به عنوان سرمربی تراکتور 
بود. بعد از این انتخاب، نوبت تغییرات روی دیگر تیم تبریزی یعنی ماشین سازی 
بود و محمدسعید اخباری از سمتش در این تیم استعفا داد.او که اوایل نیم فصل 
نخست جانشین وحید بیاتلو شده بود، پس از نتایج نامطلوب با سبز و سفیدپوشان  
تبریــزی، تصمیم به جدایی از این  تیم گرفت. البته از این مربی به عنوان یکی از 
گزینه های دستیاری خطیبی در تراکتور نام برده می شود اما این  خبر توسط هیچ 

منبع رسمی تایید نشده است.

 ادعای خطیبی: بابایی سفید امضا کرد
سرمربی تراکتور می گوید مهاجم جدید این تیم قراردادی سفید با باشگاهش 
امضا کرده است. رسول خطیبی درباره پیوستن بابایی به این تیم گفت: در اولین 
روز حضورم در باشگاه پیگیر مذاکره با پیمان بابایی شدم و این بازیکن ضمن رد 
شــایعات، به خاطر تعصبی که به تراکتور و هواداران داشت، قرارداد سفید امضا و 
در تمرین تیم تراکتور شرکت کرد.پیمان بابایی امروز با عقد قراردادی به تراکتور 

پیوست و نخستین خرید زمستانی این تیم لقب گرفت.

 دیاباته برای هر گل ۱۰ هزار دلار می گیرد؟
 شیخ دیاباته فصل گذشته با 1۵ گل آقای گل لیگ برتر شد و باید 1۵0 هزار 
دلار به جز مبلغ قراردادش گرفته باشــد اما امسال این مهاجم خوب تنها 2 گل 
برای شاگردان محمود فکری به ثمر رسانده است. فصل گذشته اصل قرارداد شیخ 

دیاباته، مهاجم اهل مالی تیم استقلال رسانه ای شد.
 در آن قرارداد مشخص بود که دیاباته بابت هر گلی که برای استقلال می زند 
10 هزار دلار پاداش می گیرد رقم بالایی که با توجه به افزایش قیمت دلار حسابی 
به چشم می آید اما باید دید آیا او امسال هم چنین آپشنی در قرارداد خود دارد یا 
نه؟فصل گذشته دیاباته با 1۵ گل آقای گل لیگ برتر شد و قاعدتاً باید 1۵0 هزار 
دلار به جز مبلغ قراردادش گرفته باشد اما امسال این مهاجم خوب تنها 2 گل برای 
شاگردان محمود فکری به ثمر رسانده است و با استناد به همان بند قرارداد باید 20 
هزار دلار پاداش بگیرد مگر آنکه احمد سعادتمند در ابتدای فصل این آپشن را از 
قرارداد او حذف کرده باشد که البته کمی بعید به نظر می رسد. دیاباته به احتمال 

فراوان در بازی با مس رفسنجان از ابتدا در ترکیب استقلال قرار خواهد گرفت.

 قایدی: قراردادم درست نشود می روم!
 باشگاه استقلال دیگر نمی تواند علت غیبت مهدی قایدی را »سرماخوردگی« 
بیان کند چون حالا برای طرفداران این باشگاه مشخص شده او به دلیل مشکل 
قراردادش در تمرینات حاضر نمی شود. قایدی به مدیران استقلال گفته: »بازیکنی 
داریم که درســت بازی نمی کند و ۶ میلیارد پول می گیرد، چرا من که برای تیم 
مفید هســتم باید 1.۵ میلیارد دریافتی داشته باشم؟«خبرهای تکمیلی از داخل 
باشگاه حکایت از آن دارد که قایدی تهدید کرده در صورتی که قراردادش درست 
نشــود در فصل نقل وانتقالات از بند جدایی خود اســتفاده می کند و از استقلال 
می رود. این بازیکن هم مثل بیشــتر بازیکنان بندی برای جدایی و ترانسفر شدن 
در قــراردادش جا داده که این حق را به او می دهد. انتقال این بازیکن هم دور از 
ذهن نیست و از سال گذشته پیشنهادهای خوبی از کشورهای عربی و حتی بعضی 

لیگ های اروپایی داشته است.

تکنیک دختران کشتی گیر خوب است

 
اعتراض ۱۰ کاندیدا به انتخابات ریاست هیات تکواندو خوزستان 

خوزســتان مجمع انتخاب رییس هیــات تکواندو 
خوزســتان برگزار و رییس چهار ســال آینده مشخص 
شــد امــا این مجمــع، 10 نامزد غایــب و معترض به 
مهندسی شــدن انتخابات داشت.مجمع انتخاب رییس 
هیات تکواندو خوزستان، 29 بهمن ماه با حضور رییس 
فدراســیون در اهواز برگزار شد. مجمعی که 1۳ کاندیدا 
داشــت اما رسما تنها یک نفر در مجمع حاضر شد، آن 
هم تنها خود رییس هیات که سابقه فعالیت حدودا  12 
ســاله در راس هیات داشــت. البته یکی از نامزدها کلا 
غایــب بود و یکی دیگر هــم بعد از رای گیری در محل 
انتخابات حاضر شــد که نتوانست جزو نامزدها باشد و 
یکی دیگر از کاندیداها هم آمده بود اما نه برای شــرکت 
در انتخابات، بلکه برای رســاندن پیغام اعتراض خود و 
9 نامزد دیگر نســبت به نحوه برگزاری مجمع به گوش 
رییس فدراســیون. علی رغم این اعتراضات نیز مجمع 
برگزار شــد و پورسلان توانست با اخذ کل آرا، وارد دوره 
چهارم مدیریت خود در هیات تکواندو خوزســتان شود.

امین الله فرهادی، یکی از کاندیداهای معترض به نحوه 
برگزاری مجمع انتخاب رییس هیات تکواندو خوزستان به 
نمایندگی از سایر نامزدهای معترض، با مهندسی قلمداد 
کردن این مجمع، به ایسنا گفت: ما به برگزاری مجمع 
اعتراض داشــتیم و شکایت مان را هم پیش از برگزاری 
مجمع اعلام کردیم و رونوشــت آن را برای بازرســی و 
حراست اداره کل ورزش و جوانان و وزارت ورزش و امور 
 مجامع وزارت ارسال کرده بودیم و حتی آقای جمهیری 
)یکی از نامزدها( نیز در روز برگزاری مجمع به نمایندگی 
از10 نامزد معترض، در محل مجمع حاضر شــد و نامه 
مربوط به شکایت مان را به رییس فدراسیون تقدیم کرد.

وی بیان کرد: جالب است که مسئولان برگزاری مجمع 

اصرار داشــتند که عنوان کننــد 10 کاندیدایی که در 
مجمع حاضر نیســتند، انصراف داده اند در حالی که ما 
نفرات به نشــانه اعتراض در مجمع شــرکت نکردیم و 

انصرافی در کار نبود.

 آقای پولادگر ای کاش...
این کاندیدای معترض نســبت به نحــوه برگزاری 
مجمع انتخــاب رییس هیات تکواندو خوزســتان، در 
واکنش به صحبت رییس فدراســیون در مجمع، گفت: 
آقای پولادگر در مصاحبه خــود در خصوص انتخابات 
هیات تکواندو خوزســتان عنوان کــرد که عدم حضور 
11 نامزد در انتخابات اســتان خوزستان بی سابقه بوده 
است و متاسفانه علی رغم اطلاع از دلیل واقعی اعتراض 
نامزدهای معترض، علــت عدم حضور آن ها را برگزاری 
این انتخابات در شــرایط کرونا اعلام کرد، در حالی که 
قبل از برگزاری مجمع نامه نامزدهای معترض به صورت 
مکتوب برای او ارســال شده بود اما نمی دانم چرا آقای 
پولادگر به دلیل اصلی اعتراض اشاره نکرد.وی بیان کرد: 
آقــای پولادگر چرا نگفتید یکی از دلایل اصلی اعتراض 
نامه، اعتراض به نحوه مدیریــت روند اجرایی انتخابات 
مجمع شهرستان ها بود؟ چرا نگفتید یکی از مهمترین 
دلایل اصلی عنوان شده در نامه اعتراضی کاندیداهایی 
که به مجمع نیامدند، اعتراض به برخی از اعضای معرفی 
شده مجمع استانی با دلایل و مستندات قانونی بود که 
کلیه مستندات در صورت لزوم در اختیار اصحاب رسانه 
قرار خواهد گرفت. آقای پولادگر چرا اعلام نکردید یکی 
دیگر از مهمترین دلایل اصلــی اعتراض ما کاندیداها، 
 مقاومــت مدیران ورزش اســتان در برابر رد صلاحیت

 یکی از نامزدها بوده است که بازهم در صورت لزوم کلیه 

مســتندات در اختیار اصحاب رسانه قرار خواهد گرفت.
فرهــادی ادامه داد: آقای پولادگر کاش اعلام می کردید 
که یکی دیگــر از مهمترین دلایل اصلی نامه اعتراضی 
ما، عدم توجه مدیران اســتانی و به تبع آن فدراسیون 
تکواندو به تذکــرات نامزدها در خصوص نقض فاحش 
قوانین و مقررات بوده است. آقای پولادگر چرا نگفتید یکی 
دیگر از مهمترین دلایل اصلی عدم حضور 10 کاندیدای 
معترض، اعتراض به برنامه ریــزی هدفمند و جهت دار 
برای یک انتصاب انتخابی بوده که قاعدتا معترضان فقط 
می توانستند در اجرای شکلی )مشروعیت انتخاباتی( این 

انتصاب نقش داشته باشند.

 »ما شکایت پیش تو آورده ایم خود بفرما از 
تو پیش که شکایت ببریم«

وی افــزود: آقــای پولادگر چــرا در مجمع انتخاب 
رییس هیات تکواندو خوزستان اعلام نکردید، کاندیدای 
معترض بر اســاس وظیفه قانونی، شــرعی، اخلاقی و 
حرفــه ای در این انتخابات و با این چارچوب شــرکت 
نکردند تا در تضییع حقوق جامعه ورزش تکواندو استان 
دخالتی نداشــته باشــند؟ آقای پولادگر معترضان فکر 
می کردند اگر به شــکل نظام مند و قانونی مشکلات را 
خدمت شما به عنوان متولی امر عنوان کنند، از تضییع 
حقوق آنها و جامعه تکواندو استان جلوگیری می کنید؛ 
اما آنچه معلوم اســت یا شــما زحمت خواندن اعتراض 
 نامه را به طور کامل به خودتان ندادید یا اساســا چنین

 اعتراضاتی برایتان مهم نیست. از طرف دیگر اگر اعتراض 
نامه را هم تا آخر خوانده اید و چنین کتمان های آشکاری 
در خصوص علل واقعی اعتراض نامزدها داشته اید، جای 
بسی تاسف دارد و امید به رسیدگی به مشکلات در این 

فدراسیون را با چنین نگاه و نگرشی به یاس تبدیل خواهد 
کرد. آقای پولادگر به قول معروف »ما شکایت پیش تو 

آورده ایم خود بفرما از تو پیش که شکایت ببریم«.

 تغییر در 2 کاندیدا در 2۰ ســاعت مانده به 
شروع انتخابات

فرهادی عنوان کرد: نکته جالب این است که در کمتر 
از 20 ساعت مانده به برگزاری مجمع، دو نفر از اعضای 
مجمع تغییر کردند و انتخاب نفرات جایگزین جای سوال 
دارد که به چه صورت در این زمان، تایید شدند و با چه 

سرعتی اصلا این نفرات انتخاب شدند.

 گرفتن وکیل برای پیگیری موضوع
وی در پاسخ به این سوال که آیا این اعتراض نتیجه ای 
خواهد داشت؟ گفت: ما به صورت رسمی اعتراض مان را به 
مراجع ذیصلاح اعلام کردیم، ضمن اینکه وکیل گرفته ایم 
و پیگیر موضوع هســتیم.فرهادی بیان کرد: همه برای 
بهتر شدن روند ورزش باید دست به دست هم دهیم اما 
این انتخابات نشان داد که یک پدر خوانده برای تکواندو 
خوزستان تصمیم می گیرد. از یک دوره ای به بعد باید فرد 
جدیدی در راس هیات قرار گیرد تا یکســری اصلاحات 
انجام دهد و این درددل 10 کاندیدای ســمت ریاست 
هیات تکواندو خوزستان است. ما نسبت به عملکرد تکواندو 
خوزستان طی ســال های ریاست آقای پورسلان انتقاد 
داریم. در 10 سال اخیر نیز سهم خوزستان از ۳ هزار و 40 
 مدال مسابقات کیوروگی کشور، تقریبا ۶۵ مدال در هر دو

 بخش آقایان و بانوان بوده است و در این 10 سال حتی 
یــک ملی پوش در اردو یا تیم هــای ملی آقایان و بانوان 

نداشته ایم.
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فکری چطـور بی جانشین شد؟
 جلسه ای که اخیراً میان اعضای هیأت 
مدیره باشگاه اســتقلال برگزار شد بیشتر 
حول محور تأمین اعتبارات مالی این باشگاه 
بود اما بعد از برگزاری این نشست گفته شد 
که به ســرمربی آبی ها ۳ هفته فرصت داده 
شده تا به قول یکی از اعضای هیأت مدیره 
به وضعیت این تیم سروســامان دهد. این 
زمان بندی اما آنجا زیر ســؤال می رود که 
اعضای هیأت مدیره باشــگاه استقلال بعد 
از باخت به ســپاهان که منجر به ســقوط 
استقلال تا رتبه سوم شد، نتوانستند برای 
برکناری فکری فی الفور به جمع بندی نهایی 
برسند و فردی را به جای سرمربی استقلال 
برگزینند که متضمن قهرمانی این تیم باشد.

 هرچند که برخی تداوم حضور فکری را 
ناشی از عزم وزارت ورزش برای حمایت از 
این مربــی نوپا می دانند اما باید واقع بینانه 
به ماجرا نگریست و باور داشت که مدیران 
باشگاه استقلال هیچ گزینه مطمئنی برای 
خروج از وضعیت نســبتاً نــاآرام کنونی را 
ندارنــد و نمی تواننــد تصمیم گیران اصلی 
باشگاه در وزارتخانه را برای ایجاد تغییرات 

قانع کنند.
تردید نباید داشــت اگــر گزینه ای دم 
دســت اعضای هیأت مدیره استقلال بود 
که می توانســت قهرمانی ایــن تیم را در 
لیگ بیســتم تضمین کنــد آنها هرگز در 
برکناری فکری درنگ نمی کردند و ساعاتی 
بعد از باخت به سپاهان فرشته نجات خود 
را معرفــی می کردند اما باید باور داشــت 
گزینه هایی که در روزهای اخیر مطرح شده 

برتری نسبت به فکری ندارند و حتی ممکن 
است انتخاب یکی از آنها اوضاع این باشگاه را 
اسفبارتر از چیزی که هست، کند. باشگاهی 
که بازیکنانش ماه ها اســت حقوق خود را 
دریافت نکرده اند، مشکل زمین تمرین دارد 
و برخی بازیکنانش به لحاظ شخصیتی هنوز 
جایگاه باشگاه  شان را به خوبی نمی شناسند 
آیا قادر است به دست گزینه هایی متحول 
شود که در دانش و حتی اثرگذاری شان در 

این برهه تردید های بسیاری وجود دارد؟
امیر قلعه نویی یا فرهاد مجیدی چه کار 
شاقی از دست شان ساخته است؟ نام امیر 
قلعه نویی در حالی یــک هفته ذهن افکار 
عمومی را به خود مشــغول ساخت که این 

مربی در سال های بعد از برکناری از استقلال 
هیچ دستاوردی به چنگ نیاورده است. امیر 
به واقع بعد از فصل دوازدهم که با استقلال 
قهرمان لیگ شد، موفقیتی به دست نیاورد. 
او دو فصــل پی درپی بعد از آن قهرمانی با 
اســتقلال در لیگ دوازدهم از رسیدن به 
ســهیمه لیگ قهرمانان آسیا )در لیگ های 
ســیزدهم و چهاردهم( هم محروم ماند تا 
بهرام افشــارزاده در نهایت پرویز مظلومی 
را به جایش برگزیند. امیر بعد از جدایی از 
استقلال هم دوران پرنوسانی را در تیم های 
تراکتور، ذوب آهن و ســپاهان سپری کرد. 
او در فصل جــاری نیز در گل گهر به آنچه 
می خواست نرسید و حتی اخیراً نیز بعد از 

باخت سنگین به پرســپولیس جایگاهش 
 در این باشــگاه به شدت سست شده است.

امیــر گرچــه پرعنوان ترین مربــی تاریخ 
لیگ برتر محســوب می شود اما اثرگذاری 
دوباره اش در اســتقلال محــل تردید های 
بسیاری اســت و ریســکی بزرگ و حتی 

مخاطره آمیز محسوب می شود. 
ضمــن اینکه نبایــد از یاد بــرد که او 
جایگاهش را میان هواداران این باشگاه نیز 
از کف داده است و آن اتحاد سال های دور 
در مواجهه با او میان هواداران هرگز وجود 
ندارد. فرهاد مجیدی نیز در روزهای اخیر به 
عنوان یکی از گزینه های مربیگری استقلال 
مطرح شــد. گزینه شدن او نیز از آن نقطه 

زیر سؤال می رود که می بینیم همین اعضای 
هیأت مدیره در مقابل استعفای او سکوت 
کردند و به جایش مجید نامجو مطلق را به 
عنوان سرمربی موقت روی نیمکت استقلال 
نشاندند.درواقع عقلانی نیست مدیرانی که 
مجیدی را پیش از شــروع لیگ بیستم از 
فهرست خود کنار گذاشته اند دوباره سراغش 
بروند و او را به عنوان ســرمربی برگزینند. 
مضاف بر آن مجیدی هرگز گزینه مطمئنی 
برای استقلال نیست که در این برهه بتواند 
استقلال را به سمت قهرمانی در لیگ بیستم 
ســوق دهد. مربیگری مجیدی در فوتبال 
ایران آنجا بیشتر تردیدآمیز جلوه می کند که 
او هیچ گاه به طور جدی باشگاهی را خواهان 
خود نمی بیند و عموماً اگر نامش هم برای 
باشــگاهی مطرح می شود در حد مذاکرات 
تلفنی است و نه اقدامی عملی. شاید هیچ 
بعید نیست گزینه شدن مجیدی کار برخی 
جریان های رسانه ای باشد که همواره او را 

حمایت می کنند.
رســول خطیبی که در یک سال اخیر 
بــه گزینه بالقــوه این باشــگاه نیز تبدیل 
شــده اخیراً با تراکتور قرارداد منعقد کرده 
تــا پرونده او هم به کلی بســته شــود. در 
حقیقت برکناری فکری در این برهه باری 
از روی دوش اســتقلال برنمــی دارد و بر 
دایره معضلات این باشــگاه افزوده می شود 
چرا که باشگاه نشین ها نیز خود نتوانسته اند 
برای انتخاب فردی به عنوان جانشــین به 
جمع بندی برسند و تا زمانی که فضا اینگونه 
اســت همان بهتر که اســتقلال با محمود 
فکری جلو برود، ولو اگر هیچ نتیجه ای هم 

عایدش نشود.

 
کمانداران کشورمان درالمپیک یک اقدام تاریخی خواهند داشت 

وزیر ورزش و جوانان خطاب به اعضای تیم ملی تیروکمان گفت : باور دارم 
ورزشکاران کشورمان با تلاش، اشتیاق ، انگیزه و با دعای خیر مردم، در المپیک 
و مسابقات کسب سهمیه فرانسه خواهند توانست یک اقدام تاریخی رقم بزنند 
و با نتیجه ی خوب به کشور باز گردند. به گزارش روابط عمومی وزارت ورزش 
و جوانان، مســعود سلطانی فر در دیدار با اعضای تیم ملی تیروکمان گفت: 
خدا را شکر می کنم وعده مان درخصوص احداث خوابگاه که یکی از ملزومات 
اصلی این رشته بود عملی کردیم.اوبا بیان اینکه امید زیادی به مدال آوری ملی 
پوشان تیراندازی با کمان و تیراندازی دارم تصریح کرد : امید زیادی به موفقیت 
ورزشکاران مان در رشته ی تیراندازی با کمان که ریشه در هویت فرهنگی و 
ملی این سرزمین دارد، در بازی های المپیک توکیو دارم.وزیر ورزش و جوانان 
با توجه به سابقه دیرینه فرهنگی و تاریخی رشته  تیر و کمان این نکته را متدکر 

شــدکه ملی پوشان کشورمان در رشته تیراندازی با کمان باید تلاش کنند 
تا از مدال های بین المللی، جهانی و المپیک این رشته سهم بیشتری داشته 

باشیم. وی با مهم خواندن تامین تجهیزات مورد نیاز ورزشکاران خاطر نشان 
ساخت: با وجود شدیدترین و ظالمانه ترین تحریم  ها، تلاش ما بر این است 
که امکانات مناسب تری برای تمامی ملی پوشان از جمله کمانداران پرتلاش 
کشورمان فراهم کنیم تا با تکیه بر عزم و اراده ی آنها افتخارات بیشتری به نام 
ایران عزیز ثبت شــود. سلطانی فرهمچنین یاداور شد: خدا را شکر که میلاد 
وزیری توانست سهمیه المپیک را کسب کند و بسیار امیدوارم سایر کمانداران 
کشورمان نیز در خرداد 1400با حضور در رقابت های جهانی پاریس ، موفق 
به کسب سهمیه شوند. در پایان سخنانش گفت : مطمئن هستم با تلاش، 
اشتیاق و انگیزه جوانان ورزشکار کشورمان و با دعای خیر مردم، نمایندگان 
ایران در المپیک در رشته ی تیراندازی با کمان، خواهند توانست یک اقدام 

تاریخی رقم بزنند و با نتیجه ی خوب به کشور باز گردند.  

سرمربی تیم بوکس پلیمر خلیج فارس لرستان می گوید: 
سطح برگزاری رقابت های لیگ بوکس فوق العاده است، اما 

باید یکسری قوانین دست و پا گیر حذف شوند.
  رقابت هــای لیگ برتر بوکس ایران پس از 11 ســال 
تعطیلی، از دیروز )دوشــنبه( 4 اسفند 1۳99 به میزبانی 
اراک آغاز شد و امروز دومین روز خود را پشت سر می گذارد. 
تیم پلیمر خلیج فارس )لرستان( یکی از اصلی ترین مدعیان 
این مسابقات است که توانست دومین پیروزی خود را نیز 

امروز کسب کند.
مرتضی سپهوند، سرمربی تیم پلیمر خلج فارس نیز درباره 
برگزاری این رقابت ها توضیح داد: بازی های لیگ مسابقات 
خوبی است و قطعا یکسری پدیده ها در آن شناسایی می شوند 
که هدف از لیگ همین است. این رقابت ها می تواند به تیم 

ملی ایران نیز کمک کند.
او افــزود: امــروز واقعا بوکس فوق العــاده ای را از امید 
احمدی صفا، بوکسور سبک وزن خوب مان دیدیم که خیلی 
خوب کار کــرد. در ۵۷ کیلو محمدرضا ابراهیمی هم برد 
خوبی را به دست آورد. دمیتری آسانو نیز می توانست در اوایل 
مسابقه کار را تمام کند، اما به او گفتیم که سه راند بازی کند 

و مبــارزه یک  طرفه ای را برد. در ۶9 کیلو هم خوب بودیم 
ولی در ۷۵ از بوکسور بومی و خوبی خود استفاده کردیم که 

با وجود یک عملکرد خوب بازنده اعلام شد.
ســپهوند گفت: امروز از نفرات اصلی خود مثل شاهین 
موسوی اســتفاده نکردیم و در وزن 91 و مثبت 91 کیلو 
انتظارات ما توسط نفرات تیم برآورده نشد، اما در 81 کیلوگرم 

حسین دانشور با اقتدار حریف را شکست داد.

او با بیان این که لیگ با شــرایط خیلی خوبی در حال 
برگزاری است، در ادامه ضمن انتقاد از برخی قوانین گفت: 
متاسفانه یکسری قوانین دست  و پا گیر هست که کار را برای 
تیم ها ســخت می کند. به دلیل این که تنها فهرست اولیه 
می توانند در مسابقات این دوره از رقابت ها شرکت کنند، 
ما الان نمی توانیم دیگر بوکسور خارجی خود را در سنگین 
وزن به کار بگیریم. او به دلیل مشکلات ویزا نتوانست زودتر 

به ایران وارد شود و الان دیگر حق بازی ندارد. امیدوارم این 
مشکلات برطرف شود.سرمربی تیم پلیمر خلیج  فارس گفت: 
شخص بنده که مربی هستم از این بوکسور خارجی و مربی او 
خیلی چیزها یاد گرفتم. قطعا فردا دانیال شه بخش با بوکسور 
خارجی ما بازی خوبی خواهد داشت که کمک کننده است. 
ضمن این که باید از آقای قبایی زاده، دبیر فدراسیون تشکر 
کنم کــه واقعا انرژی می گذارد و خیلی فوق العاده فعالیت 
می کند.او در مورد نحوه رعایت پروتکل های بهداشــتی و 
برگزاری رقابت ها نیز گفت: واقعا همه چیز فوق العاده است. به 
عنوان مثال ما مربیان حتما باید در کنار رینگ ماسک بزنیم 
و از نظر رعایت پروتکل ها بهداشتی و فاصله گذاری اجتماعی، 
همه چیز در سطح قابل قبولی است. می توان گفت با این 
شرایط تا پایان مسابقات مشکلی از نظر کرونا پیش نمی آید.

سپهوند در مورد مسابقه سوم شاگردانش در لیگ نیز 
گفت: ما فردا با تیم خوزســتان دیدار می کنیم که یکی از 
تیم های قوی است. امروز فهرست نفرات را اعلام می کنیم و 
فردا هم برای وزن کشی آماده خواهیم بود. جا دارد یک تشکر 
هم از مسوولان ورزش استان مرکزی و شهرستان اراک کنم 
که خیلی خوب در کنار فدراسیون کارها را نجام می دهند.

 بیرانوند بازی برابر گلاسکو رنجرز را از دست داد
هافبک استقلال به دیدار با مس رفسنجان می رسد
هافبک استقلال به دیدار با مس رفسنجان می رسد

تهران- ایرنا- بابک مرادی با رسیدن به بهبودی کامل می تواند استقلال را در 
مصاف با مس رفسنجان همراهی کند.

 در تمرینات روزهای اخیر استقلال بابک مرادی یکی از غایبان تمرین بوده است. 
این بازیکن از ناحیه ساق پا احساس درد می کرد و به همین علت راهی کلینیک 

فیزیوتراپی شد تا به انجام تمرینات پزشکی بپردازد.
درباره آخرین شرایط بابک مرادی گفته می شود او با پشت سرگذاشتن تمرینات 
فیزیوتراپی و آب درمانی به بهبودی کامل خواهد رسید و می تواند استقلال را در 

مصاف با مس رفسنجان همراهی کند.
داریوش شــجاعیان دیگر غایب تمرین روزهای اخیر استقلال است که تلاش 
کادر پزشکی آبی پوشان برای درمان او ادامه دارد اما آنطور که از شواهد امر پیداست 
بعید اســت این بازیکن بتواند در اولین بازی دور برگشت لیگ آزادگان استقلال 

را همراهی کند.

 تغییرات در استقلال باید با نظر فکری باشد
 پیشکسوت اســتقلال گفت:  برخی ها اعتقاد دارند کادر فنی این تیم باید 
تغییرات داشته باشد، من به عنوان یک پیشکسوت می گویم اگر تغییراتی هم 

می خواهد صورت بگیرد باید با نظر »محمود فکری« باشد.
، »مهدی پاشــازاده« گفت: استقلال در این فصل فراز و نشیب های زیادی 
داشته است، در برخی  دیدارها عملکرد خیلی خوبی داشت و در برخی دیدارها 

انتظارات را برآورده نکرد.  
وی افزود: اینکه استقلال با مشکلات مالی روبروست مربوط به امروز و دیروز 
نیست، این از گذشته های دور در استقلال وجود داشت و همه افرادی که در 
این تیم عضویت دارند باید شــرایط را درک کنند. زمانی که ما در اســتقلال 

عضویت داشتیم این شرایط وجود داشت.
پیشکسوت استقلال خاطرنشان کرد: برخی ها اعتقاد دارند کادر فنی استقلال 
باید تغییرات داشته باشد، من به عنوان یک پیشکسوت می گویم اگر تغییراتی 
هم در استقلال می خواهد صورت بگیرد باید با نظر محمود فکری باشد.پاشازاده 
تصریح کرد: محمود فکری برای استقلال زحمات زیادی کشیده است و باید از 
او در این مقطع حساس حمایت شود تا بتواند آرامش را برقرار کند.وی تاکید 
کرد: هواداران اســتقلال باید از تیم حمایت کننــد و بدانند تنها راه موفقیت 
استقلال حمایت، حمایت و حمایت از این تیم است.بازیکن اسبق استقلال در 
پایان گفت: اســتقلال در صورت غلبه بر مس رفسنجان در هفته شانزدهم به 

شرایط ایده آل بر می گردد و امیدوارم این اتفاق رخ دهد.

 قایدی با استقلال آشتی نکرد
تمرین تیم فوتبال استقلال امروز )سه شنبه( در حالی برگزار شد که به جز 
»مهدی قایدی« که قهر کرده است، 2 بازیکن آبی پوش دیگر نیز غایب بودند.

 تمرین تیم فوتبال اســتقلال در کمپ تیم های ملی برگزار شد. در ابتدای 
تمرین »محمود فکری« دقایقی برای بازیکنان استقلال به صحبت پرداخت.

پیش از شروع تمرین از بازیکنان استقلال تست کرونا گرفته شد.
»بابک مرادی« به دلیل آســیب دیدگی  در تمرین استقلال حضور نداشت، 
او بــه جای حضور در کمپ تیم های ملی راهی کلینیک پزشــکی شــد تا به 
مداوای پایش بپردازد. به جز او »داریوش شجاعیان« نیز غایب تمرین استقلال 
بود.»مهدی قایدی« همچنان قصد شرکت در تمرینات استقلال را ندارد، این 
بازیکن به دلیل اینکه قراردادش به روزرســانی نشده است تمرینات تیمش را 

تحریم کرده است.
امروز »احمد مددی« مدیرعامل باشگاه، درباره آخرین وضعیت این بازیکن 
اظهار داشــت: او پسر استقلال است و بیشــترین پرداختی این دوره را به او 
داشــتیم و ۶۷ درصد پرداختی صورت گرفته است. در دوره قبلی قرارداد این 
بازیکــن به طرز قابل ملاحظه ای افزایش پیدا کرده بود، مذاکره 2 طرف ادامه 
دارد و امیدواریم قرارداد خوبی بسته شود. متاسفانه رقم قرارداد برخی بازیکنان 
افزایش نامتعارف داشته است. به قائدی هم در آن دوره وعده هایی داده شده 
اما به آن عمل نشد. البته تا سال 1402 با ما قرارداد دارد. او در یکی دور روز 
آینده به تمرینات بر می گردد.»سعید لطفی« و »بهمن طهماسبی« 2 بازیکن 
اســبق اســتقلال با حضور در کمپ تیم های ملی تمرین این تیم  را از نزدیک 
تماشــا کرده و با »محمود فکری« سرمربی تیم به صحبت پرداختند.بازیکنان 
بعد از گرم کردن و کار ساده با توپ، به پاسکاری ترکیبی مشغول بودند. بخش 
اصلــی این تمرین را مرور یک تاکتیک گلزنی تشــکیل داد.  در همین زمان 

مدافعان استقلال تمرین جداگانه ای را پشت سر  گذاشتند.

 علیرضا بیرانوند عامل تضعیف دفاع تیمی آنتورپ
یک ســایت بلژیکی علیرضا بیرانوند دروازه بان ایرانی تیم فوتبال آنتورپ را 

عامل تضعیف دفاع این تیم دانست و از وی انتقاد کرد.
 سایت »news1« در گزارشی به بررسی وضعیت دروازه بانی در تیم آنتورپ 
پرداخت و نوشت: »نه تنها تیم اندرلخت در پست دروازه مشکل دارد بلکه تیم 
آنتورپ نیز مدتی است با این مشکل دست و پنجه نرم می کند. ناامیدی شدید 
»فرانک فرکوترن« )سرمربی آنتورپ( اما در حال حاضر یک راه حل در دسترس 
است.شــاید بتوان خروج بیرانوند از زمین در مسابقه با سنت ترویدن را اتفاق 
بدی قلمداد نکرد. این بازیکن ایرانی در هفته های اخیر عملکرد متقاعدکننده ای 
نداشــته و مدت زیادی است که به عنوان عاملی تضعیف کننده در دفاع تیمی 
شناخته می شود. این دروازه بان ایرانی احتمالاً می تواند برای چند هفته بیرون 
باشــد و به »دی وولف« فرصت دوباره بــرای حضور در دروازه بدهد. هرچند 
این بازیکن 2۳ ســاله بلژیکی هم وقتی در بازی بــا کلاب بروژ درون دروازه 
قرار گرفت تاثیری ایجاد نکرد.گفته می شــود فرکوترن از قبل تصمیم گرفته 
اســت هر دو بازیکن را به نفع »ژان بوتز« کنار بگذارد. آخرین خبر حاکی از 
این اســت که دروازه بان شماره یک فرانسوی از روز دوشنبه هفته آینده بعد 
از ۶ هفته آســیب دیدگی به زمین بر می گردد. حضور بوتز در بازی پنجشنبه 
مقابل گلاســکو رنجرز از نظر منطقی خیلی زود است اما او می تواند دوشنبه 

هفته آینده بازی کند.«

 سپاهان مهاجم خارجی اش را از دست داد
محسن الغسانی مهاجم زردپوشان اصفهانی که در بیشتر دیدارهای نیم فصل 
نخست فرصت حضور در فهرست تیمش را هم نداش، از جمع شاگردان محرم 
نویدکیا جدا شد.محســن الغسانی مهاجم عمانی سپاهان که در نیم فصل اول 
لیگ بیســتم، حتی فرصت حضور در فهرســت 18 نفره را هم در بسیاری از 
دیدارهای سپاهان به دســت نیاورد و بازیکن مورد علاقه مورد نویدکیا نبود، 
از موقعیتش در جمع ســپاهانی ها راضی نبــوده و از طرف مقابل عدم تمایل 
نویدکیا به الغســانی باعث شد تا او سرانجام امروز به باشگاه سپاهان مراجعه 
کند و پس از دیدار با محمدرضا ســاکت مدیرعامل باشگاه، به صورت توافقی 

از جمع شاگردان نویدکیا جدا شود.
الغسانی که تا پایان لیگ بیستم قرارداد داشت، می توانست در جمع شاگردان 
نویدکیا بماند اما تصمیم گرفت تا بتواند به فوتبال خود در تیم دیگری ادامه دهد 
و به ماجراجویی های یکساله اش در فوتبال ایران پایان دهد؛ او یکی از بازیکنانی 
بود که فصل گذشته با نظر امیر قلعه نویی جذب شد اما نتوانست توانایی فنی 
خود را محرم نویدکیا نشــان بدهد و سبک بازی او موردپسند سرمربی جوان 

سپاهان نبود و در رقابت با شهباززاده و کی روش استنلی ناکام ماند.

 سطح برگزاری لیگ بوکس فوق العاده است

 
فدراسیون دولتی، فدراسیون گل محمدیسم در لیگ برتر! 

- اینکه یک تیم بد اداره شــود، یک بحث اســت و اینکه هر لحظه از آن صدایی متفاوت بلند شود، یک بحث 
دیگر. دردی که الان تراکتور به آن مبتلا شده از جنس دوم است؛ یعنی مردم دقیقا نمی دانند با چه کسی طرف 
هســتند، حرف چه کســی را باید گوش بدهند و چه اتفاقی برای تیم شان رخ خواهد داد. قدیم لااقل خود زنوزی 
صحبت می کرد و به هواداران می گفت چه خبر است، الان اما معاونان و مشاوران او مصاحبه می کنند و هر کدام 
هم یک چیز می گویند؛ یکی لیست مازاد را با اسامی دقیق بازیکنان اعلام می کند و دیگری می گوید اصلا خروجی 
نداریم! در حوزه تعیین سرمربی هم طی چند روز گذشته تشتت و سردرگمی به اوج رسید. بعد از عزل علیرضا 
منصوریان در پایان هفته پنجم، در 10هفته پایانی نیم فصل اول مســعود شجاعی هدایت سرخپوشان تبریزی را 
بر عهده داشــت. در چند روز بعد از پایان نیم فصل در مورد ادامه کار با شــجاعی انواع و اقسام اظهارات متناقض 
 از ســوی باشــگاه صورت گرفت و خود مسعود هم به فضای ســردرگمی دامن زد. استاد یک هفته بازی می کرد

 و یک هفته بیرون می نشست.
 بعد هم که کلا کار را رها کرد و صرفا به عنوان بازیکن به تمرین پرداخت. وقتی شنبه شب خبر رسید رسول 
خطیبی بعد از فســخ قراردادش با آلومینیوم اراک رســما سرمربی تراکتور شده، روشن شد که شجاعی از ماجرا 
بو برده بود و به همین دلیل خودش را کنار کشید.به هر حال برای نیم فصل دوم رسول خطیبی رسما سرمربی 
سرخپوشان تبریزی خواهد بود. این ادامه راهی است که مخصوصا در یکی، دو سال گذشته در فوتبال ایران باب 
شده و مربیان هر زمان دل شان بخواهد تیم شان را رها می کنند و روی یک نیمکت دیگر می نشینند. شاید بنیانگذار 
این حرکت تاریخی در لیگ ایران یحیی گل محمدی بود که در لیگ دوازدهم از صبا به پرسپولیس آمد و در لیگ 
نوزدهم نیز شهرخودرو را به مقصد نیمکت سرخپوشان پایتخت ترک کرد. بعد از او دراگان اسکوچیچ با جدایی از 
نفت آبادان سرمربی تیم ملی شد، سپس محمود فکری از نساجی به استقلال کوچ کرد، بعد مجتبی حسینی از 
نفت مسجدسلیمان به ذوب آهن آمد و حالا هم نوبت رسول خطیبی شده که با ترک تیم خوب آلومینیوم اراک، 

سر از تراکتور تبریز دربیاورد. به لیگ بی وفایان خیلی خوش آمدید!

 نیمکت های خالی لیگ برتر به کدام مربیان می رسد؟
در حالی که نیم فصل دوم لیگ برتر فوتبال از دوشنبه، 11 اسفند ماه با برگزار دیدارهای هفته شانزدهم آغاز می شود، با توجه به تغییر و تحولات صورت گرفته هم اکنون دو تیم بدون سرمربی هستند.

در پایان نیم فصل اول مجتبی حسینی با جدایی از نفت مسجد سلیمان جانشین رحمان رضایی در ذوب آهن اصفهان شد و رسول خطیبی نیز با قطع همکاری با آلومینیوم اراک هدایت تیم فوتبال تراکتور را بر عهده گرفت. در آخرین تغییرات 
نیز اخباری از هدایت ماشین سازی تبریز کناره گیری کرد تا سبزپوشان تبریزی نیز بدون سرمربی نیم فصل دوم را آغاز کنند.با این تفاسیر تیم های آلومینیوم اراک و ماشین سازی تبریز بدون تیم هستند. از سوی دیگر تعدادی از مربیان مطرح 
و سرشناس که سابقه حضور در لیگ برتر فوتبال را در کارنامه دارد بدون تیم هستند و باید دید کدامیک از این نیمکت ها به کدامیک از این مربیان می رسد.البته زمانی که حسینی از مسجدسلیمان جدا شد خیلی ها فکر می کردند هدایت این 
تیم به حمید درخشان سپرده شود، اما در نهایت مسئولان این باشگاه هدایت تیمشان را به یزدی به عنوان یک مربی بومی سپردند.در حال حاضر فراز کمالوند، علیرضا منصوریان، فرهاد مجیدی، حمید درخشان، حسین فرکی، مهدی پاشازاده و 
هومن افاضلی از جمله مربیان بدون تیم هستند. باید منتظر ماند و دید آیا این افراد روی نیمکت دو تیم مذکور خواهند نشست یا افرادی خارج از این دایره هدایت این دو تیم را بر عهده خواهند گرفت.همچنین از تبریز خبر می رسد که مهدی 

پاشازاده در نزدیکی نیمکت ماشین سازی قرار دارد. باید منتظر ماند و دید که آیا این توافق عملی خواهد شد یا خیر؟

 فوتبال ایران دولتی اســت. قریب به اتفاقش اینگونه اســت. از قیمومیت مستقیم دولتی ها، اعم از وزارتخانه ها، 
سازمان ها و نهادهایی مانند شهرداری، تاحتی شبه خصوصی هایی که به مثابه دل موش و پوست پلنگ، بدون استفاده 
از رانت مستقیم یا غیرمستقیم دولتی ها،امکان استمرار حضور ندارند. اما  اندک مواردی هم هستند که برپایه توان 
بخش خصوصی، با تعریف رایجش در ایران اداره می شوند. نمونه آنها را میتوان در باشگاه داری، به وضوح مشاهده کرد.

حالا اما، با ورود علی کریمی، با نیابت مهدی مهدوی کیا به کارزار انتخابات پیش روی فدراسیون فوتبال، گویی 
می توان مدعیان صدارت فوتبال ایران را هم، به طریق اولی، به دوبخش خصوصی و دولتی تقسیم کرد. سایر نامزدهای 
این پست، با یا بی واسطه، به بخشها و نهادهای دولتی منسوب هستند. یا برای انها کار کرده اند یا پایگاهی در آنجاها 
دارند.اما، فارغ از سنجش توانمندی  و انگیزه هایشان، دست کم روشن است که کریمی و مهدوی کیا چنین پیشینه و 
انتسابی ندارند.اما در انتخابات، چه کسانی رای میدهند؟ اکثریت واجدین شرایط رای دادن، کسانی هستند که کمابیش، 
انگاره های دولتی بودن درموردشان صدق میکند. و این، با توجه به توضیحات قبلی، حاوی یک پیام مهم است: »چاقو 
دســته خودش را نخواهد برید«.کریمی و مهدوی کیا، فوتبالی های خوشنامی هستند که سد ورود همقطارانشان به 
عرصه مدیریت کلان فوتبال را شکسته اند و طبیعتا، با توجه به عدم وجود کارنامه مشخص مدیریتی، درصورت انتخاب 
شدن، تا زمانی که دست به اقدام و عملی نزده اند، نمیتوان درباره شان قضاوت کرد.اما درمیانه این کارزار، آنچه نگران 
کننده است، شبیه سازی حضور بخش خصوصی در باشگاه داری، با مدیریت اول فوتبال ایران است. جایی که در مقام 
مقابل بخش دولتی، حضور بخش خصوصی، درمجموع، چیزی جز دریغ و افسوس و هدر دادن فرصت ها، به همراه 
نداشته است. حضوری کمرنگ و مقطعی، که درنهایت، به واگذاری میدان به دولتی ها و شبه دولتی ها، انجامیده است.

اینکه کریمی و مهدوی کیا، درصورت برگزیده شدن، تاکجا میتوانند برای کشتی تا خرخره به گل نشسته فوتبال ایران، 
مفید و موثر باشند؟ باید نشست و نظاره کرد. در خوان اول اما، گذر از هزارتوی مراودات میان مدیران میانی و ارشد 
فوتبال ایران، سطح مقاومت بزرگی است، که شکستن قدرتمندانه آن، میتواند درهای زیادی به روی آنها بگشاید. نبرد 
بخش خصوصی و دولتی بر سر صندلی ریاست مهمترین فدراسیون ورزشی ایران، جدالی نابرابر، اما دیدنی خواهد بود.
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پیامبر اکرم )ص(:
یا مَعشَرَ المُسلِمینَ، إنَّ هذا 

یوَمٌ جَعَلَهُ الّل عیدا للِمُسلِمینَ 
فَاغتَسِلوا، ومَن کانَ عِندَهُ طیبٌ 
فَلا یضَُرّهُ أن یمََسَّ مِنهُ، وعَلَیکُم 

واکِ. باِلسِّ
ـ در یکی از جمعه ها ـ: ای 

مسلمانان ! امروز روزی است که 
خداوند، آن را برای مسلمانان 

عید قرار داده است. پس غسل 
کنید و هر که عطری در اختیار 
دارد، بد نیست که قدری از آن 

را استفاده کند. و بر شما باد 
مسواک زدن. 

السنن الکبری: ج3 ص34۵ ح۵9۵9 

 دلار                          242,6۰۰ 
 یورو                         293,۰4۰ 
 پوند انگلیس            3۵2,4۰۰

 درهم امارات             7٨۰,6٨   
 لیر ترکیه                   ٨۰۰,3۵
 سکه امامی           ۱۱۱,6۱۰,۰۰۰
 بهار آزادی         ۱۰۵,9٨9,۰۰۰
 نیم سکه             63,۵۰۰,۰۰۰

 ربع سکه              ٨۰۰,۰۰۰,4۱ 
 سکه گرمی         24,2۵۰,۰۰۰
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حالا چطوری جون دل؟ برقراری عزیز؟!

فناوری
 آماده شدن فضانوردان برای دومین پیاده روی فضایی

دو فضانورد ناســا فردا دوشنبه)اول فوریه(، دومین پیاده روی فضایی سال 
2021 را برای به پایان رساندن نصب یک پلتفرم علمی اروپایی و تکمیل کار 

طولانی مدت ارتقای باتری انجام خواهند داد.
 به نقل از ارث اسکای، دو فضانورد ناسا به نام های »ویکتور گلاور« و مایک 
هاپکینز« اولین راهپیمایی فضایی در 2۷ ژانویه انجام شــد. دومین پیاده روی 
فضایی که در حال حاضر انجام آن برای یک فوریه برنامه ریزی شده است برای 
اتمام ماژول کلمبوس آژانس فضایی اروپا)ESA( و ارتقای دو بخش آن و آماده 
کردن خرپای ســمت چپ ایستگاه فضایی برای ارتقای سیستم برق در آینده 
انجام خواهد شد. پس از اتمام به روزرسانی ها در ماژول کلمبوس، هاپکینز و 
گلاور قلاب ثابت آویزان)grapple fixture bracket( را که در سمت چپ خرپا 

قرار دارد را برای آماده سازی سیستم برق در آینده، خواهند برداشت.
در صــورت موفقیت در این پیاده روی و تکمیل کار ارتقای باتری، آنها یک 
پروژه تعویض باتری چهار ساله را به پایان خواهند رساند و سه دوربین جدید 
نیز نصب خواهند کرد. ناسا این عملیات را به صورت زنده پوشش خواهد داد 
و برنامه ناسا از ساعت ۵:۳0 صبح به وقت منطقه زمانی شرقی)ساعت 14 به 
وقت تهران( آغاز می شود. اما پیاده روی فضایی حدود ۷ صبح به وقت منطقه 
زمانی شــرقی)1۵:۳0 به وقت تهران( آغاز خواهد شد و حدود ۶ ساعت و نیم 
طول خواهد کشید. ناسا تمرکز این پیاده روی فضایی را بر روی انجام وظایف 
مختلف تعیین کرده اســت که می توان به  نصب صفحه آداپتور باتری لیتیوم 
یــون نهایی بر روی خرپای پورت P4(4(، برداشــتن قلاب ثابت آویزان خرپا 
چپ، جایگزینی یک دوربین جدید در خرپا راســت، نصب یک دوربین جدید 
با کیفیت بالا در آزمایشگاه »دستینی«)Destiny( و جایگزینی اجزای سیستم 
دوربین بازوی رباتیک ژاپنی در خارج از ماژول کیبو اشاره کرد. هاپکینز برای 
پیاده روی فضایی به عنوان فضانورد شماره یک تعیین شده و لباس فضایی او 
راه راه قرمز خواهد بود. گلاور نیز دومین فضانورد است که یک لباس فضایی 
که راه راه نیست بر تن خواهد داشت. این چهارمین پیاده روی فضایی هاپکینز 

و دومین پیاده روی فضایی گلاور خواهد بود.

 الماس می تواند ۵ برابر فشار موجود در هسته زمین را تحمل 
کند

الماس در مقابل فشار تا آخرین لحظه مقاومت می کند. به طرز حیرت انگیزی 
مواد سازنده آن فشاری به اندازه ی دو تریلیون پاسکال را تحمل می کنند. این 
میزان فشار ۵ برابر فشار در هسته زمین است.  به نقل از ساینس نیوز، تحقیقات 
نشان دانشمندان که در نشریه نیچر منتشر شد، می دهد که الماس در فشارهای 
بالا بسیار مستحکم است. الماس می تواند در این شرایط ساختار خود را حفظ 
کند در حالی که از ساختارهای پایدارتر توقع می رود بتوانند در شرایط مشابه 
ساختارشان را حفظ کنند. مطالعه ی خصوصیات در فشارهای فوق زیاد می تواند 
به کشف آنچه درون سیارات فراخورشیدی غنی از کربن می گذرد کمک کند. 
الماس یکی از چندین ساختار کربنی است که هرکدام چینش اتمی متفاوتی 
دارند. در فشار معمول سطح زمین پایدارترین آنها گرافیت است اما اگر به آنها 
فشــار وارد کنیم الماس پیروز خواهد شد و به همین دلیل است که کربن در 

اعماق زمین تبدیل به الماس می شود.
دانشــمندان پیش بینی می کردند که در فشــارهای بالاتر از اعماق زمین، 
ساختارهای بلوری پایدارتر باشند. پس ایمی لازیکی)Amy Lazicki( فیزیکدان 
و همکارانــش المــاس را با لیزرهــای قدرتمند در آزمایشــگاه ملی لارنس 
 Lawrence Livermore National Laboratory’s National Ignition(لیورمور
Facility( در کالیفرنیا تحت فشــار قرار دادند. اندازه گیری ساختار آن با اشعه 
ایکس نشان داد که الماس در مقابل فشار بالا مقاومت کرده است و در فشار 

شدید مستحکم مانده است.
الماس پیش از این در فشــارهای کم مستحکم شناخته شده بود. می توان 
گفت انگشــتر الماس مادربزرگ شما هرگز تبدیل به گرافیت نمی شود و این 
به لطف پیوندهای شــیمیایی قوی که اتم ها کربن را در الماس کنار هم نگه 
می دارند اســت. الماس پس از ساخته شدن حتی اگر فشار کاهش یابد شکل 
خود را حفظ می کند. لازیکی می گوید: به نظر می رسد این موضوع در فشارهای 

بالا نیز برای الماس صادق است.

 بهبود توانبخشــی بیماران مبتلا به ســکته مغزی با کمک 
اسکلت رباتیک

پژوهشگران آمریکایی در بررسی جدیدی دریافتند که آموزش راه رفتن با 
اسکلت های رباتیک می تواند به بهبود توانبخشی در افراد مبتلا به سکته مغزی 
کمک کند.  به نقل از نیوزبریک، گروهی از پژوهشگران آمریکایی نشان داده اند 
که شاید آموزش راه رفتن با اسکلت های بیرونی بتواند به توانبخشی زودرس 

در سکته حاد کمک کند.
با توجه به تعداد زیاد بازماندگان سکته مغزی که به نقص در تحرک، تعادل 
و هماهنگی دچار هستند،  نیاز به توانبخشی در سکته مغزی، بسیار زیاد است. 
پیشرفت های صورت گرفته در حوزه رباتیک و مهندسی پزشکی، گزینه های 
مراقبت توانبخشــی را افزایش می دهند. پژوهشگران، فناوری های جدیدی را 
برای آموزش راه رفتن به کار می گیرند که ممکن اســت نسبت به درمان های 
قدیمی، مزایایی داشته باشند. این پژوهش جدید در مورد یک اسکلت رباتیک، 
امکان بهبود راه رفتن پس از یک سکته حاد را با هدف بازیابی عملکرد حرکتی 

نشان می دهد.
شرکت کنندگان این پژوهش، 44 نفر بودند که بین 18 تا 82 سال داشتند 
و سکته حاد را پشت سر گذاشته بودند. نیمی از آنها، استاندارد مراقبت متداول 

را دریافت کردند و نیمی از آنها با اسکلت  رباتیک آموزش دیدند.
هر دو گروه، زمان مشــابهی را بــرای درمان گذراندند. آموزش راه رفتن با 
اســکلت رباتیک، توسط یک متخصص فیزیوتراپی صورت گرفت که آن را با 

توجه به پیشرفت هر فرد تنظیم کرد. 
دکتر »کارن نولان«)Karen Nolan(، پژوهشگر این پروژه گفت: ما دریافتیم 
که آموزش راه رفتن با اسکلت خارجی به ما امکان می دهد که میزان آموزش 

را بدون افزایش مدت توانبخشی افزایش دهیم. 
وی افزود: از آنجا که پیاده روی با کمک اسکلت خارجی، به تلاش فعال از 

ســوی شرکت کننده نیاز دارد، مداخله زودهنگام با این نوع آموزش راه رفتن، 
باعث ارتقای قابلیت انعطاف پذیری مغز می شود که در صورت ترکیب با آموزش 

متداول راه رفتن، می تواند به بهبود کارایی و اثرات ماندگارتر منجر شود.

 ابداع یک فناوری برای تشخیص بادام های تلخ!
پژوهشگران اسپانیایی، روشی ابداع کرده اند که می تواند بادام های شیرین 
را از بادام هــای تلخ تفکیک کند. به نقل از فیز، همه افراد گاهی اوقات پس از 
جویدن یک بادام، طعم تلخ و نامطبوعی را در دهان خود احســاس کرده اند. 
مقصر این ماجرا، ترکیبی موســوم به  »آمیگدالین« )Amygdalin( اســت که 
هنگام تماس با آنزیم هــای موجود در بزاق، به گلوکز، بنزآلدهید و هیدروژن 

سیانید تجزیه می شود.
پژوهشگران »دانشگاه کوردوبا«)University of Cordoba( در اسپانیا، برای 
کاهش این غافلگیری ناخوشــایند، روشی را ابداع کرده اند که می تواند سطح 
آمیگدالین موجود در آجیل های تجزیه شده با پوست و بدون پوست را پیش بینی 

کند و به طبقه بندی بادام های تلخ و شیرین در مقیاس صنعتی بپردازد.
این سیستم جدید، از روش »طیف شناسی فروسرخ نزدیک«)NIRS( بهره 
می گیرد که می تواند مقدار زیادی از یک محصول را در لحظه و بدون نیاز به 

آزمایشگاه تجزیه و تحلیل کند.
پروفســور »دولورس پرز مارین«)Dolores Pérez Marín(، از پژوهشگران 
این پروژه گفت: کاربرد این فناوری برای بخش کشــاورزی، بسیار مورد توجه 
است. اگرچه تلخی بادام در طبیعت می تواند برای پیشگیری از خوردن برخی 
بذرهای خاص توسط جانوران مفید باشد اما در مقیاس صنعتی، هیچ مزیتی 
ندارد و حتی می تواند معایبی مانند طعم ناخوشایند، کاهش ارزش محصول و 
مشکلات احتمالی ایمنی غذایی را به همراه داشته باشد. حسگرهای طیف شناسی 
فروسرخ نزدیک از نظر فنی، پرتویی از نور را به کار می گیرند که هنگام تعامل 
با ماده آلی، سیگنال منحصر به فردی را برای هر نمونه محصول برمی گرداند.

»میگوئل وگا کاستلوته«)Miguel Vega Castellote(، از پژوهشگران این پروژه 
گفت: حسگرهای قابل حمل که سیگنال های آنها به ابداع مدل های پیش بینی 
کمک می کنند، می توانند با اسکن سریع و غیرتهاجمی محصول، به تجزیه و 

تحلیل پارامترهای متفاوت آن بپردازند.
استفاده از فناوری طیف شناسی فروسرخ نزدیک که پژوهشگران تجربه زیادی 
در مورد کاربرد آن با محصولات غذایی دارند، به ویژه در تشخیص زودهنگام 

تقلب احتمالی و مشخص کردن هویت مواد غذایی، بسیار مفید است.
این گروه پژوهشی، پروژه دیگری را با هدف تشخیص بادام های شیرین از 
نمونه های تلخ آن آغاز کرده اســت. پروفسور »ماریا ترزا سانچز پیندا د لاس 
اینفانتاس«)María Teresa Sánchez Pineda de las Infantas(، از پژوهشگران 
این پروژه گفت: سیستم آزمایش شده در این پژوهش می تواند در هر قسمت از 
زنجیره مورد نظر از جمله هنگام دریافت، پردازش و حمل و نقل اجرا شود و شاید 
بتوان از آن به عنوان یک روش هشدار سریع و مقرون به صرفه استفاده کرد.

 کنترل کیفیت هوا با یک دستگاه کوچک قابل  حمل
یک دستگاه کنترل کیفیت هوا موسوم به »BREATHE Smart 2« دستگاهی 

قابل حمل است که سطح آلودگی هوا را در لحظه نشان می دهد.
بــه نقل از آی ای، آلودگــی و ذرات معلق در هوا در همه جا وجود دارند و 
هوایی را که ما تنفس می کنیم برای سلامتی ما خطرناک می کنند. طبق گزارش 
سازمان بهداشت جهانی)WHO(، تعداد قربانیان ناشی از آلودگی هوا در جهان 
هر ســاله 4.2 میلیون نفر است. بنابراین تردیدی نیست که باید به هر نحو از 
خود در برابر این خطر مراقبت کنیم. دســتگاه کنترل کیفیت هوا موسوم به 
»BREATHE Smart 2« دســتگاهی قابل حمل است که سطح آلودگی هوا را 
در لحظه نشان می دهد. این دستگاه، آلودگی هوا را با یک حسگر دقیق لیزری 
اندازه گیری می کند و شاخص کیفیت هوا)AQI( را در هر مکان نشان می دهد.

اســتفاده از این دستگاه نیز آسان است و ظرف چند ثانیه تنظیم می شود. 
مهم تر اینکه به هیچ تلفن هوشــمند، برنامه یا حق اشتراکی برای استفاده از 

آن نیاز نیست.
با استفاده از این دستگاه می توان دانست که چه زمانی برای بیرون رفتن از 

خانه مناسب است و چه زمانی بهتر است که در خانه بمانیم. 
این دســتگاه حتی ریزگردهای مضر و ذرات دود ســیگار را نیز تشخیص 
می دهد. علاوه بر اینها، یک نمودار از تاریخچه قرائت های حداکثر ۳0 روزه این 

دستگاه قابل دسترسی است.
این دستگاه دارای پنج زبان انگلیسی، فرانسوی، اسپانیایی، آلمانی و ایتالیایی 
است و به قدری کوچک است که به راحتی در کف دست کاربر قرار می گیرد.

 آزمایش ویروس کرونا در ۱۰ دقیقه با کمک یک اپلیکیشــن 
موبایلی

محققان »دانشگاه آریزونا« در حال توسعه برنامه ای هستند که می تواند با 
تجزیه و تحلیل نمونه بزاق فقط در 10 دقیقه نتیجه آزمایش ویروس کرونا را 

به کابران نشان دهد.
 به نقل از دیلی میل، دانشمندان در حال توسعه یک برنامه تلفن هوشمند 
هستند که می تواند کووید-19 موجود بزاق را در حدود 10 دقیقه تشخیص دهد.

در این فناوری، یک تلفن هوشمند با یک میکروسکوپ کوچک جفت می شود 
و نمونه بزاق را برای تشــخیص حضور یا عدم حضور ویروس تجزیه و تحلیل 
می کند. هدف از توسعه این دستگاه ترکیب سرعت آزمایش آنتی ژن با دقت 

آزمایش واکنش زنجیره ای پلیمراز/پی.سی.آر است.
این فناوری در ابتدا به عنوان یک روش ارزان قیمت برای شناســایی نورو 
ویروس توســعه داده شده بود اما با توجه به بیماری همه گیر و شیوع ویروس 

کرونا در جهان رویکرد این آزمایش اکنون تغییر کرده است.
این روش شــامل اســتفاده از  یک میکروسکوپ و یک ورق با روکش موم 
است که »کاغذ ریزسیال«)microfluidic paper( نامیده می شود و طی آن کاغذ 
مذکــور، نمونه را از طریق کانال های خاصی هدایت می کند. پس از قرار دادن 
نمونه بزاق بر روی کاغذ، آنتی بادی هایی با استفاده از مهره های فلورسنت به 
آن اضافه می شوند. اگر ذرات ویروس کرونا به اندازه کافی وجود داشته باشد، 

آنتی بادی به هر یک از آن مهره ها متصل می شود.

بخــش ایتالیایی شــرکت هوافضــای فرانســوی-ایتالیایی »تالــس آلنیا 
اســپیس«)Thales Alenia Space( در شــهر لاکوئیلا یک سیستم جدید را در 

طی همه گیری ویروس کرونا آزمایش و معرفی کرده است.
به نقل از اینوویشن اوریجینز، سیستم مذکور این امکان را به کاربران می دهد 
تا از راه دور سخت افزاری را که در دست ساخت است بررسی کنند. این سیستم 
بررسی نیمه خودکار » آروین«)Arvin( نام دارد که مخفف عبارت »بررسی دیداری 

واقعیت افزوده«)Augmented Reality Visual Inspector( است.
آروین شامل یک بازوی رباتیک و یک دستگاهی است که قادر است تصاویر را 
به طور خودکار بزرگ کند و  قابلیت زوم کردن آنها همانند استریومیکروسکوپ 
را دارد. علاوه بر این آروین ویژگی های بیشتری نیز دارد به عنوان مثال می تواند 
بردهای مدار را اســکن کند و اجزای جداگانه و هر بخش یک ساختار)بدون در 

نظر گرفتن اندازه و ضخامت( بررسی کند.
آروین به کاربران این امکان را می دهد تا بدون نیاز به پوشــیدن لباس های 
فضایی خاص وارد اتاق های تمیز شــوند و در کنار اپراتورها بنشینند. پوشیدن 

این نوع لباس برای هر کســی که به این محیط کنترل شده وارد می شود برای 
اطمینان از عدم ایجاد آلودگی در روند تولید، الزامی است.

حال بررسی اتاق تمیز و نشستن در کنار اپراتور با کمک این سیستم در فاصله 
بیش از هزار کیلومتر امکان پذیر می باشد.

اتاق تمیز اصولاً به محیطی گفته می شود که جهت تولید یا تحقیقات علمی 
و صنعتی در آن فعالیت هایی صورت می گیرد و در این محیط مقدار آلاینده های 
زیســت محیطی بسیار پایین تر از حد معمول فضای یک محیط بسته می باشد. 
به طور دقیق تر اتاق تمیز محیطی با آلایش کنترل شده ذرات معلق در فضاست 

که در هر متر مکعب آن تعداد معینی ذره موجود است.
»ارنستو ایپولیتی«)Ernesto Ippoliti( از تالس آلنیا اسپیس از نحوه کار سیستم 
راضی است. به عنوان مثال آزمایش های موفقیت آمیزی در طی چندین مرحله 
از توســعه ماهواره »سنتینل 1«)که بخشی از برنامه فضایی آژانس فضایی اروپا 
است( انجام شده است. بررسی اتاق تمیز از راه دور علاوه بر آنکه کاری مفید و 

موثر است باعث صرفه جویی در وقت و هزینه نیز می شود.
تالس آلنیا اســپیس ســرمایه گذاری مشــترکی بین شــرکت فرانســوی 
»تالس«)Thales( و شرکت ایتالیایی »لئوناردو«)Leonardo( است. تالس آلنیا 
اسپیس بیش از 40 سال است که در ایتالیا مشغول به کار است تا سیستم ها و 
تجهیزات به ویژه سیستم های ارتباطات از راه دور فضایی را بسازد. این شرکت 
بزرگترین تولید کننده ماهواره در اروپا اســت. به گفته شــرکت سازنده آروین 
درلاکوئیلا) یکی از پیشــرفته ترین تاسیسات تولید الکترونیک در اروپا( توسعه 

یافته است. در واقع لاکوئیلا قطب ایتالیا برای تحقیقات فضایی است.
 )Laboratori Nazionali del Gran Sasso(»آزمایشگاه ملی دل گران ساسو«
نیز نزدیک لاکوئیلا اســت که در سال 2009 در اثر زلزله به شدت آسیب دید. 
این بزرگترین مرکز تحقیقاتی زیرزمینی در جهان اســت و آزمایشگاه هایش در 

رشته کوه »گرن ساسو« در آپنینی قرار دارد.

بررسی ماهواره ها در مدار با سیستمی نوین

انگلیس میزبان اولین فرودگاه خودروهای پرنده برقی در جهان خواهد بود

طرفداران »اسپیس ایکس«)SpaceX( در ایالات متحده و سراسر جهان منتظر 
تماشای اولین سفر آزمایشی فضاپیمای این شرکت به نام »SN9« در روز پنجشنبه 
بودند اما تنها چیزی که دیدند یک فضاپیمای بزرگ بود که ثابت بر روی سکوی 
پرتاب مانده بود. به نقل از دیلی میل، دقایقی بعد از لغو پرتاب، ایلان ماسک مدیر 
عامل این شرکت در توییتر خود، اداره ی هوانوردی فدرال)FAA( را برای قوانینش 
در مورد پرتاب فضاپیما که مجوز پرتاب آزمایشــی به اسپیس ایکس را نداده بود 

مورد انتقاد قرار داد.
ماسک نوشت: بخش فضایی اداره ی هوانوردی فدرال برخلاف بخش هواپیمایی 
آن که خوب اســت، ساختار نظارتی کاملا نامناسبی دارد. قوانین آنها برای تعداد 
کمی پرتاب در سال از چند مرکز دولتی مناسب است و با این قوانین، بشر هرگز به 
مریخ نخواهد رفت. این اداره زمانی که ماسک عصبانیتش را در فضای مجازی ابراز 
می کرد سکوت کرد اما بخش فضایی آن به دیلی میل گفت: ما پیش از تصویب پرواز 
آزمایشی بعدی،  برای حل مشکلات ایمنی مهم با اسپیس ایکس کار خواهیم کرد.

اگرچه اداره ی هوانوردی فدرال به این موضوع اشاره ای نکرده است اما شاید این 
تاخیر مربوط به پرتاب قبلی اسپیس ایکس یعنی فضاپیمای »SN8« باشد که هفت 
مایل بالا رفت و سپس روی سکوی پرتابش منفجر شد. پرتابی که ماسک آن  را 
آزمایشی فوق العاده می داند. صرف نظر از اینکه اسپیس ایکس برای انجام آزمایش 
مجدد به مجوز نیاز دارد این شرکت اعلام کرده که قصد دارد در روز دوشنبه تلاش 
دیگری انجام دهد.فضاپیمای »SN9« یک هفته روی سکوی پرتاب منتظر انجام پرواز 
آزمایشی خود بوده است تا شش مایل به سمت بالا برود تا مانوری در هوا و فرودی 
آیرودینامیکی داشته باشد. مشابه کارهای »SN8« در ماه دسامبر. در روز پنجشنبه 
اسپیس ایکس سوخت گیری آن را انجام داد و  دقایقی بعد ماموریت را متوقف کرد.

سپس در روز جمعه خدمه پرواز شروع به آماده شدن کردند و منطقه آزمایش 
خالی از سکنه شد که برای آزمایش هایی با ارتفاع زیاد نیاز است.

سختگوی اداره هوانوردی فدرال در ایمیلی به دیلی میل گفت: ما با اسپیس ایکس 
کار خواهیم کرد تا اطلاعات بیشتری را که شرکت در اختیار ما قرار داده به عنوان 
بخشی از اصلاح درخواست مجوز آن مورد ارزیابی قرار دهیم. ما اهمیت حرکت سریع 
به سوی تقویت و رشد نوآوری های تجاری فضایی را می دانیم اما اداره هوانوردی 
فدرال مســئولیت خود در برابر ایمنی مردم را به خطر نخواهد انداخت. ما فقط 

زمانی به اسپیس ایکس مجوز خواهیم داد که مطمئن شویم این شرکت اقدامات 
لازم برای تنظیم برنامه خود با قوانین لازم را انجام داده است.

اسپیس ایکس از ابتدای ماه ژانویه در مورد پرتاب فضاپیمای خود صحبت می کند 
اما به نظر می رسد این ماموریت تا زمانی که این شرکت و اداره هوانوردی به توافق 
نرسند انجام نخواهد گرفت و توییت ایلان ماسک نیز به این موضوع کمکی نکرده 
 »SN8« است. نگرانی های اداره  هوانوردی ممکن است به  خاطر انفجار فضاپیمای
بر روی سکوی پرتابش پس از فرود باشد. این فضاپیمای غول پیکر در ساعت ۵:4۵ 
دقیقه بعد از ظهر در مرکز بوکاچیکا)Boca Chica( تگزاس بلند شد و موتورهای 
رپتور آن شروع به کار کردند تا به هدف صعود ۷.8 مایلی خود در آسمان برسد. 
شش دقیقه طول کشید تا موتورهای این فضاپیما خاموش شود و به سمت سکوی 
پرتاب خود بازگردد. همه نشسته بر لبه ی صندلی خود با نگرانی به فضاپیمایی که 
به زمین نزدیک می شد خیره شده بودند تا ببیند پیش بینی ماسک در مورد فرود 
آن درست خواهد بود یا خیر. هنگامی که بالاخره« SN8« سکوی پرتاب خود را 
لمس کرد در شعله های آتش گم شد و هنگامی که دود و آتش فرونشست تنها 

چیزی که باقی مانده بود تلی از آوار بود.
با این حال ماســک این پرتاب را موفقیت آمیز دانست و گفت: حتی اگر این 
فضاپیما نابود شده باشد اطلاعات زیادی به اسپیس ایکس می دهد و ما را یک قدم 

به فرستادن انسان ها به مریخ نزدیک تر می کند.

انسان هرگز به مریخ نخواهد رفت!

یکی از شــهرهای کشور انگلیس با مشارکت شرکت هیوندای در پروژه ای که 
هدف آن توسعه زیرساخت های عدم انتشار کربن است، میزبان اولین فرودگاه نسل 

بعدی وسایل نقلیه هوایی برقی و خودران خواهد بود.
 به نقل از آی ای، طی چند سال اخیر محبوبیت خودروهای پرنده افزایش یافته 
است و حتی شرکت های شهیری مانند »بوئینگ« و »پورشه« به دنبال تولید این 
وسایل نقلیه هستند. اکنون شهری در انگلیس در حال آماده شدن برای میزبانی 

از اولین فرودگاه جهان مخصوص خودروهای پرنده است.
یک اســتارتاپ انگلیسی موســوم به »Urban-Airport« با غول خودروسازی 
»هیوندای« برای مهندسی این فرودگاه آینده نگرانه همکاری کرده است تا طعم  
نســل بعدی سفرهای هوایی را به مردم بچشــاند. آنها نام این فرودگاه جدید را 

»فرودگاه  شهری«)Urban Air Port( گذاشته اند.
این فرودگاه با عدم انتشار کربن و هر نوع آلاینده، میزبان نسل بعدی وسایل 

نقلیه هوایی برقی و خودران خواهد بود.

»ریکی ساندو« بنیان گذار و مدیر اجرایی این استارتاپ گفت: خودروها به جاده 
احتیاج دارند. قطارها به ریل نیاز دارند. هواپیما به فرودگاه نیاز دارد و هواپیماهای 
برخاست و فرود عمودی)eVTOL( نیز به پایگاه های هوایی مخصوص خود احتیاج 
دارند. بیش از صد سال پیش، اولین پرواز تجاری جهان انجام شد و جهان متصل 
مدرن را ایجاد کرد. »فرودگاه شــهری« ارتباطات را در سراسر شهرهای ما بهبود 
می بخشد، بهره وری را افزایش می دهد و به انگلیس کمک می کند تا در یک اقتصاد 

جدید کاملًا پاک جهانی پیشگام شود.
وی افزود: خودروهای پرنده در گذشته یک رویا بودند. اکنون آنها حمل و نقل 
هوایی پاک شهری را برای مردم فراهم می کنند و دنیای جدیدی از حمل و نقل 

هوایی با آلایندگی صفر را ایجاد می کنند.
یک »فرودگاه شــهری« ۶0 درصد کوچکتر از یک ســکوی مخصوص فرود و 
برخاست بالگرد است و در عرض چند روز قابل نصب است. ضمن اینکه در صورت 
نیاز می توان آن را جابجا کرد و به مکان های دیگر برای نصب برد. این فرودگاه از 

آنجایی که انتشار صفر کربن دارد، بسیار دوست دار محیط زیست است.
یک »فرودگاه شهری« می تواند از هرگونه eVTOL پشتیبانی کند و برای شرایط 
اضطراری ایده آل است، زیرا می تواند به سرعت هواپیماهای بدون سرنشین و سایر 
eVTOLها را برای حمل و نقل تجهیزات و افراد در هر جایی که بیشــترین نیاز 

احساس می شود، عملیاتی کند.
 eVTOL در عین حال، شرکت »هیوندای« اظهار داشت که قصد دارد هواپیماهای
خود را بســازد و به عنوان بخشــی از برنامه تجاری سازی هوانوردی خود تا سال 

2028 از این پروژه پشتیبانی می کند.
این فرودگاه جدید در شهر کاونتری)Coventry( انگلیس در حال ساخت است 
و تا نوامبر 2021 تکمیل خواهد شــد. این پروژه یک کمک 1.2 میلیون پوندی 

)1.۶۵ میلیون دلاری( از دولت انگلیس دریافت کرده است.


